
ماهنامه خبری-تحلیلی و علمی

سال پنجم- شماره 67 - آذر ماه 1400 - قیمت 50000 تومان

دکتر پورابراهیمی 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

بورس  کالا می تواند
 به معضلات واگذاری اموال مازاد 

دولت پایان دهد

دکتر فاطمی امین 
وزیر صنعت، معدن و تجارت:

نرخ تورم تولیدکننده
 از مسیر بورس کالا

 کاهش می یابد

دکتر عشقی 
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار:

بورس کالا  
بازار کالای کشور  را قابل رصد

 و شفاف کرده است

دکتر سلطانی نژاد 
مدیرعامل بورس کالای ایران اعلام کرد:

آمادگی بورس کالا  
برای میزبانی از کل محصولات 

زنجیره فولاد

 معاملات آتی مس و گواهی سپرده مس  و میلگرد راه اندازی شد

خدمات جدید بورس کالا 
به  بخـــش تولیـــد







مطالب ماهنامه بورس و بانک را
 د  ر بانک اطلاعات نشریات کشور بخوانید  

w w w . m a g i r a n . c o m

ماهنامه تخصصي بورس و بانک

صاحب امتیاز- مد  یر مسئول:
 نعمت ا... شهبازی

 زیرنظر شورای سیاستگذاری 
د  بیر تحریریه: معصومه صالحی

تحریریه: سمیه ساجدی، انسیه شهبازی،علی اشرف حضرتی 
امور اد  اری :  محمد   عسگری 

نشانی: تهران ، مید  ان هفت تیر
 خیابان قائم مقام- کوچه سام - پلاک 5

تلفن:  88810365  - 86073662 
نمابر: 88841485

مجری چاپ:  حسین د  شتی
چاپ: خاتم نو

دولت نسبت 
به تورم حساس است

افزایش سهم بخش های 
غیرمولد از مالیات

بورس  کالا می تواند به معضلات 
واگذاری اموال مازاد دولت پایان دهد

بورس کالا  بازار کالای کشور
 را قابل رصد و شفاف کرده است

خط قرمزی در برخورد
 با فرار مالیاتی نداریم

رشد 4 برابری ذخایر معدنی مس
 طی 9 سال

افزایش ۲۲ درصدی تولید خودرو 
در سایپا در آبان ۱4۰۰

رئیس جمهور در آستانه یکصدمین روز فعالیت دولت سیزدهم مطرح کرد:

دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی ودارایی تاکید کرد:

دکتر پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

دکتر عشقی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار:

دکتر منظور رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور:

کارشناسان سمت وسوی بازار سرمایه در آذر ماه را بررسی کردند؛

دکتر سلیمانی مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا تاکید کرد:

فرصت های سرمایه گذاری در کشورفرصت های سرمایه گذاری در کشور
در مراسم افتتاحیه کیش  اینوکس ۲۰۲۱ بررسی شد؛ 

فرصت های سرمایه گذاری در کشور



بورس مکلف به حمایت
 از سهامداران خرد است

دکتر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی:

بیمهرادرسایت»بورسوبانک«بخوانید اخباربورس،بانکو
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رســاند   که سایت خبری بورس و بانک 
با هد  ف انتشــار جد  ید  ترین و به روزترین اخبار و روید  اد  های بورس،بانک و بیمه های کشــور راه اند  ازی شد  ه و اخبار و گزارش های مربوط به 
این حوزه را به صورت روزانه منتشــر و د  ر اختیار عموم علاقه مند  ان قرار خواهد   د  اد  . مد  یران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین 
 مد  یــران محترم روابــط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می تواننــد   اخبار مهم مرتبط با واحد   متبوع خود   را برای د  رج د  ر ســایت خبری
 »بورس وبانک« ارسال کنند   تا پس از بررسی های معمول نسبت به انتشار آن اقد  ام شود  . علاقمند  ان می توانند   اخبار و گزارش های خود   را به آد  رس تلگرامی
  boursebankmonthly@ ارسال و د  ر صورت لزوم برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند  . آد  رس سایت خبری

 بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

نرخ تورم تولیدکننده
 از مسیر بورس کالا کاهش می یابد

دکتر فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت:

کارگروه مشترکی برای حل مشکلات 
بخش خصوصی تشکیل می شود

دکتر صالح آبادی رئیس  کل بانک مرکزی :

آمادگی بورس کالا  برای میزبانی
 از کل محصولات زنجیره فولاد

دکتر سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران اعلام کرد:

سهم عمده بازیگران بزرگ
 از بازار اوراق بدهی

در پنل تخصصی روش های نوین تامین مالی
 از طریق بازار سرمایه بررسی شد؛

فرصتی برای توسعه 
پروژه های معدنی

استفاده از ظرفیت فرابورس
 برای جهت دهی به نقدینگی سرگردان مردم؛

کاهش هزینه بیش از ۳ هزار میلیارد تومانی 
در اجـرای پروژه ها

مهندس مقیمی مدیرعامل گروه صنعتی ایران  خودرو خبر داد:

فرصت های سرمایه گذاری در کشورفرصت های سرمایه گذاری در کشور
در مراسم افتتاحیه کیش  اینوکس ۲۰۲۱ بررسی شد؛ 

فرصت های سرمایه گذاری در کشور
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سرمقاله 

بورس کالای ایران در حالی که نزدیک به 
دو دهه از عمرش می گذرد؛ توانسته جایگاه 
شایسته ای را در اقتصاد ملی به ویژه در بازار 
سرمایه و حتی در  بخش تولید کشور کسب 
کند و خدمات بســیار خوبی به ذینفعان 

گوناگون خود ارائه دهد.
شفاف شدن بازار، کشف قیمت منصفانه، 
حذف رانت های هنگفت ناشــی از قیمت 
گذاری دســتوری و سیســتم حواله ای، 
قانونمند شــدن معاملات و واقعی شدن 
عرضــه   و تقاضا؛  از جمله دســتاوردهای 
عملکرد بورس کالا اســت کــه در زمینه 
از کالاهای صنعتــی، معدنی،  بســیاری 
پتروشــیمی و کشــاورزی توانســته هم 
بــرای بخــش تولید و هم بــرای مصرف 
کنندگان و هــم برای نهادهای حاکمیتی 
و  سیاستگذاری  در کشور مثمرثمر باشد. 

به همین دلیل طی دو دهه گذشته همواره 
شاهد پذیرش محصولات جدید و افزایش 
عرضه ها در بورس کالا بوده ایم. ضمن آنکه 
عــلاوه بر عرضه محصــولات؛ راه اندازی و 
عرضه قراردادهای مشتقه و انواع اوراق نیز در 
این بورس در حال گسترش و توسعه است.

در همیــن راســتا و در تازه ترین اقدام،  با 
توجه به ســابقه درخشان و موفقیت آمیز 
عرضه و معامله انواع مس و مقاطع فولادی 
در تالار بــورس کالای ایران؛ در اوایل آذر 
ماه معامــلات آتی مس کاتــد، معاملات 
گواهی ســپرده مس کاتد و گواهی سپرده 
میلگــرد با حضور وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی و مدیران ارشد بازار سرمایه 

در این بورس راه اندازی و عملیاتی شد.
بورس کالای ایران طی سال های گذشته در 

راستای توسعه ظرفیت های بازار سرمایه و 
ارائه خدمات بیشــتر به بخش تولید کشور 
نســبت به طراحی و راه انــدازی ابزارهای  
مالــی نوین اقدام کرده اســت که علاوه بر 
تنوع  بخشی به روش های معاملاتی؛  می تواند 
به تقویت روند تامین مالی بخش تولید  و 
اســتفاده روز افزون آحاد جامعه از ظرفیت 
های سرمایه گذاری  در بورس نیز منجر شود.

عملکرد موفقیت آمیز بورس کالا طی دو 
دهه گذشــته موجب شده است دولت نیز 
بیش از پیش از این بســتر برای توســعه 
سرمایه گذاری و تولید و حتی بهبود نظام 
توزیع کالاهای پایه و حســاس در کشور 

استفاده کند.
 به گفته وزیر صمت بــرای مدیریت بازار 
کشــور؛ بســتر بورس کالا انتخاب شده و 
ابزارهای مختلفی در این بازار قابل اعمال 
است و باید ضوابطی برای تنظیم بازار قرار 

داد تا قابلیت اجرایی داشته باشند. 
به گفته وی برای مدیریــت بازار 25 ابزار 
تعریف شده است که دو ابزار آن عملیاتی 
شــده اند. ایــن ابزارها علاوه بــر اینکه به 
حاکمیــت، قدرت مدیریــت می دهد؛ به 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نیز این 
امــکان را می دهد که بــرای آینده خود 

برنامه ریزی کنند.
طبق اظهــارات وزیر صمت؛ برای بیش از 
30 کالا سهمیه بندی اعمال شده بود که 
در مورد 20 کالا این ســهمیه بندی حذف 
شده است. این موضوع در مورد بازار ورق ، 
نتایج خود را نشان داد و در یک روز شاهد 
معامله 300 هــزار تن ورق فولادی بودیم 
کــه به دنبال آن کاهــش دو هزار تومانی 

قیمت در این معامله رخ داد.

دکتــر فاطمی امین همچنیــن وعده داد: 
حتماً برای توسعه بخش معدن از ابزار بازار 
سرمایه استفاده خواهیم کرد. به طور مثال 
در معدن مس جانجا سرمایه گذار انتخاب 
شده است،  اما شرط گذاشتیم که باید 30 
درصد ســهام معدن به مردم واگذار شود. 
همچنین برای معادن بزرگ یک معدن و 
معادن کوچک چندیــن معدن به صورت 
یک جا به ســرمایه گذاران و بازار سرمایه 

واگذار می شود.
 دکتــر پورابراهیمی رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی نیز در 
آئین افتتاح معاملات آتی مس و معاملات 
گواهی ســپرده مس و  میلگرد با تاکید بر 
اینکه بازار سرمایه از قیمت گذاری دستوری 
همــواره رنــج می بــرد، گفــت: اقدامات 
وزیــر صمت در حــوزه بازنگــری در امر 
قیمت گذاری دستوری به خصوص در مورد 

خودرو قابل تقدیر است.
بدون تردیــد نگاه مثبت و حمایتی دولت 
و مجلس در قبال بازار ســرمایه و به ویژه 
بــورس کالای ایــران )که متاســفانه در 
گذشته در برخی مواقع از آن محروم بوده 
و حتی مورد هجمه و حملات غیرمنطقی 
دولتمردان و مجلسیان قرار گرفته است(؛ 
امروز فرصت بسیار ارزشمند و ذی قیمتی 
اســت و مدیران بازار سرمایه باید قدردان 
این رویکرد در دولت و مجلس باشــند و 
ســعی کنند با افزایش همکاری و تعامل 
با نهادهای سیاســتگذار و متولی تولید در 
کشور؛ موجب رشد و توسعه کمی و کیفی 
فعالیت بورس کالا و نقش آفرینی هر چه 
بیشتر آن در اقتصاد ملی و بهره مندی همه 

ذینفعان از این نهاد مالی شوند.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مد  یر مسئول

خدمات جدید بورس کالا 
به بخش تولید
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دکتر پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

بورس  کالا می تواند به معضلات
واگذاری اموال مازاد دولت پایان دهد

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: 
واگذاری دارایی ها، اموال و مستغلات دولت 
از طریق بــورس کالا؛ معضلات واگذاری ها 
را برطرف می  کند. یکی از چالش های ما در 
مولدسازی در شــاخه فروش دارایی های 
دولت، دستگاه هایی هستند که کار را متوقف 
کرده اند؛ از این رو مولدسازی این اموال بدون 
تشریفات از مسیر بازار سرمایه و بورس کالا 

مهیاست.
دکتر محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس در مراســم راه  انــدازی قرارداد 
آتــی مــس و معامــلات گواهی   ســپرده مس و 
میلگرد در بــورس کالا افزود: تشــکیل صندوق 
املاک  ومستغلات؛ دیگر انتظار ماست که می تواند 
در حوزه مولدســازی ایجاد شود و ظرفیت آن در 
اختیار بازار سرمایه است. در همین زمینه پیشنهاد 
می شــود این ظرفیت های بازار سرمایه در بودجه 
۱۴0۱ که مبانی تحول در صنایع و اقتصاد کشور 

است؛ گنجانده شود.  
وی اظهار داشــت: پیشــنهاد دیگر ما به دولت و 
وزارت صمت این اســت کــه تمامی محصولات 
صنعتی ومعدنی ظرف بازه زمانی مشخص فرآیند 
پذیرش را در بــورس کالا انجام دهند و ابزارهایی 
نظیر گواهی  سپرده و آتی بر روی آنها تعریف شوند؛ 
چراکه توسعه اقتصاد از بسترهای بازار سرمایه به 

راحتی قابل انجام است.
دکتــر پورابراهیمی با بیان اینکــه در برهه فعلی 

رابطه بین وزارت تخصصی صمت با مجموعه بازار 
سرمایه به خصوص بورس کالا تقویت شده است، 
گفت: تقویت این روابط یک پیام خوب برای فضای 
اجرایی کشور است. به عبارت بهتر آن چیزی که 
دغدغه ما در حوزه روابط بین فعالیت وزارت صمت 
و ارکان بازار سرمایه بود، در دولت سیزدهم به یک 
قابلیت و ظرفیت بزرگ تبدیل شده است؛ لذا شاهد 

نگاه  های مثبتی در این خصوص هستیم.
وی ادامه داد: در برهه ای سرمایه گذاران حاضر در 
بازار ســرمایه به 200 هزار نفر هم نمی رسید، اما 
اکنون جنس ذینفعان متفاوت شده است و دیگر 
بازار سرمایه به شکل قبل را شاهد نیستیم. به همین 
دلیل به واسطه ذینفعانی نظیر دارندگان سهام  عدالت 
که 50 میلیون نفر هستند و جمعیت بسیار بزرگی 
به شــمار می روند؛ اثر فعالیت های مرتبط با بازار 
ســرمایه فضای عمومی را تحت الشعاع خود قرار 
می دهد. دکتر پورابراهیمــی در بخش دیگری از 
صحبت های خود گفت: در طول ســال های اخیر 
نگاه به بازار سرمایه عمیق تر و دقیق تر شده است. 
برای نمونه در ســازمان تامین اجتماعی و بانک ها 
حجم زیادی از مردم ذینفع هستند که این رویه و 

مشارکت باید ادامه یابد.
وی ادامه داد: اگر می  خواهیم برای اقتصاد کشــور 
تصمیم گیــری کنیم؛ یکــی از مظاهر نمودهای 
حوزه اقتصادی کشــور جایگاه بازار سرمایه است 
که کارکردها و ابزارهای آن در حوزه ارتقاء اقتصاد 
تاثیرگذار اســت و کمک به آن به معنای کمک به 

اقشار مختلف جامعه در نظام اجرایی کشور است.
بازار سرمایه از قیمت   گذاری دستوری رنج می برد

دکتر پورابراهیمی تصریح کــرد: امروز ما در مقام 
تصمیــم آن هم تصمیمات مهــم در عرصه های 
مختلف اقتصادی هســتیم. امروز بازار سرمایه از 
قیمت گذاری دستوری رنج می برد و اثر آن در همه 
ابعاد خود را نمایان کرده اســت و به اقتصاد فشار 
آورده و عــلاوه بر عدم انتفاع واقعــی؛ ایجاد رانت 
در نظام اقتصادی کشــور و ناکارآمدی بنگاه های 

اقتصادی را به همراه دارد.
وی تصریح کرد: ناکارآمدی در بنگاه های اقتصادی 
مانند خودروسازی ها را نباید از جیب مردم پرداخت 
کرد؛ در حالی که باید قیمت تمام شــده را اصلاح 
کرده و کاهش داد. آنچه مسلم است اینکه جنس 
قیمت گذاری و سیاســت قیمتی با جنس اصلاح 
متفاوت است؛ لذا شروط ما در شورایعالی هماهنگی 
اقتصادی کشور کاهش قیمت تمام  شده بوده است؛ 
چراکه اثر آن می تواند کاهش بهاء تمام  شده به مردم 
باشد. وی با بیان این مطلب که سهم خودروسازان 
در بازار سرمایه بسیار ناچیز است، گفت: اما حجم 
عظیمی از قیمت گذاری در ســایر حوزه ها وجود 
دارد. برای نمونه فاصله قیمــت ارز نیمایی و بازار 
آزاد حداقل 20 درصد است که عملا به بنگاه های 
اقتصادی ضرروزیان وارد کرده است. هر دو نرخی 
که در اقتصاد کشــور دیده شده است؛ رانت وفساد 
توزیع می شود و کسی که متضرر می شود؛ مردم و 

بنگاه های اقتصادی هستند.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: 
روح بازار سرمایه عدم دخالت دولت و عدم دخالت 
دســتوری در اقتصاد است؛ لذا این مسیر در دولت 
سیزدهم باید نگاه علمی وتخصصی باشد و تجارب 
گذشته چراغ راه ما محسوب می شود که امیدواریم 
وزرای تخصصی اقتصادی و سایر وزرا این مسیر را 

همراهی کنند.
طرح اصلاح قانون بازار سرمایه

دکتر پورابراهیمی در بخش پایانی سخنان خود این 
خبر را داد که طرح اصلاح قانون بازار ســرمایه در 
کمیته تخصصی بازار سرمایه کمیسیون اقتصادی 
مجلس رونمایی می  شود تا فعالان بازار ظرف مدت 
دو هفته پیشنهادات خود را ارائه کنند. برای مثال 
مشکلاتی نظیر اخذ مالیات از ابزارهای مالی مثل 
گواهی سپرده کالایی از جمله مواردی است که رفع 
آنها به توسعه بورس کالا کمک می کند و بسیاری از 
دغدغه های فعالان بازار سرمایه نیز در قانون جدید 

بازار خواهد آمد.
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وزیر صمت در آئین افتتاح معاملات آتی 
مس و گواهی سپرده مس و میلگرد با بیان 
اینکه برای مدیریت هوشــمند و اصلاح 
بازارها بورس کالا بهترین مسیر است؛ زیرا 
معاملات خارج از بورس قابل ضابطه گذاری 
نیســت، گفت: یکــی از اقدامات وزارت 
صمت این بود که بــرای بیش از 30 کالا 
سهمیه بندی اعمال شده بود که در مورد 
20 کالا این ســهمیه بندی حذف شد و به 
سرعت برای 10 مورد کالای باقیمانده نیز 
نتیجه  که  برداشته می شود  سهمیه بندی 
آن در کاهش نرخ تورم تولیدکننده نمایان 

می شود.
دکتر رضــا فاطمی امین وزیــر صنعت، معدن 
و تجــارت در آئین افتتــاح معاملات آتی مس 
تصریــح کــرد: در اقتصاد کشــور مشــکلات 
ساختاری زیادی داریم که یکی از این مشکلات 
در حوزه بازارهاســت. به همین دلیل در وزارت 
صمت قصد داریم که ســاختار بازارها را اصلاح 
کنیم تا بــه نفع تولیدکننــده و مصرف کننده 

باشد.
به گفتــه دکتر فاطمی امین یکی از این بازارها؛ 
بــازار کالاهای پایه اســت که بــرای مدیریت 
بازار کالاهای پایــه کانال بورس کالا را انتخاب 
کردیــم؛ زیرا معاملات خارج از بورس کالا قابل 
ضابطه  گذاری نیســت؛ این در حالی اســت که 
بورس علاوه بر شفافیت، بستری فراهم می کند 

که ابزارهای نیازمند بازار قابل اجرایی شــدن 
باشند.

وی عنوان کرد: منظور از اینکه اقتصاد دستوری 
نباشد؛ این اســت که باید ضوابطی برای کشف 
قیمت بهینه و تنظیم بــازار بگذاریم و ضوابط 
را اجرایــی کنیم که در ایــن خصوص با بورس 
کالا همکاری بسیار خوبی داشتیم؛ به طوری که 
بلافاصله بعد از رأی اعتماد مجلس با بورس کالا 
در مورد سیمان جلسه ای برگزار کردیم و نتایج 

خوبی را در این خصوص شاهد بودیم.
دکتر فاطمی امین عنوان کــرد: برای مدیریت 
بازار کالاهای پایه 25 ابزار طراحی شــده است 
که امروز 2 ابزار افتتاح شد و دو هفته پیش نیز 

قراردادهای بلندمدت عملیاتی شد. 
به گفته وزیر صمــت ابزارهای معاملاتی علاوه 
بر شــفافیت و اعمال تنظیم گری، کمک زیادی 
به صنعت و تامین مواداولیه می کند؛ زیرا یکی 
از نگرانی  هــای واحــد تولیدی این اســت که 
مواداولیه نداشته باشــد، اما با قراردادهای آتی 

این هزینه ها کاهش می یابد.
وی در ادامــه افــزود: یکــی از اقدامات وزارت 
صمــت این بــود که بــرای بیــش از 30 کالا 
سهمیه بندی اعمال شــده بود که در مورد 20 
کالا این ســهمیه بندی حذف شد و به سرعت 
برای ۱0 مورد کالای باقیمانده نیز سهمیه بندی 
برداشته می شــود که نتیجه آن در کاهش نرخ 

تورم تولیدکننده نمایان خواهد شد.

دکتر فاطمی  امیــن اضافه کــرد: این موضوع 
در مــورد بازار ورق  های فولادی خود را نشــان 
داد؛ به طــوری که در یک روز شــاهد معامله 
300 هــزار تن ورق فولادی بــا کاهش 2 هزار 
تومانــی قیمت بودیــم که البتــه نویدبخش 
 کاهــش تــورم تولیدکننــده در ماه های آتی

 است.  
وزیر صمــت در ادامــه به دو خبــر خوب در 
حوزه معدن اشــاره کرد و افزود: هفته گذشته 
مزایــده معــدن مــس جانجا )معدن اســتان 
سیستان وبلوچســتان( برگــزار شــد و یکی از 
شــروط مزایده این بود که بایــد ۴0 درصد از 
سهام شرکت به مردم واگذار شود که البته این 
بهترین نوع سرمایه گذاری است؛ زیرا با این کار 
هم توزیع ثروت انجام شــده و هم فرصت های 
سرمایه گذاری خوبی برای مردم فراهم می شود.
وی عنوان کــرد: در همین راســتا در آذر ماه 
این روش آغاز شــد و در دی ماه نیز سه معدن 
دیگر به همین روش عرضه می شــود؛ بنابراین 
برای معادن بزرگ یک معدن و معادن کوچک، 
چندین معدن به صورت یکجا به سرمایه گذاران 

واگذار می شود تا صرفه اقتصادی داشته باشد.
دکتــر فاطمی امین در پایــان تصریح کرد: در 
لایحه بودجه دولت مجاز اســت تــا واگذاری 
معادن را از طریق ســازوکار بورس انجام دهد؛ 
بنابراین برای معدن از ابزار بازار سرمایه استفاده 

خواهیم کرد.

دکتر فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت:

نرخ تورم تولیدکننده
 از مسیر بورس کالا کاهش می یابد
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رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار گفت: 
با رشــد و تقویت عرضه کالاها در بورس 
کالای ایران شــاهد آن هســتیم که بازار 
کالای کشور شفاف و قابل رصد شده است 
و با تعامل مناسبی که میان وزارت صمت و 
بازار سرمایه ایجاد شده؛ روند ورود کالاها و 
شرکت های جدید به بورس کالا نیز سرعت 
گرفته است. از سوی دیگر زیرساخت های 
بورس کالا برای عرضــه خودروهایی که 
مشمول قیمت گذاری نمی شوند؛ آماده بوده 
و در این زمینه سازمان بورس آماده همکاری 

با وزارت صمت است.
دکتر مجید عشقی رئیس ســازمان بورس واوراق 
بهادار در آئین افتتاح معاملات آتی و گواهی سپرده 
مــس کاتد و معاملات گواهی ســپرده میلگرد در 
بورس کالای ایران با بیان اینکه یکی از رسالت های 
تعریف شــده بــورس کالا، اوراق بهادارســازی 
محصولات و تبدیل معاملات فیزیکی به اوراق بهادار 
اســت، تصریح کرد: از ابتدای تأسیس این شرکت 
این موضوع تعریف شده است و خوشحالیم که در 
محصولات صنعتی بالاخره علیرغم تمام مشکلات 
به این موضوع دست یافتیم. به گفته دکتر عشقی 

بورس کالا مسیر پر فرازونشیبی را طی کرده است، 
اما هم اکنون به معاملات 50 میلیون تن محصولات 
مختلف در بورس کالا دست یافته ایم که میزان آن 
مثبت ارزیابی می شــود.  وی با بیان اینکه بخش 
عمده ای از محصولات صنعتی- پتروشــیمی در 
فضایی شفاف و رقابتی معامله می شود، اظهار کرد: 
در بحث قیمت گذاری دستوری شرایط اقتصادی 
کشور به نحوی اســت که در دارایی های فیزیکی 
حساسیت هایی وجود دارد، اما بورس کالا به نحوی 
شرایط را برای فضای رقابتی و دسترسی صنایع به 
مواد فراهم کرده است. رئیس سازمان بورس واوراق 
بهادار هم تاکید کرد: معامــلات کالاها در بورس 
کالا در فضای رقابتی انجام می شود. از سوی دیگر 
شفافیت لازم در معاملات وجود دارد و عزم و اراده 
وزارت صمت در رصد معاملات انجام شــده؛ اتفاق 
خوبی را رقم زده است و شفافیت را در محصولات 
شاهد هستیم. رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
همچنین در این آئین عنوان کرد: شــروع عرضه 
سیمان در بورس کالا چالشی بود و مصادف با قطعی 
برق صنایع شــد، اما با افزایش عرضه ها معاملات 
روانی را داشــتیم و دسترسی محصولات آسان و 
انحصار در خرید شرکت های سیمانی برداشته شد.

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار همچنین تاکید 
کرد: روی معامله گواهی سپرده محصولات صنعتی 
دغدغه مقوله مالیات داشــتیم، اما با پیگیری  های 
صورت گرفته بخشــی از آنها رفع شد؛ هر چند که 

بخشی پابرجاست که به دنبال رفع آن هستیم.
دکتر عشــقی با اشــاره اینکه ورود مس به بورس 
تجربــه ای در اوایل راه اندازی بورس کالا داشــت، 
اما معاملات از رونق زیادی برخوردار نشــد، عنوان 
کرد: با مدلی که پیاده سازی شده است و با توجه به 
معاملاتی که در آتی در سایر محصولات داشته ایم؛ 
امیدواریــم که به زودی با معامــلات پر رونق آتی 
مس مواجه شــویم. رئیس ســازمان بورس واوراق 
بهادار اعلام آمادگی کرد تا برای سایر محصولاتی 
که امکان اوراق بهادارسازی دارند نیز همین مسیر 
تداوم یابــد.   وی در ادامه بــه راه اندازی معاملات 
گواهی سپرده میلگرد اشاره کرد و گفت: با توجه به 
اینکه تحویل میلگرد در تناژهای پایین در معاملات 
فیزیکی بورس کالا مقدور نبود؛ لذا با گواهی سپرده 
امــکان خرید خــرد را به مصرف کننــدگان ارائه 
می کنیم.   دکتر عشقی تصریح کرد: یکی از مباحثی 
که با وزارت صمت در حال رایزنی هستیم؛ عرضه 
خودرو است. به خصوص محصولاتی که مشمول 
قیمت گذاری دستوری نمی شوند تا قیمت  ها رقابتی 
شــده و اختلاف قیمت  ها کاهــش یابد که در این 
خصوص آماده همکاری با وزارت صمت برای عرضه 
خودرو هستیم. رئیس سازمان بورس واوراق بهادار 
با بیان اینکه رینگ صادراتی همواره در بورس کالا 
دغدغه بوده و در بخش فرآورده های نفتی در حال 
فعالیت است، افزود: در سایر حوزه ها نظیر محصولات 
کشاورزی مانند زعفران و محصولات صنعتی از این 
ابزار می توان اســتفاده کرد و ما آمادگی لازم را در 
این زمینه داریم. به گفته دکتر عشقی گواهی سپرده 
مس و میلگرد بستری برای سایر محصولات صنعتی 
 و معدنی و پتروشیمی که حساسیت سهمیه بندی 
برای آنها وجود ندارد را فراهم می کند؛ چراکه چنین 
سازوکار بدون ریسکی شفافیت را بیشتر کرده و به 
سهولت روند معاملات کمک می  کند. وی در پایان 
ابراز امیدواری کرد: بورس کالا با همین روند رو به 
رشدی که دارد؛ ادامه دهد. همچنین آمادگی داریم 
در ابزارهای جدید و پیشنهاداتی برای تطابق قوانین 
با بازارهای مختلف؛ اصلاحات را انجام دهیم تا کمک 
کنیم که شرکت ها هم به راحتی به مواد دسترسی 
یابند و البته فروشــنده   ها نیز با قیمت های رقابتی 

محصولات خود را به فروش برسانند.

دکتر عشقی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار:

بورس کالا  بازار کالای کشور
 را قابل رصد و شفاف کرده است
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رئیس سازمان بورس واوراق بهادار گفت: با رشد و تقویت عرضه کالاها در 
بورس کالای ایران شاهد آن هستیم که بازار کالای کشور شفاف 

و قابل رصد شده است و با تعامل مناسبی که میان وزارت 
صمت و بازار ســرمایه ایجاد شده؛ روند ورود کالاها 

و شــرکت های جدید به بورس کالا نیز سرعت 
گرفته اســت. از ســوی دیگر زیرساخت های 
بورس کالا برای عرضه خودروهایی که مشمول 
قیمت گذاری نمی شــوند؛ آماده بوده و در این 
زمینه سازمان بورس آماده همکاری با وزارت 

صمت است.
مدیرعامــل بــورس کالای ایــران با اشــاره به ثبت 

رکوردهای معاملاتی بورس کالا در ســال ۱۴00؛ ورود 
کل محصولات زنجیــره فولاد و توســعه ابزارهای مالی 

همچون گواهی سپرده کالایی، قراردادهای آتی و قراردادهای 
بلندمــدت را از جمله برنامه های در دســت اجرای این بورس اعلام 

کرد. دکتر حامد سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران در تحلیل وضعیت 
این روزهای بورس کالا اظهار داشت: بورس کالای ایران در سال ۱۴00 به رکوردهای 
بی نظیری چه در مورد حجم و چه در مورد ارزش معاملات دســت پیدا کرده است. 
حجم محصولاتی که در بورس کالای ایران از ابتدای سال تاکنون معامله شده؛ حدود 
۴۹ میلیون تن محصول بوده است. وی در ادامه افزود: ارزش معاملات هم به رقم 500 
هزار میلیارد تومان نزدیک شده که در نوع خود بی سابقه بوده؛ این در حالی است که 
ســال گذشته حجم معاملات در کل سال حدود 33 میلیون تن به ارزش 350 هزار 
میلیارد تومان بوده است. دکتر سلطانی نژاد تصریح کرد: این نشان می دهد که اقبال 
نسبت به بورس کالا افزایش پیدا کرده و با ورود محصولاتی مثل سیمان و محصولاتی 
که بالادست زنجیره فولاد هستند؛ روند تامین مواداولیه تولید از طریق بورس کالا به 

شیوه  ای مطلوب انجام می  شود.
عرضه کل زنجیره فولاد در بورس کالا 

مدیرعامل بورس کالای ایران در خصوص برنامه های توســعه فعالیت این مجموعه 
گفت: درصدد هستیم که به تدریج کل زنجیره فولاد که دغدغه مجلس شورای اسلامی 
است را به بورس کالا وارد کنیم و معاملات کل زنجیره فولاد در بورس کالا انجام شود.

وی افــزود: در حــوزه کیفی هم ســراغ ابزارهای جدید در بــورس کالا رفتیم؛ هم 
گواهی سپرده کالایی را در محصولات مختلف توسعه خواهیم داد و هم برای استفاده 
از ابــزار قرارداد آتی و قراردادهای بلندمدت که اطمینان از تامین مواداولیه به وجود 
می آورند؛ اقدام خواهیم کرد. دکتر سلطانی نژاد بیان کرد: ظرف چند روز اخیر قرارداد 

آتی کاتد مس و گواهی سپرده میلگرد هم در بورس کالای ایران راه اندازی شد.
بورس کالا مانع و حذف کننده رانت است

مدیرعامل بورس کالای ایران با اشــاره به مســأله رانت در اقتصاد گفت: بورس کالا 
مانع رانت و حذف کننده رانت اســت و در واقع بورس کالا ایجاد شده تا تولیدکننده 
و مصرف کننده در یک سازوکار رقابتی به هم متصل شوند. در این زمینه خریداران 
مواداولیــه در بورس کالای ایــران عمدتاً تولیدکنندگانی هســتند که در صنایع 
پایین دســتی قرار دارند. وی در ادامه افزود: با توجه به شفافیتی که بورس دارد، اگر 
خریدی از بورس کالا در اثر نوســانات قیمت ارز در آینده منجر به کسب درآمدهای 
هنگفت شود؛ می توان از آن درآمدها مالیات هایی را به نفع مردم اخذ کرد؛ در حالی که 

چنین سازوکاری در خارج از بورس وجود ندارد.
بورس راه  حل جلوگیری از فعالیت های سوداگرانه 

مدیرعامل بورس کالای ایران گفت: در بورس کالا دلال نداریم و تاکید می شود افرادی 
که در بــورس کالا  اقدام به خرید مواد اولیه می کنند؛ عمدتا تولیدکنندگان صنایع 

پایین دستی هستند که وقتی محصول خود را برای مثال شمش فولادی خریدند؛ باید 
میزان تولید میلگرد از آن شمش فولادی را در سامانه جامع تجارت ثبت 
کنند. وی اضافه کرد: اگر این کار را نکنند، می توان نتیجه گرفت 
که محصول را به شــکل خام فروخته اند؛ بنابراین شفافیت 
آمــاری بورس کالا راه  حل جلوگیری از دلالی و کشــف 

فعالیت های سوداگرانه دلالی است.
حجم معاملات بورس کالا 
به مرز 50 میلیون تن رسید

مدیرعامل بورس کالای ایران همچنین در شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی اســتان مرکزی 
گفت: ســال گذشته حدود 33 میلیون تن محصول 
در بازار فیزیکی بورس کالای ایران به ارزش 350 هزار 
میلیارد تومان معامله شد که در سالجاری تا هفته گذشته 
بیش از ۴۹ میلیون تن محصول مورد دادوستد قرار گرفته که 
بیانگر روند مطلوب تامین و جذب مواداولیه به سمت تولید کشور 
اســت.   دکتر سلطانی نژاد همچنین اظهار کرد: بورس کالای ایران در سال 
۱3۸۶ با هدف ایجاد شفافیت و از بین بردن رانت در بازارهای کالایی ایجاد شد که 
البته فعالیت بورس کالای ایران به نسبت سایر کشورها عمر زیادی ندارد؛ به طوری 
که در حال حاضر بزرگترین بورس کالا در چین فعال است. مدیرعامل بورس کالای 
ایران افزود: شفافیت در بورس کالای ایران به این معنی نیست که معاملات دو فرد 
برای دیگران تشــریح شود؛ بلکه به این معنی است که دستگاه های نظارتی امکان 
ورود و نظارت به فرآیند معاملات را دارند. همچنین در بورس کالای ایران به صورت 
زنده تابلوی معاملات به نمایش در می  آید و همگان امکان رصد معاملات را دارند.   
وی اضافه کرد: در استان مرکزی شرکت  های شاخصی همچون واحدهای تولیدی 
مثل پتروشیمی و پالایشگاه شازند، آلومینیوم ایران و سیمان ساوه وجود دارند که 
ســهام آنها در بازار سهام متقاضیان زیادی دارند و امسال حدود 2 میلیون و 2۴۱ 
هزار تن محصول از شرکت های این استان به ارزش ۱۶ هزار میلیارد تومان در بورس 
کالا مورد معامله قرار گرفته است.   دکتر سلطانی نژاد بیان کرد: در خصوص تقاضای 
واحدهای خرد برای حضور در بورس؛ آمادگی کامل در راستای ایجاد زمینه مناسب 
در بورس کالای ایران وجود دارد و در رابطه با راه اندازی معاملات گواهی ســپرده 
برای بهره مندی واحدهای خرد نیز باید کارگروهی ایجاد شود تا به صورت آزمایشی 
اقدام لازم را صورت گیرد. وی اظهار داشت: تنها بورسی در کشور هستیم که تسویه 
چنــد ماهه را آغاز کرده ایم و در حال حاضر ۱۸ بانک به اتاق پایاپای بورس کالای 
ایران متصل هستند. دکتر سلطانی  نژاد با اشاره به اینکه یکی از رسالت های بورس 
کالا جلوگیری از سرکوب قیمتی است، ادامه داد: سال گذشته حدود 33 میلیون 
تن محصول در بورس کالای ایران به ارزش 350 هزار میلیارد تومان معامله شد و 
در ســالجاری تا هفته گذشته بیش از ۴۹ میلیون تن محصول به ارزش نزدیک به 
۴20 هزار میلیارد تومان در بازار فیزیکی مبادله شده که البته ارزش کل بازارهای 
بورس کالا به ۴۴0 هزار میلیارد تومان رسیده که نشان از روند رو به رشد معاملات 
و رســیدن این رقم در هفته   هــای آتی به 500 هزار میلیارد تومــان دارد.   دکتر 
ســلطانی نژاد بیان کرد: در حال حاضر به دلایل مختلف مکانیسم تسویه ارزی در 
صادرات وجود ندارد که اگر این مکانیسم ایجاد شود؛ بورس کالا آمادگی کامل برای 
میزبانی از توسعه صادرات شرکت ها را دارد. البته در این حوزه پیش  شرط صادرات؛ 
تامین نیاز بازار داخل یا مشــخص شدن ســهم بازار داخل و صادرات از کالاهای 
مختلف است. وی در پایان گفت: بورس کالا همچنین در بخش پذیرش محصولات 
جدید؛ آماده پذیرش کالاها در حوزه های مختلف است. البته کالاهایی که بورسی 

بوده و فاکتورهای عرضه در بورس را داشته باشند.

دکتر سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران اعلام کرد:

آمادگی بورس کالا 
برای میزبانی از کل محصولات زنجیره فولاد
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دکتر ســید ابراهیم رئیســی در آستانه 
یکصدمین روز فعالیت دولت ســیزدهم در 
یک گفت وگوی زنــده تلویزیونی با مردم با 
بیان اینکه دولت به  طور جد نسبت به خلق 
پول، افزایش نقدینگی و اقدامی که در جامعه 
تورم ایجاد کند، حســاس است، گفت: الان 
بودجه 1401 در دولت مورد بحث است و همه 
تلاش ما بر این است که ساختارهای بودجه به 
نحوی تنظیم شود که بتواند ضد تورم باشد. 
گزارشی هم که در این مدت از مراکز آماری 
داریم؛ حاکی از آن است که تورم کنترل شده 

و رو به کاهش رفته است.
رئیس جمهور اظهــار کرد: این برای ما خبر خوبی 
اســت که تورم کاهش یابد، اما این باید ادامه پیدا 
کند؛ یعنی اقدامــات ضدتورمی باید همواره انجام 
شود تا بتواند هم گرانی را کنترل کند و هم تورم را 

کاهش دهد. این هم اقدام دوم بوده است.
رئیس جمهور با اشاره به اصلاح نظام توزیع کالای 
موردنیاز مردم گفت: شاهد صف هایی برای دریافت 
کالا بودیم که این با کرامت مردم همسازی نداشت و 
از این قضیه ناراحت بودیم. الان با استفاده از خدمات 
و کسب وکارهای نوین اقداماتی انجام می شود که 
به صورت هوشمند توزیع این کالاها صورت بگیرد. 
این کار در برخی اســتان ها شروع شده و در برخی 
استان ها نیز دنبال می شود تا هم کالاهای موردنیاز 
مردم خیلی آسان به دست شان برسد و هم بر قیمت 

کالاها نظارت شود.

رئیسی با بیان اینکه این کار تا حدودی موفق بوده 
است، گفت: دولت توانسته از این طریق هم ثبات 
اقتصادی در کشــور ایجاد کند و هم برای کنترل 

قیمت ها اقداماتی انجام دهد.
تلاش دولت برای ایجاد ثبات اقتصادی

رئیس جمهور اقدام بعدی دولت را تلاش برای ایجاد 
ثبات اقتصادی در کشور دانست و با بیان اینکه ایجاد 
ثبات خیلی مهم است، اظهار کرد: وضعیت باید برای 
تولیدکننده و مصرف کننده و خریدار و فروشنده؛ 
برای همه قابل پیش بینی باشد. اینکه وضعیت قابل 
پیش بینی نباشد؛ خیلی بد است. فعالان اقتصادی 
باید بتوانند چند ماه آینده را پیش بینی کنند. دنبال 
تحقق چنین شــرایطی هستیم و این را هم کاملا 

دست یافتنی می دانیم.
پرداخت حقوق بدون استقراض از بانک  مرکزی

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش تصریح 
کرد: امروز سه ماه از کار دولت می گذرد و حقوق و 
دستمزد در کشور بدون استقراض از بانک مرکزی 
پرداخت می شود. غیر از آنکه شما و عزیزان اقتصادی 
این نکته را می دانیــد؛ مردم عزیز هم بدانند ما در 
هر مــاه علاوه بر هزینه هایی کــه خودمان داریم؛ 
هزینه هایی هم داریم که در دولت قبل انجام شده 
است. قبلا خرج شده و ما باید الان پرداخت کنیم. 
هر ماه به  طور متوسط ۱0 هزار میلیارد تومان دولت 

پرداخت می کند. 
رئیسی در پاســخ به این سؤال که این پول شامل 
چه هزینه هایی است؟ خاطرنشان کرد: این هزینه 

مربوط به سر رســید اوراقی اســت که دولت باید 
پرداخت کند. یعنی علاوه بر هزینه های جاری این 
دولت باید به  طور متوسط ۱0 میلیارد تومان در ماه 
بابت فاکتورهایی که از قبل هزینه شــده پرداخت 
کند. این هم اضافه است بر آنچه باید پرداخت شود.

رئیس جمهور با اشاره به اینکه تاکید شده است که 
از بانک مرکزی استقراض نشود، گفت: اگر بخواهم 
روشن بگویم؛ استقراض از بانک مرکزی یعنی خلق 
پول، یعنی آثار تورمی که مردم احساس می کنند. 
امروز آثار تورمی که مردم می بینند؛ برای تصمیماتی 
است که از گذشته گرفته شــده است و امروز آثار 
آن در ســفره و زندگی مردم مشاهده می شود. اگر 
ما امروز از بانک مرکزی اســتقراض داشته باشیم؛ 
حتما آثار آن بعد از چند ماه در زندگی مردم آشکار 
خواهد شد. بنابراین گفتیم که باید پرداخت ها بدون 

استقراض از بانک مرکزی انجام شود.
رئیسی در پاسخ به این سؤال که دولت با استفاده 
از چه شیوه هایی به غیر از استقراض از بانک مرکزی 
توانست هزینه ها را تامین کند؟ تصریح کرد: فکر 
می کنم باید به شــرایط و داشته های کشور خوب 
توجه کنیم و بدانیم که راه های مختلفی برای تامین 
نیاز مالی کشــور وجود دارد. یکی از راه های مهم؛ 
مسأله مالیات است. مالیات یکی از درآمدهای دولت 

است که باید درست از آن استفاده کرد.
کسری بودجه باید تا آخر سال حل شود

رئیس جمهور با اشاره به اینکه اگر به این ظرفیت های 
قانونی توجه شــود به نظر می رســد خیلی خوب 

رئیس جمهور در آستانه یکصدمین روز فعالیت دولت سیزدهم مطرح کرد:

دولت نسبت به تورم حساس است
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می توانیم کشــور را بدون اینکه آثار تورمی داشته 
باشد، اداره کنیم، گفت: یکی از نکاتی که در دولت 
دنبالش بودیم و هستیم و از مجلس هم خواهش 
کردیم که مصوباتی در این رابطه نداشــته باشد یا 
به حداقل برســاند؛، مسأله هزینه های جدید برای 
دولت است. با کسری بودجه جدی مواجه هستیم 
و این کسری بودجه را باید تا آخر سال حل کنیم. 
اگر کسری بودجه حل نشود؛ مشکلات جدی برای 

کشور ایجاد می کند.
رئیســی اضافه کرد: یک مسأله درآمد است و دوم 
هزینه؛ بنابراین باید درآمدها را افزایش و هزینه ها 
را کاهش دهیم. راهش این است. باید همه کمک 
کنند. هم دولت و هم مجلس کمک کنند که دنبال 
افزایش درآمدهــا و کاهش هزینه ها برویم. دولت 
پرخرج؛ دولت قابل  قبولی نیســت. باید دنبال این 
برویم که هزینه مان کاهش پیدا کند. بودجه ۱۴0۱ 
در راستای این است که یک محورش عدالت باشد 
و توزیع امکانات واقعا بر اساس عدالت صورت گیرد.

 به اقتصاد شوک وارد نمی کنیم
رئیس جمهــور در ادامه با بیــان اینکه ۸ میلیارد 
دلار ارز ترجیحی که قرار بود امســال برای تامین 
کالاهای اساســی هزینه شود، قبل از آغاز فعالیت 
این دولت تمام شــده بود، افــزود: به مردم عرض 
کرده بودیم کاری که به اقتصاد شــوک وارد کند؛ 
انجام نخواهیم داد و مردم را غافلگیر نمی کنیم. در 
جلسات تخصصی مسأله ارز ترجیحی بررسی شده 
و تمهیداتی در دولت برای این قضیه اندیشیده شده 
است تا بتوانیم دست دلال ها را قطع کنیم و این پول 

مستقیم در جیب مردم قرار بگیرد.
 میزان کالاهای اساسی

رئیســی در بخش دیگری از سخنانش اضافه کرد: 
میزان ذخایر کالاهای اساسی نگران کننده بود. این 
ذخایر باید حتما به میزانی می رسید که رفع نگرانی 
کند و من امروز به مردم عزیزمان می گویم که تامین 
کالاهای اساسی به یک حد قابل قبولی رسیده است 
که دیگر هیچگونه نگرانی از بابت ذخایر کالاهای 
اساسی در کشور نداریم. یکی از نهاده هایی که حتما 
باید در کشور ذخیره قابل قبول داشته باشد؛ گندم 
است و امروز ذخایر کشور در حد قابل قبول است و از 

این لحاظ نگرانی وجود ندارد.
رئیس جمهور ادامه داد: در این مدت ذخایر موردنیاز 
تامین شده است، اما آن وقت نگران بودیم؛ چراکه 
ذخایر از آن حدی که باید باشد؛ پایین تر بود و این 
برای ما و بسیاری از مسئولان نگران کننده بود. اما 

امروز نگرانی در این خصوص وجود ندارد.
رئیسی نکته بعدی را مســأله اداره کشور عنوان و 
اظهار کرد: یادم نمی رود طی روزهای پایانی مرداد 
مــاه در دولت بحثی مطرح بــود. هنوز دولت ما از 
مجلس رأی اعتماد نگرفته بود و با دولت گذشــته 
کار می کردم. در جلسه دولت بحث پرداخت حقوق 
مرداد ماه مطرح بود. دوستان ما در دولت نسبت به 

تامین حقوق کارکنان دولت نگران بودند که اصلا 
از کدام منبع و چگونه می شــود بدون استقراض از 
بانک مرکزی یا بدون خلــق پول حقوق مرداد ماه 

پرداخت شود؟
رفع تحریم ها و خنثی سازی تحریم ها

رئیس جمهور در ادامه با اشــاره به انجام مذاکرات 
ایران و ۱+۴ گفت: نســبت بــه مذاکرات ما دو کار 
را از ابتدای دولت آغاز کردیم. یکی خنثی ســازی  
تحریم ها که قرارگاهی برای آن داریم و معاون اول 
رئیس جمهور در این بخش مسئول بوده و پیگیری 
می کنند تا تحریم ها را خنثی کنند. دیگری مسأله 
رفع تحریم هاست که این موضوع هم در دستور کار 

دولت قرار گرفت.
رئیســی با بیان اینکه طرف های مقابل ایران فکر 
می کردند که ما در مذاکرات شــرکت نمی کنیم 
و حرف های گفتنی نداریــم، تاکید کرد: آنها فکر 
می کردند که ما ابتکار عمل نداشته باشیم. الحمدلله 
امروز به همه در دنیا ثابت شد که ایران مقتدرانه و 
عزتمندانه هم در مذاکرات شــرکت کرد و هم دو 
متن ارائه داد؛ هم نسبت به مسائل هسته ای و هم 
نسبت به تحریم ها؛ بنابراین کاملا منطبق با آنچه در 

برجام است کارها دنبال می شود.
رئیســی با بیــان اینکه موضوع رفــع تحریم ها و 
خنثی ســازی تحریم ها با قوت دنبال خواهد شد، 
تاکید کرد: ما به هیچ عنــوان اقتصادمان را یعنی 
بودجه سال ۱۴0۱ خودمان را به این مسائل ارتباط 

نمی دهیم.
دولت می خواهد بودجه 1401 
کسری و تورم نداشته باشد

رئیس  جمهــور همچنین گفت: بودجــه ۱۴0۱ 
اولین ســند مالی مهمی اســت که در این دولت 

به مجلس شورای اســلامی ارائه می شــود. دولت 
می خواهد این بودجه کسری و تورم نداشته و دارای 

رشد اقتصادی باشد. 
دکتــر رئیســی در نشســت مشــترک دولت و 
مجلس شورای اســلامی گفت: مشورت با دوستان 
مجلس و صاحبنظران را برای خود یک ســرمایه 

تلقی می کنیم.
رئیس  جمهور با اشــاره به تقــدم لایحه بر طرح 
در بیانات رهبــر انقلاب در دیــدار با نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: گاهی دغدغه 
نمایندگان به صورت طرح ارائه می شــود. این حق 
نمایندگان است، اما اگر طرح ها با نظر کارشناسان و 
دولتمردان باشد؛ با غنای بیشتری تبدیل به قانون 

خواهد شد.
دکتر آیت  الله رئیســی ضمن تاکید بر مشــخص 
شــدن وضعیت احکام برنامه ششم توسعه گفت: 
بودجه ۱۴0۱ اولین ســندی است که قرار است به 
مجلس ارائه شــود. در همین راستا رئیس سازمان 
برنامه وبودجه برای تدوین لایحه بودجه از نظرات 
نمایندگان مجلس استفاده کرده و استفاده خواهد 
کرد. دولت می خواهد بودجه ۱۴0۱ کسری و تورم 

نداشته و دارای رشد اقتصادی باشد. 
رئیس  جمهور قانونگــذاری و ریل گــذاری برای 
حرکــت جامعــه را وظیفه و مســئولیت بزرگ 
مجلس شورای اسلامی دانســت و گفت: مجلس 
جلوه اراده، رأی و تشــخیص مردم است و امروز در 
کشــورمان این ریل گذاری برای جامعه در شکل 

قانونگذاری جلوه یافته است.
دکتر رئیســی با تاکید بر ضرورت توجه به اجرای 
قانون گفت: همه اشخاص و مسئولان بدون استثناء 
باید خود را با قانون تعریف کنند و موظف به اجرای 



12

14
00

اه 
ر م

آذ
 -

  6
7  

اره
شم

  -
رم 

چها
ل 

سا

قانون بدانند؛ زیرا قانون محور اداره جامعه است.
وی با بیان اینکه بهترین و مهمترین معیار اجرای 
عدالت اجرای قانون است، خاطرنشان کرد: معیار 
ســنجش عدالت در جامعه توافق بر اجرای قانون 
اســت و به هر میزان قانون اجرا شود؛ عدالت اجرا 
شده و هر میزان که قانون نقض شود؛ عدالت نقض 
شده است. لذا هیچ کس نباید به خود اجازه نقض 

قانون را دهد.
رئیس  جمهور همچنین به روز بودن و کارآمد بودن 
قوانین را مهم دانست و گفت: اما مهمتر از آن تلاش 
برای تنقیح قوانین اســت که رهبر معظم انقلاب 
بارهــا بر آن تاکید کردند و مجلس در این موضوع 

محوریت دارد.
دکتر رئیســی همگرایی، همدلی و انسجام همه 
بخش های کشــور را لازمه اجرای درست قوانین 
دانست و تاکید کرد: هماهنگی و یکپارچگی سه قوه 
در همه دستگاه ها و نهادها یک تاکتیک نیست؛ بلکه 
راهبردی اســت که به هیچ  عنوان نباید خدشه دار 

شود.
رئیس جمهور با اشاره به نیاز جدی کشور به انسجام 
و همدلی تصریح کرد: هرگز نباید گرفتار مســائل 
حاشیه ای شد و باید با انسجام و همدلی تمرکز بر 

موضوعات اصلی کشور باشد.
دکتر رئیسی گفت: هدف از انسجام قوا و و یکپارچگی 
همه دستگاه ها و نهادها؛ برای خدمت و گره گشایی 

از زندگی مردم و پیشرفت امور کشور است.
رئیس جمهور بر تعیین اولویت ها برای رفع مشکلات 
جامعــه تاکید کرد و گفــت: دولت خود را موظف 
می داند تا از دیدگاه نخبگان، صاحبنظران و به ویژه 
نمایندگان مجلس و کمیسیون های تخصصی برای 

حل مسائل کشور استفاده کند.

دکتر رئیسی افزود: دولت بر اجرای عدالت بر اساس 
آمایش سرزمین و راه اندازی سامانه های اطلاعاتی، 
اصلاح ناتــرازی بانک ها و توانمندســازی بخش 
خصوصی و فعال کردن فضای کســب وکار تاکید 

دارد.
رئیس جمهور همچنین با تاکید بر لزوم جلوگیری 
از مداخلات سودجویانه در بازار ارز؛ به دستگاه های 
مســئول دســتور داد تا در این زمینه با جدیت به 

وظیفه خود عمل کنند.
دکتر رئیسی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت با اشــاره به مشــخص شــدن دخالت ها و 
دسیســه های ســودجویانه برای برهم زدن ثبات 
بازار ارز تصریح کرد: دستگاه های مسئول همزمان 
با نظارت و کنترل بر بازار و با شناسایی دقیق عوامل 
مداخله گر و بی ثبات کننده بــازار ارز؛ با جدیت به 
مســئولیت های خود در ایــن زمینه عمل کنند. 
رئیس جمهور انســجام و اقدام هماهنگ نهادهای 
مسئول را در مدیریت و ساماندهی بازار ارز ضروری 

دانست.
در این جلسه با تقسیم کار و وظایف دستگاه های 
مختلف مقرر شــد برای مدیریت در بازار ارز با اخذ 
مجوزهای لازم از سوی نهادهای مسئول و بر اساس 
واقعیت ها، ثبات و شرایط عادی به بازار ارز برگردد. 
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت همچنین 
گزارش نهادهای مســئول درباره وضعیت بازار ارز 
ارائه و عوامل مؤثر در تغییــرات غیرعادی نرخ ارز 

به ویژه طی روزهای اخیر مورد بررسی قرار گرفت.
بر اســاس گزارش بانک مرکزی درآمد ارزی کشور 
طی هشــت ماه گذشته هم در بخش فروش نفت 
و هم صادرات غیرنفتی به اندازه تمام سال گذشته 
بوده و رکوردهای جدیدی در این زمینه ثبت شده 

است و نگرانی وجود ندارد. در این گزارش به تامین 
بودجه یک ماه گذشته کشــور بدون استقراض از 
بانک  مرکزی به عنوان یکــی از نکات قوت جذب 
درآمدهای ارزی استناد شــده است. در ادامه این 
گزارش با توجه به ذخایر ارزی قابل اطمینان کشور 
تاکید شده اســت که تغییرات نرخ ارز در روزهای 
اخیر هیچگونه توجیه ندارد؛ بلکه نتیجه عملیات 
روانی و دخالت عناصر غیراقتصادی و کاذب در بازار 

است.
تماس با برخی کشورها برای تامین واکسن

رئیس جمهــور در ادامه ســخنانش با اشــاره به 
واکسیناسیون عمومی با بیان اینکه بیش از ۱00 
میلیون دز واکسن تزریق شده است، گفت: از مردم 
ممنونیم که در این خصوص خوب همکاری کردند؛ 
یعنی روزی مردم به دنبال واکسن می گشتند و اما 
امروز ما دنبال این هستیم که مردم بیایند و واکسن 

بزنند و این شرایط؛ شرایط خوبی است.
وی ادامه داد: برای تامین واکســن با کشــورهای 
مختلفی که به راحتی می توانستند واکسن را تامین 
کنند؛ صحبت کردم و سیل ورود واکسن به کشور 
آغاز شد و وضعیت را متفاوت کرد. شخصا با برخی 

کشورها تماس گرفتم و موضوع را پیگیری کردم.
رئیس جمهوری با اشــاره به اقدامــات دولت برای 
تامین واکســن ادامه داد: مسأله تامین ارز را آقای 
مخبر پیگیری کــرد و معاون  اول رئیس جمهوری 
قرارگاه و ســتاد جدید تشــکیل داد. وزارت امور 
خارجه هم پیگیر تماس با کشورهای مختلف شد 
و غیر از تماس شــخصی؛ از آقایان خواستم همه 
کارهای خود را معطوف به پیگیری و تامین واکسن 
کنند. تهیه واکسن اولویت نخست دولت شد. بنده، 
معاون اول، وزیر خارجه و ســفرای ما فعال عمل 

کردند و واکسن آمد.
سه محور اصلی بودجه 1401

رئیس جمهــور همچنیــن در ســتاد هماهنگی 
اقتصادی دولت به تدوین کنندگان بودجه ســال 
آتی تاکید کــرد که ثبات اقتصــادی، حمایت از 
تولیدکنندگان و مشارکت فعال بخش خصوصی 
در اقتصاد کشور و تامین معیشت مردم محورهای 
اصلی و موردتوجه دولت در تصویب لایحه بودجه 
ســال ۱۴0۱ کل کشور باید باشد. در همین راستا 
رئیس جمهور در نخستین نشست مشترک مجلس 
و دولت از هدف گــذاری برای مهار تورم در بودجه 

۱۴0۱ خبر داد.
رئیس جمهور به ستاد هماهنگی اقتصادی تاکید 
کرده است که در تدوین لایحه بودجه جهت گیری ها 
و هدف گذاری هــا باید به ســمت تحقق و رعایت 
محورهای مدنظر مقام معظم رهبــری در اصلاح 
ساختار بودجه باشد. بنا بر اطلاعات موجود بودجه 
سنواتی نســبت به برنامه ششم توسعه انحراف از 
مسیر دارد. طی دو ســال گذشته کسری بودجه 
شدید دولت به دلیل کرونا و افزایش هزینه ا ی دولت 
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باعث شد بودجه با کسری حداقل 350 هزار میلیارد 
تومانی بسته شود. کارشناسان اقتصادی بارها نسبت 
به لزوم اصلاح ساختار بودجه ریزی هشدار داده اند، 

اما دولت ها عملا در این کار ناتوان بوده اند.
در این میان رئیس جمهور بارها در سخنانی که در 
مجلس و در دولت داشته خط  مشی بودجه ریزی 
سال ۱۴0۱ را از اصلاح ساختار، عدم کسری و مهار 
تورم عنوان کرده اســت. همچنین رئیس جمهور 
نسبت به لزوم تهیه سند تحول برای تدوین لایحه 
بودجه تاکید و اعلام کرده است که تدوین کنندگان 
لایحه بودجه تعامل با مجلس شورای اســلامی و 
استفاده از نظرات نمایندگان و همچنین نخبگان و 
فعالان اقتصادی را در امر تکمیل و جامعیت لایحه 
بودجه سال آینده کل کشور و در تهیه سند تحول 
تعامل کنند تــا محورها و جهت گیری های لایحه 

بودجه با این سند همسو باشد.
همچنین در جلسه ستاد هماهنگی های اقتصادی 
رئیــس ســازمان برنامه وبودجه نیز گزارشــی از 
چارچوب کلان و هدفمند لایحه بودجه سال ۱۴0۱ 
ارائه داد که در آن جداول و سیاست های پیشنهادی 
در چارچوب محورهای مورد تاکید رئیس جمهور 
تشــریح و مقرر شــد پس از تصویــب نهایی در 
هیات دولت به اطلاع مردم برسد.  مسعود میرکاظمی 
همچنین از رونــد ایجاد صندوق  »پیشــرفت و 
عدالت« در هر یک از استان ها به عنوان ابزاری برای 
جلب مشارکت مردم در سرمایه گذاری  های مختلف 

به رئیس جمهور گزارش داد.
تشکیل کمیته بررسی افزایش پلکانی حقوق

جلسات فوق العاده هیات دولت برای بررسی و تدوین 
بودجه ۱۴0۱ کل کشور به صورت فشرده و در دو 
نوبت کاری در هیات دولت تشکیل می شود. بنا به 
اطلاعات موجود دولت مقرر کرد کمیته ای افزایش 
حقوق کارکنان به صورت پلکانی را بررســی کند 

تــا کارکنانی که حقوق کمتری دریافت می کنند؛ 
حقوق شان بیشتر افزایش یابد.

توسعه اینترنت با اولویت دهی به روستا ها
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت نیز در مورد 
برخی از جزئیات لایحه بودجه ۱۴0۱ توضیحاتی 
ارائه کرد. دولت برای توســعه اینترنت همگانی و 
دسترسی مردم و برخی مناطق دورافتاده؛ روستاها 

را در اولویت قرار داده است.
با اســتناد به اطلاعــات موجود زیرســاخت ها و 
تأسیســات برقی لازم برای توسعه شبکه اینترنت 
در برخی از روســتا ها وجود ندارد. دولت در بودجه 
سال آتی اولویت توسعه نیروگاه های برقی به ویژه 
نیروگاه های تجدیدپذیر مانند حوزه های خورشیدی 

و بادی را به این روستاها داده است.
جهرمــی از تقویت منابع و اعتبارات صندوق بیمه 
محصولات کشــاورزی در هیات دولت خبر داد. به 
گفته وی وزیر جهادکشاورزی پیشنهاد داد تا منابع 
این صنــدوق در بودجــه ۱۴0۱ افزایش یابد؛ در 
صورتی که مجلس موافقت کند؛ هفت هزار میلیارد 
تومان در بودجه سال آینده برای تقویت این صندوق 
و برای جبران خسارت های وارده به کشاورزان داده 

می شود.
بر اســاس این گزارش کشــاورزان پیــش از این 
در ســفرهای اســتانی از رئیس جمهــور و وزیر 
جهادکشاورزی درخواســت کرده بودند تا سقف 
تســهیلات اعطایی برای جبران ضررهای ناشی  از 
خشکسالی، کم آبی و ســرما زدگی افزایش یابد. ا ز 
سوی دیگر تقویت نقش مردم در اداره کشور به ویژه 
حوزه های اقتصادی نکته دیگری است که به گفته 
سخنگو ی دولت در لایحه بودجه ۱۴0۱ مورد تاکید 
تدوین کنندگان و دولت قرار گرفته است.  بهادری 
جهرمی مشارکت فعال بخش خصوصی در تکمیل 
طرح ها و پروژه های نیمه تمام دستگاه های اجرایی 

در ســطوح ملی و منطقه ای را ا ز جمله نکات مورد 
تاکید بودجه سال آتی عنوان کرد.

همچنین »ایسنا« نیز در خبری دیگر اعلام کرد که 
سخنگوی دولت در صفحه توییتر خود از حمایت 
دولت از بازی های رایانه ای ساخت ایران خبر داده 
اســت.  بنابراین گزارش دولت با وضع مالیات ۱0 
درصدی به بازی های خارجی از افراد یا شرکت هایی 
که قصد دارنــد در زمینه تولید بازی ها ی رایانه ای 
ایرانی ســرمایه گذاری کننــد؛ در بودجه ۱۴0۱ 
حمایت می کند. به گفته ســخنگو ی دولت ر شد 
تولیــد بازی های رایانه ای  ســاخت ایران و حضور 
فعالانه جوانان ایرانی در بازارهای جهانی با کمک 

 دولت مردمی شتاب می گیرد.
بودجه بندی فشار را از روی مردم  بردارد

همچنین در خبری دیگر به نقل از »ایسنا«؛ جمعی 
از نماینــدگان مجلس در دیدار بــا آیات عظام به 

بررسی مسائل مختلف پرداختند. 
آیت الله علوی  گرگانی با اشاره به فصل بودجه بندی 
مجلس به هشت نماینده ای که با او دیدار کردند، 
گفت: مردم دلواپس هستند؛ به شکلی بودجه بندی 
کنید که فشار از مردم برداشته شود. این مرجع تقلید 
افزود: توجه داشته باشید که خداوند در قرآن ما را به 
این نکته فرا می خواند که باید یک روزی پاسخگوی 
اعمال خود باشیم. به گفته آیت الله علوی گرگانی؛ 
مجلس محلی سرنوشت ســاز اســت و سرنوشت 
کل ملت ایران به دســت مجلسی هاست؛ بنابراین 
ان شــاءالله بتوانید سربلند از این مسئولیت بیرون 
بیایید. این مرجع تقلید گفت: مسئولیت پذیری بار 
سنگینی است که شما بر دوش  می کشید. آیت الله 
علوی  گرگانی با اشاره به بودجه بندی گفت: تقاضایی 
که از شــما دارم؛  این است که بودجه را به گونه ای 
تصویب کنید که فشــاری به مردم وارد نشــود و 

آسایش مردم را فراهم کنید.
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گفت:  رئیس مجلس شورای اســلامی 
بورس مکلف است تا از سهامداران جزء 
حمایت کند و یکی از وظایف حمایتی؛ 

پوشش زمینه ریسک آنهاست.
دکتر محمدباقر قالیبــاف در گفتگوی زنده 
تلویزیونــی با مــردم درباره شــرایط بورس 
گفت: با اطمینان به مردم می گویم که واقعا 
کشــور ما ظرفیت های بسیار بالایی در تمام 

حوزه های اقتصادی دارد.
وی ادامــه داد: طــی همیــن روزهــا ده ها 
میلیــارد دلار ظرفیــت وجــود دارد که به 
خاطر رویکردهای اشــتباه و روش هایی که 
ســوداگری و دلالی را در کشور باب می کند؛ 
موجب شده این ثروت که یک ثروت متعلق 
به همه مردم اســت؛ در اختیار عده خاصی 

قرار گیرد.
رئیس  مجلس با تاکید بــر اینکه امروز برای 
نجات اقتصاد نیازمند تصمیمات شــجاعانه 
و دقیق تری در طرح و اجرای آن هســتیم، 
خاطرنشان کرد: این ظرفیت وجود دارد که 
این موضوعات حل وفصل شــود. بدون شک 

یکــی از موضوعاتــی که به عنــوان هدایت 
نقدینگــی به ســمت تولید می باشــد؛ بازار 
سرمایه است، اما بعضی مواقع در استفاده از 

بورس دقت لازم به عمل نمی آید. 
وی در ادامــه افزود: مســئولان در بعضی از 
موضوعات اشتباه می کنند. کسانی باید وارد 
بورس شــوند که وقتی وارد بورس می شوند؛ 
بایــد مازاد بر نیاز خود را آنجا ببرند. البته در 
اینجا ما مقصریم؛ چراکه فردی طلا، خودرو 
و نیاز زندگی خود را می فروشــد و در بورس 
ســرمایه گذاری می کند کــه همین موضوع 
موجب شد بورس از چهار تا پنج میلیون نفر 
در یک زمان بسیار کوتاه به ۴0 تا 50 میلیون 

نفر افزایش پیدا کند. 
به گفته وی تعداد نفرات زیاد با سرمایه های 
کم در کنار شرکت های گردن کلفت و بزرگ 
حقوقی با ســرمایه هایی که بخش عمده آن 
شرکت های خصولتی هســتند؛ وارد شدند. 
در اینجا ما افــراد حقیقی و حقوقی را داریم 
که اشخاص حقوقی که شرکت ها و نهادهای 
بزرگ هســتند؛ بــورس را بلــد و حرفه ای 

هســتند، اما مردم و سهامداران جز حرفه ای 
این کار نیستند.

دکتر قالیباف گفت: بورس مکلف است که از 
سهامداران جزء حمایت کند. بورس ریسک 
دارد؛ در همه دنیا هم بازار ســرمایه بازار پر 
ریسکی اســت. حالا که مردم ما با اعتمادی 
که مســئولان دولت قبل دعوت کردند؛ حق 
این اســت که مــردم را حمایــت کنیم. در 
واقع یکی از وظایف حمایتی پوشــش زمینه 
ریسک اینهاســت. بورس چه بالا برود و چه 
پایین بیاید؛ این طــرف حقوقی ها حرفه ای 
عمل می کنند و ســهامدار جــز در زمان بالا 
رفتــن می خرد و در زمان پایین آمدن بورس 
فروشــنده است؛ بنابراین ســهامداران خرد 
دچار آســیب می شوند و ما مکلف به حمایت 

از آنها هستیم.
وی در ادامه افزود: مســیرهای تولید ثروت 
خوبــی داریم، اما به علــت اینکه ۸0 درصد 
اقتصــاد ما دولتی اســت؛ امروز ســرمایه و 
ســرمایه  گذار در امنیت ســرمایه خود دچار 
مشکل اســت که اینها را باید تثبیت کنیم. 
مصمم هستیم به سمت بورس حرکت کنیم.

رئیس مجلس شورای اســلامی گفــت: ما در 
ســال ۱۴00 بودجه دولت قبل را رد کردیم 
و برگرداندیم؛ چراکه کســری بودجه دولت 
وجود داشــت. ایــن بودجه ای کــه می آید؛ 
ظاهرا بودجه دولت اســت. اما وقتی بودجه 
به مجلس می آید؛ از طرف دولت این بودجه 
تنها برای دولت نیســت؛ بلکه این بودجه هم 
برای دولت و هم برای زندگی مردم اســت. 
وقتی ما کســری بودجه داریم؛ باید بپذیریم 
که دســت در جیب مردم می کنیم و بودجه 
جــاری دولت را از جیب فقــرا در می آوریم. 
حتــی اگر امــروز حقوق هــا را اضافه کنیم 
و ایــن اضافه حقوق ها از مســیر فعالیت کار 
انجام نشــود؛ دولت کسری بودجه می آورد و 
بانک ها خلق پول می کننــد که هر دو اینها 

یعنی دست در جیب مردم بردند.
وی در پایان گفت: این ســؤال وجود دارد که 
چرا ارز ۴ هزار و 200 تومانی را در نهاده های 
اصلــی تهیه می کنیم، اما در بهره  وری، تولید 
و شــبکه توزیع به گونه ای عمل می کنیم که 
مرغ با قیمت گران به دست مردم می رسد که 
البته بعضی جاها با مدیریت غلط و نداشــتن 
شــبکه توزیع اتفاق می افتاد؛ چراکه فضای 

سوداگری و دلالی در کشور باز است.

دکتر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی:

بورس مکلف به حمایت از سهامداران خرد است
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رئیس کل بانک مرکزی گفت: برای دستیابی 
به نتیجه مطلوب و نقاط مشــترک ضروری 
است تا کارگروه مشترکی میان اتاق ایران، 
بانک  مرکزی و سایر نهادهای ذیربط همچون 

وزارت صمت و گمرک تشکیل شود. 
به گــزارش روابط عمومی  بانک  مرکزی؛ دکتر علی 
صالح آبادی در دیدار با اعضاء اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران ضمن تشکر از دعوت اتاق 
برای جلسه هم اندیشی گفت: نکات بسیار مفیدی 
در این جلسه مطرح شد. البته برای اینکه موضوعات 
مطرح شده به نتیجه مطلوبی دست یابد؛ ضروری 
است تا کارگروه مشترکی میان اتاق بازرگانی ایران، 
بانک مرکزی، وزارت صمت و گمرک تشکیل شود؛ 
چراکه موضوعات مرتبط با این حوزه مستمر است و 

در طول زمان مسائل جدیدی حادث می شود.
رئیــس کل بانک مرکزی با بیان اینکــه در حوزه 
اقتصادی ما جزایر جداگانه ای نیستیم؛ بلکه در کنار 
یکدیگر قرار داریم، عنوان کرد: باید در کنار هم و با 
همکاری متقابل مسائل کشور را پیش ببریم. البته 
در حوزه های مختلف ممکن اســت که دیدگاه ها 
متفاوت باشد؛ بنابراین باید تلاش کنیم تا دیدگاه ها 

به هم نزدیک تر شوند. 
عالی  تریــن مقــام بانک  مرکزی افزود: مســائل و 
مشــکلات داخلی و بروکراســی های اداری جز با 

تعامل برطرف نمی شــود. در صورتی که نســبت 
به مســائل یکدیگر بی اطلاع باشیم؛ بخشنامه ها و 
مقررات راهگشــای حل مسائل اقتصادی نخواهد 
بود؛ لذا در تدوین بخشــنامه ها و قوانین مشورت و 
نظر فعالان بخش خصوصی حتما باید شنیده شود.

دکتر صالح آبادی با تشکر از زحمات فعالان بخش 
خصوصی در بازگشــت ارزهای صادراتی گفت: در 
حوزه ارزی امسال نسبت به سال گذشته وضعیت 
بهتری داشتیم و سال آینده نیز به مراتب از امسال 

بهتر خواهد بود.
وی ادامه داد: در کل سال گذشته 3۶.5 میلیارد دلار 
تأمین ارز اعم از ترجیحی، نیمایی و ارز اشخاص در 
کشور صورت گرفته است؛ در حالی که این میزان 
طی ۹ ماهه سال ۱۴00 نزدیک به ۴0 میلیارد دلار 

بوده است.
دکتر صالح  آبادی یادآور شــد: بازگشت ارز حاصل 
از صادرات اعــم از ارز حاصل از فرآورده های نفتی 
و غیرنفتی جزو اولویت  های کشــور است و باید به 
عنوان سیاست اصولی و اساسی حتی در زمان رفع 
تحریم ها نیز در نظر گرفته شــود. در این خصوص 
نرخ ارز باید به گونه ای باشد که صادرکننده متضرر 
نشــود.    رئیس کل بانک مرکزی ضمن اشــاره به 
تشکیل کارگروه مشــترک بانک مرکزی و وزارت 
صمت گفت: در این جلســات کــه به طور مرتب 

برگزار می شود؛ تصمیمات خوبی اتخاذ شده است 
که چارچوب آن به زودی نهایی و ابلاغ می شــود و 
بر اساس آن بخشــی از دغدغه های فعالان بخش 

خصوصی مرتفع خواهد شد.
دکتر صالح آبادی با اشــاره به تدوین لایحه بودجه 
سال آینده تصریح کرد: خوشبختانه در قانون بودجه 
سال آینده تسهیلات تکلیفی بانک  ها تقلیل یافته 
است. همچنین افزایش سرمایه بانک های دولتی 
نیز در بودجه دیده شــده است؛ چراکه این امر در 
تسهیلات دهی به بخش های اقتصادی مؤثر است. 

رئیس شورای پول واعتبار ضمن تاکید بر ثبات بازار 
ارز و اقتصاد کلان گفت: خوشبختانه در سامانه نیما 
ثبات مطلوبی حاکم است و شاهد نوساناتی در این 
سامانه نبودیم. البته باید تاکید کنم که نرخ در سامانه 
نیما دستوری نیست و تابع عرضه وتقاضاست و این 
امر در خصوص بازار متشــکل معاملات ارزی نیز 
صادق است. بر این اساس صادرکنندگان می توانند 
به هر میزان که می خواهند در بازار متشکل ارزی به 

صورت اسکناس ارز عرضه کنند. 
دکتر صالح  آبادی با بیان اینکه تلاش بانک مرکزی 
این است که اقتصاد را پیش بینی پذیر کند، افزود: 
برای تحقــق این مهم ضروری اســت که فعالان 
اقتصادی نیز همکاری متقابلی داشته باشند و ما نیز 
در زمینه کمک به تولید و بازگشــت ارز حاصل از 
صادرات موظفیم اقدامات مرتبط با خود را اجرایی 

کنیم.  
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه در طول سالیان 
متمادی اتکاء اقتصاد بر نفت بوده اســت، تصریح 
کرد: در حالی که در دنیا سیاســت مالی مستقل 
از سیاست پولی است، اما در ایران سلطه سیاست 
مالی بر پولی یکی از اصلی  ترین مشکلات است و در 
این خصوص باید تلاش کنیم تا به سمت استقلال 

بانک مرکزی حرکت کنیم.  
وی با اشاره به دستورالعمل زنجیره تأمین مالی تولید 
گفت: در حال حاضر این امر به صورت آزمایشی با 
همکاری چند بانک و وزارت امور اقتصادی ودارایی 
اجرا می شــود و قطعا از نظرات اتاق بازرگانی برای 

تکمیل و اجرای کامل آن کمک می گیریم. 
گفتنی است در این جلسه رئیس اتاق بازرگانی ایران  
و سایر اعضاء آن دغدغه ها و مسائل و مشکلات خود 

را در حوزه های پولی، بانکی و ارزی مطرح کردند.

کارگروه مشترکی برای حل مشکلات
 بخش خصوصی تشکیل می شود

دکتر صالح آبادی رئیس  کل بانک مرکزی در جمع اعضاء پارلمان بخش خصوصی:
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دکتر خاندوزی وزیر امور اقتصادی ودارایی تاکید کرد:

افزایش سهم بخش های غیرمولد از مالیات

وزیر امور اقتصادی ودارایی با اشاره به بررسی 
طرح مالیات بر عایدی ســرمایه و درآمد در 
مجلس گفت: دولت مصمم اســت که سهم 
بخش های غیرمولد و سوداگری در پرداخت 

مالیات کشور افزایش یابد.
دکتر سیداحســان خاندوزی در ادامه افزود: برای 
تصویب طرح مالیات بر عایدی ســرمایه و درآمد؛ 
مذاکرات بســیار خوبی با کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اســلامی صورت گرفته اســت که 
امیدواریم با شتاب گرفتن در تصویب این طرح بار 

مالیاتی از دوش تولیدکنندگان کشور کاهش یابد.
وی خاطرنشــان کرد: از ابتدای شروع به  کار دولت 
سیزدهم یکی از راهبردهای جدی در حوزه مالیات 
این بود که تا حد ممکن بار مالیاتی بر بخش های 
مولد و شــفاف اقتصاد ایران کاهــش پیدا کند تا 
تولیدکننــدگان بتوانند با امکانــات و نقدینگی 

بیشتری به فعالیت خود ادامه دهند.
وزیر امور اقتصادی ودارایی افزود: باید بخش مهم بار 
مالیاتی بر دوش کسانی باشد که از فعالیت غیرمولد 
و سوداگری کسب درآمد می کنند و متأسفانه در 
گذشته به ســبب عدم در دسترس بودن سامانه 
اطلاعات اقتصادی؛ این افراد شناسایی نمی  شدند 
و فرارهای مالیاتی رخ مــی  داد. دکتر خاندوزی با 
بیان اینکه طی یکی دو ســال اخیر اتفاقات بسیار 
خوبی در زمینه ســامانه ها رخ داده است، گفت: از 
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور خواسته شد تا 

به سرعت الگوریتم  های شناسایی فرارهای مالیاتی 
را در دســتور کار قرار دهد. ســخنگوی اقتصادی 
دولت با بیان اینکه مقررات زدایی و تسهیل محیط 
کسب وکار یکی از اولویت های وزارت اقتصاد است 
و تلاش داریم مقررات و مجوزهای زائد که یکی از 
عوامل تأخیر و طولانی شدن و نارضایتی شدید و 
مفسده است حذف شود، افزود: درگاه ملی مجوزها 
را بایــد قوی تر کنیم تا اکثر مجوزهای کشــور به 
صورت برخط از طریق این درگاه صادر شود. دکتر 
خاندوزی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: 
با اصرار و پیشنهاد وزارت اقتصاد استفاده از منابع 
راکد و اموال مازاد و کالاهای متروکه و مستغلات 
بلااستفاده در استان ها به عنوان یکی از روش های 
جبران کمبود نقدینگی در دستور کار قرار گرفت و 
دولت با این موضوع مؤافقت کرد. وی در ادامه افزود: 
پس از این مؤافقت؛ معاون اول رئیس جمهور در یک 
بخشنامه رسمی این موضوع را ابلاغ کرد که همه 
دســتگاه ها و استان ها باید این اصل را اجرا کنند و 
همکاری بیشتری در مسیر واگذاری اموال مازاد به 
وزارت امور اقتصادی ودارایی داشته باشند. وزیر امور 
اقتصادی ودارایی ابراز امیدواری کرد که در چند ماه 
پایانی سال شاهد وصول ارقام و منابع مالی خوبی از 

این محل باشیم.
تعویق حذف ارز ترجیحی

وزیر اقتصاد همچنین در تازه ترین اظهارنظر خود 
اعلام کرد که دولــت با توجه به پیامدهای منفی 

تولید قرار است به سمت حذف ارز ۴200 تومانی 
حرکــت کند، اما با توجه به اینکــه این لایحه در 
مجلس به تصویب نرسید؛ این سیاست به تعویق 

افتاد.
مانع جدید حذف ارز 4200

دکتر خاندوزی در جلســه شــورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی استان گلستان درباره ارز 
ترجیحی بیان کرد که بود و نبود ارز ۴200 تومانی 
در نــوع واردات و نوع محصــولات تولیدی داخل 
تعیین کننده است.  وی در این  خصوص افزود: دولت 
در این  خصوص به این نتیجه رسید که با توجه به 
پیامدهای منفی در بخش تولید؛ به سمت حذف 
ارز ۴200 تومانــی حرکت کند و با توجه به اینکه 
این لایحه در مجلس به تصویب نرسید؛ حذف آن 
به تعویق خواهد افتاد.  وزیر امور اقتصادی ودارایی 
در ادامه تصریح کرد: برخی سیاست های اختلال زا 
علاوه  بر آنکه پیامدهای منفی پرشماری در رونق 
تولید بر جای می گذارند؛ موجب کســری بودجه 
عمومی کشــور هم می شوند و در این راستا تلاش 
می شــود روند اجرای این اصلاحات و حذف آنها 
در کشــور به نحوی پیاده  سازی شود که به شوک 
اقتصادی در جامعه منجر نشود. دکتر خاندوزی در 
این راستا یادآور شــد: فارغ از حذف سیاست های 
اختلال زا؛ باید متغیرهای اقتصادی تعیین تکلیف 
شوند تا تکلیف سرمایه گذاران در بخش های مختلف 

صادرات و واردات مشخص شود.
سیاست جدید دولت سیزدهم

دکتر خانــدوزی در بخش دیگری از صحبت های 
خود به بیان سایر چالش های اقتصادی پرداخت.

وی در این قسمت بیان کرد که دولت سیزدهم به 
ســمت کاهش بار مالیاتی مؤثر بر تولیدکنندگان 
حرکت می کند و معتقد است کسانی که از محل 
فعالیت های غیرتولیدی درآمد کسب می کنند؛ باید 
بیشــترین بار پرداخت مالیات را بر دوش بکشند.  
دکتر خاندوزی همچنین با اشــاره به  وجود تعداد 
زیادی پروژه های نیمه تمام در کشور تصریح کرد: 
اگر در روند اختصاص اعتبار به پروژه های نیمه تمام 
به شــکل فعلی ادامه یابد؛ برای اتمام این پروژه ها 
2۷ سال زمان نیاز داریم و دولت برای اتمام آنها به 
کسب منابع درآمدی نوین نیازمند است.  وزیر امور 
اقتصادی ودارایی ادامه داد که باید نســبت به ورود 
جدی شــرکای خارجی، تامین روش های جدید 
فاینانس بدون اتکاء به بودجه دولت و اســتفاده از 
ظرفیت صندوق پروژه های بازار سرمایه توجه کنیم 
تا برخی از کمبود های اعتباری جبران شــود. وی 
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گفت: اجرای قانون تسهیل تسویه بدهکاران بانکی 
از برنامه های جــدی وزارت امور اقتصادی ودارایی 
اســت که امیدواریم مرجع اصلی تصمیم و تمدید 
آن در ستاد ملی کرونا طی یکی دو هفته آینده در 
مورد آن تصمیم گیری کند.  وزیر اقتصاد همچنین 
با اشاره به واگذاری بخشی از اختیارات قیمت گذاری 
محصولات زراعی به وزارت جهاد کشــاورزی ابراز 
امیدواری کرد که با تهیه پیش نویسی؛ برای سال 
آینده گام های خوبی در زمینه اصلاح قیمت های 
خرید برداشــته شــود. افزون بر این توجه ویژه به 
خرید انواع مرغوب گندم در استانی مانند گلستان 
نیز یکی از محور  های پیگیری ماست. وزیر اقتصاد 
همچنین یکی از مهمترین مشکلات کشور را مسأله 
خودتحریمی داخلی دانست و بیان کرد: دو موضوع 
تســهیل عام و تشــویق خاص همواره مورد توجه 
دولت سیزدهم است و باید در فعالیت های تولیدی 
زمینــه ورود همه بــه اقتصاد را فراهــم کنیم و 
حمایت های لازم را از تولید کنندگان داشته باشیم. 
تلاش داریم در نقطه تماس دســتگاه های اجرایی 
و تولیدکنندگان هزینه ها را به حداقل برســانیم و 
سیاست های مانع فعالیت های تولیدی را از میان 
برداریــم. وی با بیان اینکه مشــکل پنجره واحد، 
ســرمایه گذاری داخلی وخارجی را می توانیم حل 
کنیم، ادامه داد:  وقتی این مســائل نادیده گرفته 
می شــود؛ چرخ اقتصاد سخت می گردد و به اینجا 
می رسد که استان گلستان طی هفت  ماه فقط ۹0 

میلیون دلار صادرات داشته باشد.
بررسی مشکلات اقتصادی کشور

 در نشست مشترک وزیر اقتصاد با اساتید اقتصادی 
نشســت مشــترک وزیر امور اقتصادی ودارایی با 
اساتید دانشکده اقتصاد و مدیریت دانشگاه صنعتی 
شریف برگزار شد. دکتر خاندوزی هدف از برگزاری 
این نشست را فراهم آوردن فرصتی برای شنیدن 
نظرات و پیشــنهاداتِ سیاستی اساتید اقتصادی 
دانشگاه صنعتی شریف عنوان کرد و گفت: با توجه 
به اشــراف اساتید حاضر در این نشست به مسائل 
روز فکــر می کنم دیگر نیازی بــه مرور وضعیت 
شاخص های اقتصادی کشور و یا حتی پرداختن به 
قیود سیاستگذار برای گرفتن تصمیمات »بهینه« 
وجود نداشته باشد. وی از اقتصاددانان حاضر در این 
نشست که حائز جایگاه بالای علمی وتجربه طولانی 
در سیاستگذاری هستند؛ خواستار ارائه نکاتی شد 
که می  توانــد در کوتاه و میان مدت منجر به ارتقاء 

کیفیت سیاست های پولی و بودجه ای کشور شود.
وزیر اقتصاد از اساتید حاضر در این نشست خواست 
در مورد مسأله کنترل تورم با جزئیات بیشتری از 
آنچه معمولاً در فضای  عمومی مطرح می شود؛ به 

بیان نظرات و پیشنهادات خود بپردازند.
دکتــر خانــدوزی تصریح کــرد: کار و تلاشــی 
که همــکاران ما طی مــدت اخیــر در معاونت 
سیاستگذاری اقتصادی وزارت اقتصاد انجام داده اند؛ 

با فرض اینکه برنامه پنج ســاله هفتم را از ســال 
۱۴02 اجرایی خواهیم کرد؛ متمرکز بر همین دوره 
»میان مدت« بوده اســت تا بتوانیم در این فرصت 
مجموعه سیاست های کلان اقتصادی حول چند 
محور مشــخص را جمع  بندی و طراحی کنیم تا 
از پراکندگی و عدم انســجام جلوگیری شود. وزیر 
اقتصاد در بخش دیگری از سخنان خود با استقبال 
از پیشنهاد برخی اساتید برای برگزاری دوره های 
آموزشــی ویژه مدیران و کارکنــان دولت و انجام 
پژوهش های علمی در خصوص مسائل خرد وکلان 
اقتصاد کشور اظهار داشت: متأسفانه ما در هر دهه 
تاریخی بعد از انقلاب گرفتار مشکلات مشابه و بعضاً 
کاملاً متفاوت از یکدیگر در عرصه اقتصاد بوده ایم که 
نشان می دهد در مجموع »آموزندگی« پیوسته ای 
نداشــته ایم؛ به نحوی که برخی سیاستگذاران در 
یک بی نظری تئوریک گیر افتاده و به شکل کاملًا 
روزمــره تصمیم گرفته اند. وی با یــادآوری اینکه 
برخلاف گذشته مجموعه وزارت اقتصاد، سازمان 
برنامه و بانک  مرکزی در مورد مسائل مهمی چون 
سرنوشــت ارز ترجیحی و حذف رانت های موجود 
کاملاً متفق القول هستند، اظهار داشت: مسیری در 
وزارت اقتصاد در حال طی شدن است که با طراحی 
و ایجاد ساز وکاری به شکل غیرتورمی اعتبار برای 
خرید کالاهای اساســی در اختیار مردم قرار داده 
شود تا بتوانیم از معضل ارز ترجیحی و رانت و فساد 
عظیم ناشــی از آن عبور کنیم. دکتر خاندوزی با 
تأیید نظرات اساتید حاضر در جلسه در خصوص 
اصلاح نظام حاکمیت شــرکتی در شــرکت  های 
دولتــی اعلام کرد: از همکاران معاونت امور بانکی، 
بیمه و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد خواسته ام 
تا برای تدوین برنامه ای به منظــور پایان دادن به 
برخــی تصدی ها، رویه هــا و پیوندهای نامطلوب 
اقدام کنند و آنها را به مسیر صحیح برگردانند. این 
گزارش حاکی است، استفاده از تجارب بین المللی 
برای حل مســائلی همچون تورم و رکود، آموزش 
لایه دوم مدیران دولتی، تأمین مالی زنجیره تولید 
به شکل غیرتورم  زا، ایجاد سامانه  ای مشترک بین 
وزارتخانه های اقتصاد، رفاه و صمت برای شناسایی 
و پرداخــت هدفمند یارانه بــه دهک های پایین، 
جلوگیــری از افزایش بدنه و عائلــه دولت، انجام 
اقدامات جدی تر در بحــث مقررات زدایی، اصلاح 
نظام حکمرانی شرکت های دولتی، ضرورت ایجاد 
همگرایی اقتصادی از سوی وزارت اقتصاد در دولت 
و ... از جمله پیشنهادات مطرح شده توسط اساتید 
حاضر در این نشست بود که به وزیر اقتصاد ارائه شد.

توضیحات وزیر اقتصاد درباره
 مهار تورم، ارز ترجیحی و قانون رمزارزها 

وزیر امــور اقتصادی ودارایــی همچنین در جمع 
نمایندگان تشکل های دانشجویی به برخی سؤالات 
اقتصادی آنها پاسخ داد. نشست فعالان تشکل های 
دانشجویی دانشــگاه های تهران با دکتر خاندوزی 

وزیر امور اقتصادی ودارایی  برگزار شد و نماینده های 
تشــکل های دانشــجویی در این نشست به بیان 
نظرات و پرسش های خود درباره موضوعات مختلف 
اقتصادی همچون قیمت گذاری دســتوری، ثبات 
دستوری، بودجه ریزی و ... پرداختند. وزیر اقتصاد در 
ابتدای این نشست درباره در نظر گرفتن مؤلفه های 
ثبات اقتصادی در لایحه بودجه سال آینده گفت: 
در لایحه بودجه ســال ۱۴0۱ به ثبات بسیاری از 
متغیرهای اقتصادی توجه ویژه شــده است تا یک 

فرمول قطعی برای آنها وجود داشته باشد.
سهام و اوراق دولتی عرضه نمی شود

وی در ادامه افزود: طبق قانون بودجه ســالجاری 
بنا اســت که دولت معــادل ۱۱0 هــزار میلیارد 
تومان از ســهام و اوراق خود را در اختیار ســازمان 
تامین  اجتماعــی و صندوق های مربوطه قرار دهد 
و دولت قصد ندارد ســهام و اوراقی در بازار سرمایه 

عرضه کنند.
ارز ترجیحی داروها حذف نمی شود

دکتر خاندوزی درباره حذف ارز ۴200 تومانی گفت: 
دولــت برای حذف ارز ترجیحی عزم دارد، اما قصد 
دارد که این حذف را به صورت تدریجی انجام دهد تا 
شوکی ایجاد نکند. البته در این زمینه سعی می شود 
تا با حذف ارز ۴200 تومانی به بیماران ضربه وارد 
نشود و ارز ترجیحی داروها حذف نخواهد شد. وی با 
بیان اینکه حذف ارز ۴200 تومانی حتما بر افزایش 
قیمت ها تاثیــر می گذارد، اظهار کــرد: برای رفع 
وابســتگی به واردات باید در تولیدات کالاهایی که 
ارز ۴200 تومانی به آنها تعلق می گیرد؛ تنوع سازی 
صورت بگیرد. مشکل اصلی ایجاد تورم غیر از ضعف 
نظارت بر خلق پول، کســری بودجه دولت هاست 
که در ایــن زمینه باید هزینه هــای جاری دولت 
کم و کنترل شــود؛ زیرا افزایش هزینه های جاری 
دولت موجب رشد تورم و کسری بودجه می شود. 
متنوع سازی تامین مالی ساخت یک میلیون مسکن 
وزیر اقتصاد افزود: درباره ساخت یک میلیون مسکن 
مکاتباتی با بانک مرکزی و وزارت راه وشهرســازی 
داشــتیم تا تامین مالی ساخت این تعداد مسکن 
متنوع شــود که تجربه ساخت مسکن مهر تکرار 
نشود. در این زمینه باید از ظرفیت های خارجی نیز 
استفاده شود که اخبار خوبی مبنی بر فراهم شدن 
زمینه های حضور ظرفیت های خارجی برای ساخت 

یک میلیون مسکن خواهید شنید.
دکتر خاندوزی با بیان اینکه همگرایی و همنظری 
خوبی در ستاد اقتصادی دولت وجود دارد، ادامه داد: 
نمی توانیم چشممان را بر روی رمزارزها ببندیم؛ بلکه 
باید هم در استخراج و هم در تولید و مبادله رمزارزها 
مواجه فعال و مقررات  گذارانه داشته باشیم. در وزارت 
اقتصاد کمیته ای برای رمزارزها تشکیل شده است 
که در این کمیته در حال تدوین پیش نویسی در این 
حوزه هستند. وی در پایان تاکید کرد: وزارت اقتصاد 

مخالف پولی کردن کسری بودجه جاری است.
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عشقی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار تشریح کرد:

4 اولویت وزارت اقتصاد 
برای حمایت از بازار سرمایه

رئیس ســازمان خصوصی ســازی گفت: بخش باقیمانده سهام 
دولت در برخی شــرکت  ها از جمله مس، فولاد، خودروســازی 
سایپا، ایران خودرو، بانک های تجارت، ملت و صادرات، مخابرات، 
هلدینگ خلیج فارس و کشــتیرانی برای واگذاری تا پایان سال 

تعیین تکلیف می شود.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار با اشاره به اینکه وزیر امور دارایی واقتصاد 
حمایت از بازار سرمایه را در دستور کار خود قرار داده است، گفت: دکتر 
خاندوزی در راستای حمایت از بازار سرمایه موضوعاتی همچون توسعه 
نهادهــا، رفع انحصار، بهره گیری از ابزارهای جدید و تقویت بازار اولیه را 

در دستور کار این وزارتخانه قرار داده است.
مجید عشقی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار تصریح کرد: رفع انحصار 
در تأســیس نهادهای مالی از جمله مهمترین مأموریت های ســازمان 
بورس واوراق بهادار اســت. توسعه و عمق بخشــی بازار سرمایه از جمله 
اهداف اساســی در رفع انحصار نهادهای مالی و ایجاد سهولت در صدور 
مجوزهاســت، اما این هدف؛ سازمان بورس را در اجرای وظایف نظارتی 
خود بیش از پیش دقیق تر کرده تا مانع هرگونه مشــکل احتمالی برای 

سهامداران شود.

رئیس ســازمان بورس با اشــاره به دغدغه برخی از فعالان بازار سرمایه 
مبنی بر افزایش کمی نهادهای مالی بدون توجه به ارتقاء کیفیت تأکید 
کرد: بازار سرمایه ظرفیت پذیرش تعداد زیادی از نهادهای مالی را دارد 
و اینگونه نیســت که هرچه تعداد نهادها کمتر باشد؛ نظارت بر عملکرد 
آنها نیز راحت تر اســت؛ پس به این بهانه مانع توسعه کمی این دست از 

نهادهای بازار سرمایه شویم.
وی در ادامه افزود: اگرچه فرآیند صدور مجوزها تســهیل شده است، اما 
در بازبینی دستورالعمل ها؛ سخت گیری و موشکافی های بسیاری لحاظ 
شــده و نظارت های سازمان نیز پس از شروع فعالیت آنها سختگیرانه تر 
خواهد شد. همچنین با دستورالعمل ها و مقررات تعیین شده؛ نظارت ها 
سختگیرانه تر شده و با نهادهای مالی متخلف برخوردهای شدید و جدی 

خواهد شد.
عشــقی خاطرنشان کرد: با توســعه بازار از نظر کمی؛ ایده ها و ابزارهای 
جدیدی نیز وارد بازار می شــوند که نظارت قوی تر را الزامی می کند تا از 
بروز ریســک های جدید جلوگیری شود. در همین راستا سازمان بورس 

هیچ واهمه ای از برخورد با متخلفان ندارد.
وی با بیان اینکه نهادهای مالی ابزارهایی برای ارتقاء بازار سرمایه به  شمار 
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می روند، اذعان کرد: با تأسیس یک نهاد مالی؛ سرمایه، سهامداران، افراد 
متخصص، کاردان و خبرگان مالی متعددی در یک نقطه جمع می شوند 
تــا خدمات مختلفی را بنا به ماهیت خود به مــردم ارائه دهند. تجمیع 
سرمایه ها، ایده ها و تخصص های مختلف به بهبود کمیت و کیفیت فرآیند 

خدمات رسانی در بازار سرمایه و در نهایت توسعه این بازار می انجامد .
این مقام ارشد سازمان بورس با اشاره به شرکت های کارگزاری به عنوان 
یکی از حلقه های مهم بازار ســرمایه خاطرنشان کرد: از سرگیری صدور 
مجوز تأسیس شرکت های کارگزاری به افزایش شمار این نهادهای مالی 
می انجامــد که ارتقاء کیفیت و کمیت شــرکت های کارگزاری از طریق 
رقابت بیشــتر در این صنعت را به دنبال دارد؛ زیرا با ایجاد رقابت کافی 
در این صنعت، شــاهد انگیزه های خلاقانه بیشتر، ارتقاء کیفیت و ارائه 

خدمات بهتر به مشتریان خواهیم بود .
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار با اشاره به صدور مجوز تأسیس یک 
شــرکت  کارگزاری گفت: بیش از یک دهه به دلایل مختلفی با هیچ یک 
از درخواست های تأسیس شرکت کارگزاری موافقت نشده بود. با اجرا و 
پیاده سازی سیاســت رفع انحصار در حوزه نهادهای مالی بازار سرمایه؛ 
مجــوز یک شــرکت کارگزاری جدید از ســوی هیات مدیره ســازمان 

بورس واوراق بهادار صادر شد.
وی ادامه داد: در ارتباط با صدور مجوز تأســیس اکنون شروع کار است. 
پس از دریافت مدارک درخواســت های تأسیس شرکت های کارگزاری 
و بررســی آنها و انجام مصاحبه های اختصاصی؛ تمامی درخواست ها در 
هیات مدیره سازمان بورس واوراق بهادار مطرح خواهد شد. بی تردید اگر 
درخواست های دریافتی از امتیاز لازم برخوردار و در راستای عمق بخشی و 
ارتقاء بازار سرمایه باشند و مشخص شود که بر فرآیند توسعه ظرفیت های 

بازار سرمایه اثر مطلوبی دارند؛ مجوز آنها نیز صادر خواهد شد.
وی با اشاره به اهمیت رقابت در ارتقاء خدمات ابراز کرد: یکی از راهکارهای 
ارتقاء کیفیت؛ ایجاد رقابت است. طبیعی است با افزایش شمار نهادهای 
مالی رقابت میان آنها بیشــتر خواهد شــد. با ورود نهادهای مالی جدید 
توانایی ، مهارت و ایده  های جدیدی نیز وارد بازار ســرمایه می شود که نه 
تنها رقابت را تقویت می کنند؛ بلکه باعث می شــوند رقابت شکل مفید و 

سازنده تری به خود بگیرد.
این مقام ارشد سازمان بورس در ادامه به تعداد مجوزهای صادر شده در 
حوزه صندوق های سرمایه گذاری اشاره کرد و گفت: از ابتدای سالجاری 
تا 22 مهرماه ۱۹ مجوز فعالیت صندوق سرمایه گذاری صادر شده است. 
در واقع از 22 مهرماه تاکنون ۶ صندوق ســرمایه گذاری جدید نیز موفق 
به اخذ صدور مجوز فعالیت از سازمان بورس شده اند. همچنین از تاریخ 

یادشده تا امروز مؤافقت اصولی ۸ صندوق اعلام شده است.
عشــقی از 2 مؤافقت اصولی صادر شده در شرکت مادر )هلدینگ( و 5 

مؤافقت اصولی شرکت  سرمایه گذاری طی مدت اخیر خبر داد.
270 شرکت از طریق سجام سود پرداخت کردند 

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار همچنین گفت: پیش از این هر شرکت 
استانی برای پرداخت سود رویه مخصوص به خود را داشت، اما طی یکی 
دو سال گذشته این موضوع مطرح شد تا شرکت سپرده گذاری مرکزی 
دریافت و پرداخت سودها را از طریق اطلاعاتی که در سامانه سجام وجود 

دارد؛ انجام دهد.
وی در ادامه افزود: در همین راســتا سال گذشته حدود ۱30 شرکت و 
امسال نیز حدود  2۷0 شرکت سود سهام خود را از طریق سامانه سجام  

پرداخت کردند.
وی تصریح کرد: برخی از شــرکت ها برای پرداخت ســود سهام خود از 

طریق سامانه سجام درخواســت دادند که طی یکی دو ماه آینده بستر 
فنی برای انجام آن آماده می  شــود تا تمام شرکت  ها بتوانند سود خود را 
از این طریق به سهامداران پرداخت کنند. البته در آینده الزامی خواهیم 
گذاشــت تا همه شرکت ها سود سهام را از طریق  سامانه سجام پرداخت 

کنند.
عشــقی گفت: سیاست ســازمان بورس واوراق بهادار در خصوص اعطاء 
مجوز نهادهای مالی؛ »رفع انحصار و توسعه بخشــی« است تا افرادی که 
تمایل دارند در نهادهای مالی سرمایه گذاری کنند؛ مجوزهای مربوطه را 

دریافت کنند.
وی در ادامــه افزود: در حال حاضــر کمیته های مربوط به اخذ مجوز در 
حال بررســی درخواست های ارائه شــده هستند. در همین راستا مجوز 
»مؤافقت اصولی« یک کارگزاری در جلســه هیات مدیره سازمان بورس 

برای تأسیس کارگزاری صادر شد.
عشقی خاطرنشان کرد: این روند ادامه خواهد داشت و کسانی که از قبل 
درخواست داده اند؛ درخواست هایشــان در حال بررسی است. اکنون از 
3۸ درخواست تأسیس کارگزاری تاکنون ۴ درخواست پاسخ داده شده، 

3 درخواست رد شده و سایر درخواست ها نیز در حال رسیدگی است.
وی بیان کرد: این درخواست ها به مرور و با دقت برای رعایت همه الزامات 
بررســی می  شوند و در تلاش هســتیم تا هفته ای یک تا دو مجوز را در 

هیات  مدیره بررسی و نظر نهایی را اعلام کنیم.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار اظهار کرد: دستورالعمل های اعطاء 
مجوز در تمام نهادهای مالی به طور دقیق بررســی می شــوند. طی یک 
ماهی کــه از دوره جدید هیات مدیره می گذرد؛ تــلاش کردیم با دقت 
بیشتری مجوزها را بررسی کرده و نظارت کافی برای تأسیس شرکت  های 

کارگزاری داشته باشیم.
عشــقی بیان کرد: در صدور مجوز مؤافقت اصولی ها؛ حداقل هایی از نظر 
سابقه کاری در صنعت، توان مالی و تحصیلات در نظر گرفته شده است 
که برای گرفتن مجوز باید کســب شود. یادآور می شود که صندوق های 
سرمایه گذاری را نهادهای مالی راه اندازی می کنند، اما اکنون بحث اعطاء 
مجوزها  در خصوص نهادهای مالی همچون شــرکت های کارگزاری و 

سبدگردان ها مطرح است.
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تصمیم گیریِ تقسیم سودِ »سهام عدالت«
 توسط شورایعالی بورس

عشــقی ادامه داد: تقسیم سود ســهام عدالت را باید در شورایعالی بورس 
پیشنهاد دهیم و مصوب کنیم تا سود امسال از طریق سپرده گذاری 

مرکزی پرداخت شود. قرار بر این شد تا پیشنهادات 
نهایی و بعد از اخذ مجوز از طریق شواریعالی 

بورس به شرکت  ها ابلاغ شود که طی 
یکی دو ماه آینده ابلاغ خواهد شد.

بورس واوراق  رئیس ســازمان 
بهادر همچنین گفت: سال 
گذشته رویه برای پرداخت 
عدالت  سهامداران  سود 
در هر دو روش مستقیم 
و غیرمســتقیم وجود 
داشت که امسال نیز با 
الهام از همان رویه سود 
سهام عدالت را پرداخت 

تصمیم  البته  می کنیم. 
نهایی با شورایعالی بورس 

است، اما ما پیشنهاد خود را 
ارائه می کنیم.

عشقی در مورد مشکل برگزاری 
شــرکت های  از  برخــی  مجمــع 

ســرمایه گذاری اســتانی گفــت: در مورد 
شرکت های استانی باید تصمیم گیری شود. بسته 

کامل سهام عدالت شامل شــرکت های سرمایه گذاری سهام 
عدالت، شرکت های غیر بورسی ها و موضوعاتی شامل فروش سهام و تمامی 
موارد در دســت تهیه است و جلســات آن برگزار می شود و امیدوارم که به 

جمع   بندی برسیم.
وی تاکید کرد: سود شرکت  های 3۶گانه از سبد سهام عدالت دریافت می شود 
و به طور مستقیم و غیرمســتقیم به وکالت از شرکت های سرمایه گذاری 
استانی پرداخت می شود، اما در خصوص ترکیب هیات  مدیره و مجامع این 

شرکت ها باید تصمیم گیری شود.
پیگیری برای عرضه خودروهای لوکس در بورس کالا 

عشقی همچنین گفت: بخشــی از خودروهای تولیدی خودروسازان مثل 
خودروهای لوکس مشمول قیمت گذاری دستوری نیستند و در حال پیگیری 
هستیم تا وارد بورس کالا شــوند و خودروهای عمومی تر، خودروهایی که 
حالت انحصاری و مصرف  کننده عمومی بیشتری داشته باشند؛ با مکانیزمی 

که در ستاد تنظیم بازار تصویب شده است؛ به فروش روند.
رئیس ســازمان بورس  درباره قیمت گــذاری خودرو گفت: در خصوص 
قیمت گذاری دستوری خودرو از یک ماه قبل تصمیم گیری هایی شده بود، 
اما در نحوه اجرای آن به مســائلی برخورد کردیم که قرار شد قیمت  گذاری 
دستوری در این حوزه به نحوی صورت گیرد که مصرف کنند، تولیدکننده و 

سهامداران از آن منتفع شوند.
وی گفت: منطقی نیست که یک قشری مثل مصرف کننده را فقط در نظر 
بگیریم؛ زیرا در این صورت کارخانه و ســهامدار آن زمین می خورند و زیان 
انباشــته برای آن شرکت به وجود می آید. در حال حاضر اگر قطعه  سازی از 
خودروساز پول نگیرد؛ دیگر نمی  تواند خودرو تولید کند؛ بنابراین باید تمام این 

موارد در نظر گرفته شود.

رئیس ســازمان بــورس واوراق بهادار گفــت: امیدواریــم در نحوه اجرای 
قیمت  گذاری دستوری در صنعت خودرو تصمیم گیری منطقی شود؛ زیرا 
در این صورت کارخانه به قیمتی می  فروشد که متضرر نشود و این صنعت از 

طرح بخت   آزمایی ایجاد شده خارج شود.
پیگیری سازمان بورس 

برای تزریق منابع صندوق توسعه ملی
 به صندوق تثبیت بازار سرمایه 

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار 
با اشــاره بــه اینکه ســودآوری 
شرکت های بورســی تا پایان 
ســال ادامه دارد؛ از پیگیری 
این سازمان برای استفاده از 
منابع صندوق توسعه ملی 
در صنــدوق تثبیت بازار 
سرمایه خبر داد و گفت: با 
توجه به گزارشات ۸ ماهه 
نخست سال که در سایت 
کدال منتشــر شده است؛ 
وضعیت عملیاتی شرکت های 
بورسی بسیار مناسب است. در 
این گزارش ها نســبت به ســال 
گذشــته افزایش های بسیار خوبی 
قابــل مشــاهده اســت و می بینیم که 
شــرکت های مختلف فولادی، پتروشیمی و 
سایر صنایع رشدهای قابل توجهی داشته اند که به تبع 

آن سودآوری خوبی را نیز شاهد بوده اند.
رئیس سازمان بورس واوراق بهادار در خصوص وضعیت بازار سرمایه و برآورد 
ارزش سهام شرکت های ســهامی حاضر در بازار سرمایه تا پایان سالجاری 
اظهارکرد: با وجود وضعیت کرونا و قطعی مقطعی برق که در تابستان گذشته 
داشتیم، اما شرکت ها توانسته اند به حجم فروش و سودآوری مناسبی برسند.

وی بیان کرد: پیش بینی ما این است که همین روند مثبت تا پایان سال ادامه دار 
باشد؛ هر چند که ابهاماتی در مورد تامین گاز برای برخی صنایع مطرح است 
و ما در تلاش هســتیم تا با پیگیری و تعامل با دستگاه های مربوطه ابهامات 
را رفع کنیــم. با توجه به میزان فروش و قیمت هایی که اکنون  وجود دارد؛ 
به نظر می رســد تا پایان سال شاهد سوددهی مناسبی از سوی شرکت های 
سهامی باشیم. رئیس ســازمان بورس تصریح کرد: این سازمان برای اینکه 
بتواند به شفافیت هر چه بیشتر شرکت ها و بازار بورس کمک کند؛ با جدیت 
 بیشتری نسبت به قبل پیگیر شفاف ســازی اطلاعات مالی شرکت هاست.

عشــقی همچنیــن تاکیــد کــرد: یکــی از مصادیــق شــفافیت مالی 
شــرکت ها؛ نــرخ فروش محصولات آنهاســت که مــا از ابتــدای کار این 
 موضــوع را پیگیری کرده ایم و همچنــان این روند ادامه خواهد داشــت.
وی در مورد نرخ خوراک پالایشگاه ها نیز اظهار کرد: در رابطه با پالایشگاه ها 
نیز پیگیر نرخ و کیفیت خوراک هستیم تا شرکت ها و سهامداران آنان به سبب 

این مسأله دچار زیان نشوند.
رئیس ســازمان بورس واوراق بهــادار گفت: همچنین در حمایــت از بازار 
ســرمایه با توجه به ظرفیت قانون رفع موانع تولید و عــزم و اراده ای که در 
دولــت وجود دارد؛ مصوبه ای آماده و در کمیســیون اقتصادی دولت مطرح 
شــده است تا منابعی از صندوق توســعه ملی به صورت یک جریان دائمی 
و مســتمر به صندوق تثبیت بازار منتقل شود. عشقی اظهار کرد: تعامل و 



21

14
00

اه 
ر م

آذ
 -

  6
7 

ره 
شما

  -
م 

هار
ل چ

سا

هماهنگی بیــن بانک مرکزی و ســازمان بورس همواره مــورد بحث بوده 
اســت و در  همین راســتا کمیته مشترکی تشکیل شــده تا تمام مسائلی 
که به این دو نهاد ناظر مرتبط اســت با همفکری و تعامل ســازنده و مثبت 
 پیش برود که قطعا نتایج بســیار خوب و مثبتی به همراه خواهد داشــت.

رئیس سازمان بورس همچنین گفت: در همین رابطه توسعه نهادها و ابزارهای 
مالی مشــترک بین بانک مرکزی و بازار سرمایه و نرخ تسعیر ارز در سیستم 
بانکی که بر صنعت بانکداری اثرگذار است؛ در دستور کار قرار گرفته و در آینده 

نزدیک نتایج مثبت آن قابل مشاهده و ارزیابی خواهد بود.
تزریق 50 هزار میلیارد تومان به صندوق تثبیت بازار سرمایه 

رئیس سازمان بورس گفت: قرار است مبلغ 50 هزار میلیارد تومان به صندوق 
تثبیت بازار سرمایه اضافه شود تا بتواند از سهم های بازار حمایت کند و یک 

جریان ورودی خوبی به بازار تزریق شود.
عشقی درباره تصویب کلیات پیشنهادی ۱0 بندی وزارت اقتصاد و سازمان 
بورس در ستاد اقتصادی دولت افزود: به سمتی پیش رفتیم که جلوی افزایش 
شدید هزینه های بخش های تولیدی-صنعتی را بگیریم و از طرفی به صندوق 

تثبیت بازار سرمایه کمک کنیم.
وی ادامــه داد: یک بند که مورد توجه فعالان بازار و با حمایت رئیس جمهور 
مورد توجه قرار گرفت؛ موضوع افزایش قدرت صندوق تثبیت بازار ســرمایه 
است تا بتواند در مواقع بحرانی بازار به فعالیت خود برای ثبات بازار کمک کند.

عشقی خاطرنشان کرد: مقرر شده است این صندوق علاوه بر ردیف بودجه 
مشخصی که در بودجه ۱۴0۱ در نظر گرفته شده است؛ حدود ۱0 برابر این 
عدد هم از طریق انتقال ســهام و نقدینگی به این صندوق کمک شود تا این 

صندوق بتواند به وظیفه خود عمل کند.
وی تصریح کرد: قرار است مبلغ 50 هزار میلیارد تومان به صندوق تثبیت بازار 
سرمایه اضافه شود تا بتواند از سهم های بازار حمایت کند و یک جریان ورودی 

خوبی به بازار تزریق شود.

بورسی شدن سرخابی ها 
رئیس سازمان بورس  واوراق بهادار در ادامه ضمن تشریح فروش اوراق در بازار 
سرمایه؛ آخرین وضعیت بورسی شدن دو باشگاه استقلال وپرسپولیس را نیز 

تشریح کرد.
وی با اشاره به روند ورود سرخابی ها به بورس اظهار کرد: آخرین صورت های 
مالی حسابرسی شده سرخابی ها، مدارک و مستندات نزد سازمان بورس در 
حال بررسی است و در صورت وجود ابهام در صورت های مالی منوط به رفع 

ابهام و اقدامات لازم از طرف باشگاه های مزبور است.
عشقی با تاکید بر اینکه شفافیت یکی از مهمترین فاکتورهای ثبت نزد سازمان 
بورس است، گفت: همچنین برنامه های آتی دو باشگاه باید به طور کامل قابل 
افشا باشد که بعد از انجام مراحل اداری قابل ثبت نزد سازمان بوده و سپس 

برای پذیرش در بازارهای بورس و فرابورس بررسی می شوند.
جزئیات فروش اوراق

رئیس سازمان بورس واوراق بهادار در ادامه در پاسخ به این سؤال که چرا انتشار 
اوراق هجمه های زیادی را به دنبال داشته است، توضیح داد: واقعیت این است 
اوراقی که توسط دولت فروخته شده؛ تماماً صرف بازپرداخت اوراق دولت قبل 
شده اســت. به طور میانگین ماهیانه حدودا ۱0 هزار میلیارد تومان از اوراق 

دولت قبل بازپرداخت شده است.   
عشقی تاکید کرد: ضمن  اینکه مکرر مشاهده شده که عملیات بازار باز با فروش 
اوراق اشتباه گرفته می شود؛ در صورتی که عملیات بازار باز فرآیندی معمول 

است که توسط بانک مرکزی انجام می شود و به بورس ارتباطی ندارد.
وی با بیان اینکه علاوه بر ســازمان بورس؛ در دولت سیزدهم نیز عزم و اراده 
جدی در راستای حمایت از تولید و سودآوری شرکت های سهامی  وجود دارد، 
گفت: در واقع دولت هم می داند که رونق بازار سرمایه دو اثر جدی را به دنبال 
خواهد داشت؛ نخست می تواند بخش عمده ای از دارایی های دولت را محافظت 

کند و ثانیاً سبب افزایش سرمایه سهامداران حاضر در این بازار می شود.
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نمایشــگاه معرفــی  ســیزدهمین 
و  کشور  ســرمایه گذاری  فرصت های 
هشتمین نمایشگاه بین المللی بورس، 
بانک، بیمه و خصوصی ســازی موسوم 
به کیش اینوکــس 2021؛ اوایل آذر ماه 
سالجاری با حضور دکتر سعید محمد 
مشاور رئیس جمهوری و دبیر شورایعالی 

مناطق آزاد تجاری گشایش یافت.
محمدرضا نوایی لواسانی رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل ســازمان منطقــه آزاد کیش، 
علیرضــا دلیــری معــاون علمی وفناوری 
رئیس جمهور، ســتار هاشمی معاون فناوری 
وزارت ارتباطات وفناوری اطلاعات و حسین 
ســلاح  ورزی نائب رئیس اول اتاق بازرگانی، 
صنایع و کشــاورزی ایران نیز از حاضران این 

مراسم بودند. 
رویکردها و محورهای این رویداد برگرفته از 
مســائل روز اقتصادی کشور شامل الگوهای 
نویــن مالی از بــازار پول وســرمایه، معرفی 
فرصت های سرمایه گذاری در کشور و مناطق 

آزاد و ویژه اقتصــادی، بانکداری بین المللی، 
دیپلماســی اقتصادی توســعه تجــارت با 
کشــورهای منطقه، اقتصــاد الکترونیک و 
تأســیس بورس بین الملل، اقتصاد مسکن، 

آینده پژوهی و چند محور دیگر بود.
توسعه کیفی وکمی نهادها 

و ابزارهای مالی؛ اولویت سازمان بورس
علیرضــا ناصرپور 
معــاون نظــارت 
نهادهــای  بــر 
ســازمان  مالــی 
بورس واوراق بهادار 
در مراسم افتتاحیه 
این رویداد گفت: سازمان بورس واوراق بهادار 
برنامه توســعه کیفی وکمی نهادها و ابزارهای 
مالی را در اولویت کاری خود قرار داده اســت. 
در همین راســتا اخیرا مجوز یک کارگزاری 
جدید صادر شده و این روند در خصوص سایر 

نهادهای مالی نیز ادامه خواهد داشت.
وی با اشاره به همزمانی کیش اینوکس 202۱ 

با سالروز تصویب قانون بازار سرمایه در ۱۶ سال 
گذشته اظهار کرد: بازار سرمایه طی این مدت 
مسیر پر فرازونشیبی را پشت سر گذاشته و در 
حال حاضر از لحــاظ تنوع در نهادهای مالی؛ 
بازار ســرمایه به جایگاهی رســیده است که 
شاهد تنوع وســیعی از نهادهای مالی در این 

بازار هستیم.
معــاون نظارت بــر نهادهای مالی ســازمان 
بورس واوراق بهادار ادامــه داد: طی مدت یاد 
شــده شاهد تنوع وسیعی در ابزارهای مالی از 
حوزه های ابزار مالی فکری تا ابزارهای مشتقه 

هستیم.
وی عمق بخشی به ابزارها و نهادهای مالی در 
بازار ســرمایه را یک نیاز خواند و تصریح کرد: 
طی ســال های اخیر موضوع سرمایه گذاری 
غیرمســتقیم موردتوجه ویژه ای قرار گرفته 
است؛ به گونه ای که اکنون حدود 300 صندوق 
سرمایه گذاری فعال و 5۴ شرکت سبدگردان 

مشغول به فعالیت هستند.
ناصرپور با اشاره به سیاست اصولی سازمان در 

در مراسم افتتاحیه کیش  اینوکس ۲۰۲۱ بررسی شد؛ 

فرصت های سرمایه گذاری در کشور
تشویق سرمایه گذاران و تسهیل فرآیندهای سرمایه گذاری در مناطق آزاد

معصومه صالحی
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ارتباط با توسعه نهادها و ابزارهای مالی با توجه 
به ثبات در بازار گفت: طی یک ماه گذشته یکی 
از اولین موضوعاتی که در هیات مدیره جدید 
سازمان مورد بررسی قرار گرفت؛ شرکت های 
سهامی پروژه بود و اصلاحاتی برای آنان مدنظر 
قرار گرفت که اولین شرکت سهامی عام   پروژه 

شروع به فعالیت کرد.
وی با اشاره به پذیرش شرکت های استارتاپی در 
فرابورس ایران اذعان کرد: در حوزه شرکت های 
استارتاپی نیز شرکت تپسی مراحل پذیرش را 
ســپری کرده و  شرکت  هایی از این دست نیز 
در صف هســتند. معاون نظارت بر نهادهای 
مالی با بیــان اینکه در حوزه بورس بین  الملل 
درخواستی را از طرف شورایعالی مناطق آزاد 
دریافت کرده بودیم، افــزود: در هیات مدیره 
جدید ســازمان این درخواست مجددا مورد 
بررسی قرار گرفته است تا پس از بررسی ها و 

ملاحظات لازم این بورس ایجاد شود .
وی با اشاره به بودجه ۱۴0۱ خاطرنشان کرد: 
نکته مهم در قانون بودجه ۱۴0۱ اثرات احکام 
این بودجه بر بازار است. طی سال های گذشته 
نیز به همین شــکل بوده و ســازمان بورس 
پیگیری هایی را انجام می دهد تا حداکثر حفظ 

منافع سهامداران در این حوزه رعایت شود.
ناصرپور با اشاره به موضوع قیمت  گذاری ابراز 
کرد: در حوزه قیمت  گذاری کالا که یک چالش 
قدیمی اســت نیز با ورود کالاهای متعدد به 
بورس کالا تا حدود زیادی این مســأله مرتفع 
شده و امید است که این روند ادامه داشته باشد.
وی ادامه داد: در حــوزه قیمت گذاری کالاها 
امید است که مشــکلات مرتفع شود؛ چراکه  
عمده شــرکت های تولیدکننده سهامداران 
عمومی دارند و بسیاری نیز در سبد سهامداران 

سهام عدالت هستند.
به گفته معاون نظارت بر نهادهای مالی؛ سازمان 
بورس همچنان برنامه توســعه کیفی وکمی 
نهادهــا را در اولویت خود قرار داده و اخیرا نیز 
مجوز یک کارگزاری جدید صادر شده است و این 
 روند در خصوص سایر نهادهای مالی نیز ادامه

 خواهد داشت.
لواسانی: روند صدور مجوز کسب وکار 

در مناطق آزاد تسهیل می شود
محمـــدرضــــا 
نوایــی  لواســانی 
رئیس هیات مدیره 
مدیرعامــل  و 
منطقه  ســازمان 
آزاد کیــش نیز در 
هشتمین نمایشگاه  بین المللی بورس، بانک، 

بیمه و خصوصی سازی و سیزدهمین نمایشگاه 
معرفی فرصت های ســرمایه  گذاری  کشور با 
اشــاره به بروکراسی حاکم بر ارائه مجوزهای 
کسب وکار در مناطق آزاد گفت: همانطور که از 
اسم مناطق آزاد برداشت می شود؛ این مناطق 
برای هر کسب وکار مشروعی به شرط داشتن 

مهارت تأسیس شده اند.
وی تاکید کرد: آزاد بودن کســب  وکارها در 
مناطق آزاد مهمترین دلیل شکل گیری این 
مناطق است، اما متأسفانه طی سالیان گذشته 
این مناطق نتوانســتند به فلســفه وجودی 
خــود عمل کنند و حتی این روند در مناطق 
آزاد وارونه شد و ســختی های فراوانی برای 
علاقمندان به ایجاد کسب وکار در این مناطق 

به وجود آمد.
لواســانی در ادامه افزود: بعضی اوقات گرفتن 
مجوز کســب وکار در مناطق آزاد ســخت تر 
از ســایر مناطق کشور اســت که این اتفاق 
تعجب  برانگیــز و برعکس اهداف تأســیس 

مناطق آزاد است.
مدیرعامــل ســازمان منطقــه آزاد کیش 
همچنین تاکیــد کرد: خیلی اوقــات برای 
کارآفرینان بروکراسی پر پیچ وخمی در مناطق 
آزاد ایجاد شده است و بسیاری از کسانی که 
می  خواهند در این مناطق سرمایه  گذاری کرده 
و کسب وکار نوینی را ایجاد کنند؛ در پیچ وخم 
این بروکراسی گرفتار شده و نمی توانند نتیجه 

اقدامات خود را ببینند. 
به گفته وی در حال حاضر ایجاد کسب وکار 

جدید در کیش ســخت تر از سرزمین اصلی 
است که این روند قطعا تغییر می  کند.

لواســانی ادامه داد: ایجاد سازوکاری راحت 
بــرای افرادی کــه صلاحیــت دارند جهت 
ســرمایه گذاری های نوین نیاز به فرآیندهای 
ســاده، روان و شفاف دارد تا از اسراف و فساد 

جلوگیری شود.
وی اظهار کرد: وجود این بروکراســی قدرت 
ریسک را از سرمایه گذاری در کسب وکارهای 
نوین می گیرد که با اجرای تمهیداتی باید این 
روند اصلاح شود تا وقت و انرژی سرمایه گذار 
به جای تلف شــدن در روندهــای پیچیده 

بروکراسی صرف خلق ارزش و اشتغال شود.
دلیری: حضور پر رنگ شرکت های دانش بنیان 

در بازارهای سرمایه، پول و بیمه
ضا  علیـــــــــر
دلیــری معــاون 
علمی وفنــاوری 
نیز  رئیس جمهور 
بــه عنــوان یکی 
دیگر از سخنرانان 
مراســم افتتاحیه هشتمین نمایشگاه بانک، 
بیمه، بورس و خصوصی سازی و سیزدهمین 
نمایشگاه معرفی فرصت های سرمایه گذاری 
کشــور نیز گفت: نمی  توان با سرعتی که در 
کشورهای دنیا در حوزه فناوری ها ایجاد شده 
است، هماهنگ نباشیم؛ بنابراین باید با قدرت 

بیشتری این مسیر را ادامه دهیم.
وی در ادامــه افــزود: حدود ۱5 ســال قبل 
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مقام معظم رهبــری بر شــکل گیری اقتصاد 
دانش بنیان تاکید کردند و فرمودند برای حوزه 
دانش وفناوری متولی تعیین کنید و اقتصاد را 
بر بنیان دانش و تولیــد داخل قرار دهید. آن 
زمان سؤال اساسی این بود که چه تغییری باید 
در زیرساخت های اقتصادی کشور ایجاد شود 
تا این خواسته مقام معظم رهبری تامین شود؟ 
بعد از ۱5 ســال از آن فرمایشات و تاکیدات 
خوشحالم که نهادهای اجرایی برای استفاده 
از شــرکت های دانش بنیان و استارتاپ ها در 
بخش های مربوطه خود از یکدیگر ســبقت 

می گیرند.
دلیری تاکید کرد: با حمایت  های خوب نظام 
و استعدادهای خوبی که در کشور وجود دارد؛ 
بیش از ۷هزار شرکت دانش بنیان و ده ها هزار 
اســتارتاپ در کشور فعالیت می کنند و همه 
صنایع و بخش های کشــور از این شرکت ها 

استفاده می کنند.
وی ادامــه داد: بازار ســرمایه، پــول  و بیمه؛ 
خدمات عمومی و تسهیل  گرایانه ای به مردم 
می دهند. در ایــن بازارها اقبال عمومی برای 
خدمات آســان و فراوان اســت و هر جا که 
مدیران آن تفکرات نو داشتند؛ اتفاقات خوبی 

افتاده است.
دلیری اظهار کرد: می توان ضریب  نفوذ بیمه 
را با اســتارت آپ ها گســترش داد. همراهی 
بیمه مرکزی موجب شد تا مجوز فعالیت های 

اســتارتاپ های بیمه ای صادر شود و پس از 
آن بیمه بدون کاغذ اجرایی شــد. اکنون بعد 
از کمتر از یک ســال ۱۶ شرکت استارتاپی 
در ایــن حوزه فعال هســتند. این یک اتفاق 
کوچک است که می تواند بسیار گسترش یابد 
و خدمات فــراوان دیگری در این زمینه ارائه 

شود.
وی با اشــاره به شکل  گیری خدمات مختلف 
در بازار ســرمایه با اســتفاده از شرکت  های 
دانش  بنیان گفت: اکنون بیش از ۴۸ شرکت 
دانش بنیــان در حــوزه بازار ســرمایه فعال 

هستند.
سعید محمد: نسل سوم مناطق آزاد؛ 

خدمات محور می شوند
سعید محمد دبیر 
شورایعالی مناطق 
آزاد کشور نیز در 
مراسم گفت:  این 
در حــال حاضــر 
در  آزاد  مناطــق 
نســل اول و دوم متوقف شــده اند. نسل اول 
مناطق آزاد تجارت محور هستند و نسل دوم 
تولید محور. با این وجــود حتی در تجارت و 
تولید هــم در مناطق آزاد به شــاخصه های 

موردنظر نرسیده ایم.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد کشور همچنین 
تاکید کرد: انتظار ما این است که با استقبال 

از ســرمایه گذاران و تســهیل فرآیندهــای 
ســرمایه گذاری در مناطق آزاد به نسل سوم 
مناطق آزاد که نســل خدمات محور اســت؛ 
دســت یابیم. در این نسل از مناطق آزاد باید 
خدمات پولی، بانکی، بیمه و بازار سرمایه به 
صورت کامل به فعالان اقتصادی ارائه شــود. 
وی تاکید کرد: هدف ما رسیدن به نسل هفتم 

مناطق آزاد یا مناطق آزاد دیجیتال است.
دبیر شــورایعالی مناطــق آزاد گفت: در ۱5 
منطقه آزاد و 32 منطقه فعال ویژه اقتصادی 
که در مجموع ۴5 درصد صادرات کشــور در 
حال رقم خوردن است؛ سهم مناطق آزاد در 

این میان تنها 2 درصد است.
وی در ادامــه افزود: برنامه هــا و راهبردهای 
جدیــدی بــر اســاس اولویت  بخشــی به 
ســرمایه گذاری در ایــن مناطــق در حال 
تدوین است. هر منطقه با برنامه استراتژیک 
و راهبردی خاص آن برنامه ریزی می شــود. 
مثلا منطقه ای که باید در زمینه کشــاورزی، 
صنایع تبدیلی کشاورزی، آبزیان و … حرکت 
کنــد؛ اســتراتژی های آن مبتنی بر همین 
محورها برای سرمایه گذران تدوین می شود. 
بخش های گردشگری، ترانزیت و لجستیک، 
درمانی، علمی و … از دیگر ســرفصل هایی 
هســتند که برای مناطق آزاد در بخش های 
مختلف در حال هدف گذاری و تدوین راهبرد 

است.
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به گفته وی این برنامه ها و راهبردها بر اساس 
برنامه کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت تهیه 
شده اند و به زودی برای هر منطقه به صورت 

رسمی اعلام عمومی می شوند.
وی افزود: در سایت دبیرخانه سازمان مناطق 
آزاد فرصت هــای ســرمایه گذاری بارگذاری 
شده اند و بیش از ۱50 فرصت سرمایه گذاری 
بر اساس طرح آمایش سرمایه گذاری تدوین 
شده که برای راهنمایی اولیه اطلاعات خوبی 

را در اختیار سرمایه گذاران قرار می دهد.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد کشور در بخش 
دیگری از ســخنان خود تاکید کرد: کشور ما 
بیش از هر زمان دیگری به تلاش جهادگران 
عرصه جنگ اقتصادی نیاز دارد تا بتوانیم در 
برابر توطئه های اســتکبار جهانی؛ وضعیت 

معیشتی بهتری را برای مردم رقم بزنیم.
وی ادامه داد: اگرچه تحریم ها ســخت است، 
اما بسیاری از مسائل در اقتصاد چه در بخش 
خصوصــی و چه در بخش دولتی ناشــی از 
عملکردهای غلط یا منفعت گرایانه ای است 
کــه می توان بــا اصلاح آن رویه ها شــرایط 

مساعدتری را در اقتصاد رقم زد.
محمد گفت: من از همه فعــالان اقتصادی 
درخواست می  کنم تا شاخصه  های اقتصادی 
کشور را به ســمت یک منفعت ملی هدایت 

کنند.
سلاح ورزی: بازگشت ایران

 به چرخه زنجیره ارزش اقتصاد 
بین الملل با رفع تحریم ها

حسین سلاح ورزی 
اول  نائب  رئیــس 
اتــاق بازرگانــی، 
صنایــع، معادن و 
ایران  کشــاورزی 
نیز در هشــتمین 
نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه و 
خصوصی سازی گفت: کیش  اینوکس 202۱ 
با حضور ایــران در دور جدید مذاکرات وین 
مصادف اســت. امید می رود که این موضوع 
منجر به رفع تحریم ها و بازگشــت ایران به 
چرخه زنجیره ارزش اقتصاد بین الملل شود و 
بیش از پیش شاهد رشد سرمایه گذاری، رشد 

اقتصادی و اشتغال و رفاه مردم کشور باشیم.
وی در ادامه افزود: رشد سرمایه گذاری طی دو 
سال اخیر در وضعیتی قرار گرفت که خالص 
ارزش ســرمایه گذاری منفی شده و به نوعی 
موجب شد تا در تله رشد پایین رشد اقتصادی 

قرار بگیریم.
ســلاح  ورزی ادامه داد: یکــی از اهداف این 

همایش معرفی فرصت های ســرمایه گذاری 
است که می تواند به رشد اقتصادی منجر شود.

وی با اشــاره به اینکه کیش  اینوکس 202۱ 
امسال با شروع فعالیت دولت سیزدهم متقارن 
شــده است، اذعان کرد: این موضوع را باید به 
فال نیک گرفت؛ به ویژه اینکه اخیرا مانیفست 
دولت در حوزه اقتصاد تحت عنوان نقشــه راه 
رونق تولید غیرتورمی هم اعلام شد. در همین 
راســتا بانک و بورس نقش مهمی در تامین 

مالی غیرتورمی دارند.
به گفتــه نائب  رئیــس اول اتــاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی ایران معرفی و 
جذب ســرمایه گذار و سرمایه های جدید به 
رشــد اقتصادی و رونق تولید منجر می شود 
و بهتر اســت که بخشــی از این میزگردها و 
این پنل های تخصصی را به ســمت تحلیل و 
چگونگی امکان بخشی به این موضوع صرف 
شود. سلاح  ورزی خاطرنشان کرد: با توجه به 
عنوان بین  المللی بودن نمایشگاه باز هم این 
موضوع با حضور ایران در دور جدید مذاکرات 
وین مصادف اســت و امیدواریم این موضوع 
منجر به رفع تحریم ها و بازگشــت ایران به 

چرخه زنجیره ارزش اقتصاد بین  الملل شود و 
بیش از پیش شاهد رشد سرمایه گذاری و رشد 
اقتصادی و اشتغال و رفاه مردم کشور باشیم. 
بر اســاس این گزارش رویداد کیش اینوکس 
202۱  نخســتین رویداد صنعت مالی و بازار 
سرمایه از زمان شیوع کرونا در کشور بوده که 
مانند سنوات گذشته در دو بخش نمایشگاهی 
و محتوایی برگزار شد که در بخش محتوایی 
همــه روزه در مرکز همایش های بین المللی 
جزیره 25 نشست تخصصی و همایش جانبی 

برگزار شد.
بــا توجه بــه رویکردهای اقتصــادی دولت 
سیزدهم رویداد کیش اینوکس 202۱ در سال 
تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها و با توجه 
به مشارکت سیاستگذاران، دست اندرکاران، 
فعالان بازارهای مالی، بازار سرمایه، اتاق های 
بازرگانی، شــرکت های نوآور و دانش بنیان و 
ســایر ذینفعان و علاقمندان فرصت تازه ای 
برای بازنگری اقدامات انجام شــده و ترسیم 
چشم اندازهای نو و شکوفایی اقتصادی است 
 کــه با وضعیت مورد انتظار فاصله بســیاری 

دارد.
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آی بی تریدر رونمایی شد
فین تک ها مسیری برای توسعه بازار سرمایه

از ســامانه آی  بی تریدر به عنوان ابزاری برای ارائه خدمات 
یکپارچه در حوزه خدمات مالی، بازار سرمایه و بیمه رونمایی 

شد.
در روزهای پایانی نمایشــگاه کیش اینوکس 202۱ شرکت تامین 

سرمایه تمدن از جدیدترین محصول خود رونمایی کرد.
محمودرضا خواجه نصیری رئیس هیات مدیره تامین سرمایه تمدن 
در حاشیه مراسم رونمایی از این محصول عنوان داشت: کوتاه  ترین 
راه برای افزایش جذابیت بازار ســرمایه در شرایط فعلی استفاده از 

قابلیت های حوزه فین تک است.
وی در ادامــه افزود: با اســتفاده از فین تک ها می توان جذابیت بازار 
سرمایه را نسبت به بازارهای موازی افزایش داد تا بدین ترتیب شاهد 

رویکرد تعاملی سهامداران نسبت به این بازار باشیم.
خواجه   نصیری در ادامه با اشــاره به روش های افزایش جذابیت بازار 
سرمایه بیان داشت: سازمان بورس واوراق بهادار باید به سرعت نسبت 
به تصویب مقررات ایجاد ابزارهای جدید اقدام کند تا کسب و کارهای 

جدید شکل گرفته و جذابیت در بازار پدیدار شود.
از ســوی دیگر میثم فدایی مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان 
بــورس واوراق بهادار نیــز با ســخنرانی در این مراســم به تجربه 
ســوپرمارکت های مالی اشــاره کرد و افزود: سوپرمارکت های مالی 
که مورد اســتقبال زیادی قرار گرفته است؛ در حال حاضر در چند 
شرکت کارگزاری در حال ارائه خدمات به مشتریان هستند؛ این در 
حالی است که هم  اکنون بحث سوپرمارکت های آنلاین مطرح است.

وی گفت: مجموعه هایی که دارای یک ســبد از محصولات هستند؛ 

می توانند در خصوص سوپرمارکت های مالی آنلاین اقدام کنند .
مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بــورس واوراق بهادار گفت: 
اصلاح قوانین ومقررات بهبود و طراحی ابزارها در سازمان بورس در 
حال انجام است. در همین راستا دستورالعمل های سرمایه گذاری بر 

خط نیز در حال تدوین است.
بهنام محســنی مدیرعامل شــرکت تامین ســرمایه تمدن نیز در 
خصوص نقش فین تک ها اذعان داشــت: در بررسی های انجام شده 
در کشــورها ارتباط بسیار عمیقی بین تولید ناخالص ملی کشور به 
ویژه سرمایه گذاری دانش بنیان و فین تک های سرمایه گذاری وجود 
دارد. کشــور هایی که در این حوزه وارد نشده اند؛ اثر منفی آن را در 

رشد ناخالص ملی خود لمس کرده اند.
محســنی معتقد است ارائه هیچیک از راه  حل های آتی بازار سرمایه 
بدون حضور تکنولوژی امکانپذیر نیست. این یک انتخاب نیست و در 

واقع یک مسیر قطعی در پیش روی بازار سرمایه  است.
مدیرعامل تامین ســرمایه تمدن در ادامه خاطرنشان کرد: به کمک 
فین تک ها و تکنولوژی مالی می توانیم مرزبندی ســرمایه گذاری در 
بازار های پرریسک و کم ریســک را بیشتر کنیم. در نتیجه می توان 

دغدغه سرمایه  گذاری افراد حقیقی را در بازار کاهش دهیم.
وی در پایــان گفــت: ورود مســتقیم تامیــن ســرمایه تمدن به 
حــوزه کارگــزاری و ارائــه خدمــات معامله گری به مشــتریان با 
آی  بــی تریدر شــروع می شــود. قطعــا برنامه های توســعه ای از 
 بحث هــای ریزپروفایلینــگ، اســتفاده از ایــزی تریدر هــا و… 

دنبال می شود.
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متقاضیان مسکن ملی
 10 هزار میلیارد تومان واریز کردند

فاضلیان عضو هیات مدیره بانک مسکن:

تقاضای انباشت  شده برای 5 میلیون واحد مسکونی در بازار
تا به امروز 25۹ هزار و ۴3۸ واحد در بانک مســکن افتتاح حســاب 
شــده اند و حدود ۱0 هزار و 500 میلیارد تومان آورده مردمی برای 

این واحدها بوده است.
فاضلیان عضو هیات مدیره بانک مســکن در حاشیه نمایشگاه بانک، 
بیمه، بورس و خصوصی ســازی ضمن بیان مطلب فوق و با اشاره به 
آخرین وضعیت مســکن مهر در کشور و میزان تسهیلات پرداخت 
شده، اظهار داشت: تا تاریخ ۶ آذر ماه امسال 2 میلیون و ۱۴0 هزار و 
3۴۹ واحد فروش اقساطی شده است. همچنین در حال حاضر 22۶ 
هزار و 53۶ واحد هنوز باقی مانده اســت که از این تعداد 3۴ هزار و 

۹۱ واحد تعیین تکلیف شده اند.
وی ادامه داد: طرح مســکن مهر از ســال ۸۴ بــا اعتبار 500 هزار 
میلیارد ریالی در شــهرهای مختلف کشور آغاز شد و میانگین نرخ 

سود تسهیلات برای این پروژه در سراسر کشور ۷ درصد بود.
فاضلیان با اشــاره به میزان افتتاح حســاب برای طــرح اقدام ملی 
مســکن گفت: تا به امروز 25۹ هزار و ۴3۸ واحد در بانک مســکن 
افتتاح حساب شده اند و حدود ۱0 هزار و 500 میلیارد تومان آورده 

مردمی برای این واحدها بوده است.
عضو هیات مدیره بانک مســکن در خصوص اینکه سهم این بانک از 
تسهیلات 3۶0 هزار میلیارد تومانی پروژه نهضت ملی مسکن چقدر 
است، بیان داشت:  یکی از مهمترین عناصر این پروژه ها ابزار تامین 
مالی اســت که برای ساخت پروژه نهضت ملی مسکن؛ بانک ها باید 
3۶0 هزار میلیارد تومان از تسهیلات خود را به این پروژه تخصیص 

دهند که سهم بانک مسکن ۶0 هزار میلیارد تومان است.
فاضلیان با بیان اینکه معتقدم برای طرح اقدام ملی مســکن تامین 
مالی مناسبی فراهم شده است، خاطرنشان کرد: در این طرح زمین 
رایگان اســت که می دانیم زمین در شهرهای بزرگ سهم 50 تا ۷0 
درصدی را در قیمت ملک دارد. همچنین در نظر گرفته شــده است 
که قیمت مجوزها حداقلی باشــد تا بتوانیم قیمت تمام شده مسکن 

نهضت ملی را کاهش دهیم.
وی افزود: هر ســال باید یک میلیون واحد نهضت ملی ساخته شود 
که با احتســاب متراژ ۷0 تا ۸0 متری و قیمت ساخت هر متر مربع 
5 میلیون تومان؛ میزان اعتبار موردنیاز برای ساخت هر یک میلیون 
واحد چیزی حدود 350 هزار میلیارد تومان اســت که این می تواند 

در نوسان مثبت و منفی ۱0 تا 20 درصدی باشد.
عضو هیات مدیره بانک مســکن در خصوص احتمال ورود چینی ها 
به اجرای این پروژه یادآور شــد: معتقدم که باید انحصار شکســته 
شــود و ما با دانش روز جهانی آشنا شویم. باید توجه داشته باشیم 
که انباشــت در بخش مسکن افزایش یافته و باید بتوانیم با تشکیل 

سرمایه به تقاضای موردنیاز پاسخ دهیم.
فاضلیان درباره میزان تقاضای انباشــت در بازار سرمایه اذعان کرد: 
آخریــن برآوردها نشــان می دهد که امروز بــرای 5 میلیون واحد 
مســکونی تقاضای انباشــت وجود دارد و ما بــا جمعیت ۶ میلیون 

مستأجر در کشور مواجه هستیم.
یاسر امامی مدیرعامل گروه سرمایه گذاری مسکن نیز در این نشست 
با بیان اینکه این مجموعه ۸0 پروژه فعال در 32 شــهر کشور دارد، 
اظهار داشــت: در حال حاضر بیــش از یک میلیون و ۸00 هزار متر 
مربــع پروژه فعال داریــم و ۶00 هزار متر مربع هــم پروژه تعریف 

کرده ایم.
وی گفت: از تکنولوژی به  روز تولید مســکن که باعث کاهش هزینه 
تمام شــده و کاهش زمان ساخت می شود؛ اســتفاده می کنیم که 

می تواند تا 30 درصد از هزینه ها را کاهش دهد.
امامی با اشاره به ورود چینی ها به ساخت پروژه نهضت ملی مسکن 
گفت: باید توجه داشــته باشیم که به غیر از اروپایی ها؛ چینی ها هم 
به تکنولوژی ســاخت مسکن و صنعتی سازی با هزینه کمتر و زمان 
کوتاه تر دســت پیــدا کردند که در همین راســتا می توان از تجربه 

کشورهای خارجی در این زمینه استفاده کرد.
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محسنی مدیرعامل رتبه بندی برهان مطرح کرد:سا

 بررسی متغیرهای توانایی های مدیریت 
و برنامه ریزی های استراتژیک

مدیرعامل رتبه بندی برهان ضمن مقایسه 
رتبه بندی اعتباری و اعتبارسنجی گفت: 
علاوه بر وضعیت گذشــته شــرکت ها؛ 
بایــد متغیرهای توانایی هــای مدیریت، 
برنامه ریزی های استراتژیک و ... نیز مورد 

بررسی قرار بگیرند.
قاســم محســنی در حاشیه نمایشــگاه کیش 
اینوکس 202۱ با بیــان اینکه بحث رتبه بندی 
اعتبــاری مبحث جدیدی اســت کــه نیازمند 
اطلاع رســانی بیشــتر اســت، گفــت: برخی 
قوانین ومقررات در خصوص رتبه بندی اعتباری 
تصویب شــده که با اجرای این قوانین ومقررات 
آحــاد مردم با آن آشــنا خواهند شــد و ملزم 
می شــوند که برای دریافت خدمات مالی حتماً 

رتبه اعتباری دریافت کنند.
وی در خصوص تفاوت های رتبه بندی اعتباری 
و اعتبارســنجی یا امتیازدهی اعتباری توضیح 
داد: بــرای آنکه متوجه شــد احتمــال ایفاء به 
موقع تعهدات توســط اشخاص چه میزان است 
و اشــخاصی که بدهی های بانکی دارند، چقدر 
احتمال دارد اقســاط را به موقع پرداخت کنند؛ 
اعتبارسنجی صورت می گیرد. اما برای پرداخت 
تسهیلات بزرگ تر به شــرکت ها باید به سمت 
رتبه بنــدی اعتبــاری حرکت کــرد. در روش 
اعتبارســنجی؛ رفتار اعتباری گذشــته شخص 

مورد بررســی قرار می گیرد و از طریق الگوهای 
ریاضی تلاش می شود طبق رفتار های اعتباری 
گذشته شــخص تخمین زد که چقدر احتمال 
دارد این فرد در آینده به ایفاء تعهدات عمل کند.

این کارشــناس بازار ســرمایه افزود: با توجه به 
ســابقه فرد در پرداخت اقساط بانکی، پرداخت 
قبوض آب و برق و وضعیت چک های صادره به 
آن فرد امتیازی داده خواهد شد. در کشور های 
توسعه  یافته معمولاً هر فرد اعتبارسنجی شده و 
دارای امتیازی است و در فضای اینترنت نتیجه 
این اعتبارســنجی هم توسط شخص و دیگران 
قابل مشــاهده اســت، اما در رابطه با شرکت ها 
اعتبارســنجی و بررسی رفتار گذشته شرکت ها 
کفایت نمی کند؛ چراکه ممکن اســت که رفتار 
آینده شــرکت ها متفاوت از رفتار گذشــته آنها 

باشد.
محسنی ادامه داد: چه بسا شرکتی باشد که در 
گذشته در ایفاء تعهدات عملکرد موفقی داشته 
است، اما در حال حاضر به سبب مقررات جدید، 
ظهــور یک رقیب جدید، اختلال در روند تامین 
مواداولیه و تولید و فروش و... وضعیت مناسبی 
ندارد و توانایی ایفاء تعهدات را نخواهد داشــت؛ 
بنابراین علاوه بر وضعیت گذشــته شــرکت ها 
بایــد متغیر های دیگری از جملــه توانایی های 
مدیریت، برنامه ریزی های اســتراتژیک، میزان 

تمایل شــرکت ها به ایفاء تعهدات، کنترل های 
داخلــی، سیســتم های اطلاعاتــی و... را مورد 

بررسی قرار داد.
وی عنوان کرد: در درجه بندی یک شــخص با 
هم گروه ها مقایســه می شــود و بعد از مقایسه 
اشــخاص در رده اول، دوم، ســوم و ... قــرار 
می گیرند. مثلًا انواع صندوق های سرمایه گذاری 
از نظــر بازدهی و ریســک توســط شــرکت 
رتبه بندی اعتباری برهان رده بندی شده اند و از 
5 تا یک ستاره دریافت کرده اند که البته حدود 
۱0 درصد صندوق 5 ســتاره دریافت کرده اند. 
در این مقایســه صندوق های سرمایه گذاری در 
ســهام با یکدیگر مقایسه شــده و صندوق های 
ســرمایه گذاری با درآمد ثابت نیز با هم گروه ها 

مقایسه شده اند.
محســنی تصریح کرد: در رتبه بندی اعتباری 
صندوق ها با هم گروه ها مقایسه نخواهند شد؛ 
بلکه یک معیار اســتاندارد تعریف می شود و 
شرکت هایی که از استاندارد های تعریف شده 
در خصوص عملکرد مدیریت، سیســتم های 
اطلاعاتی، کنترل هــای داخلی و ... برخوردار 
باشــند؛ مطلوب هســتند. ممکن اســت در 
رتبه بندی اعتباری تمام شــرکت ها مطلوب 
ارزیابــی شــوند و یا تمام شــرکت ها ضعیف 

باشند.
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سا جواهری مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن تاکید کرد:

ضرورت  شکـل گیری لیزینگ مسکن 
تامین مالی۲۱۰ هزار واحد مسکونی توسط بانک مسکن در نهضت ملی مسکن

مدیرعامل رتبه بندی برهان ضمن مقایسه 
رتبه بندی اعتباری و اعتبارســنجی گفت: 
علاوه بر وضعیت گذشــته شــرکت ها؛ 
بایــد متغیرهای توانایی هــای مدیریت، 
برنامه ریزی های اســتراتژیک و ... نیز مورد 

بررسی قرار بگیرند.
لیزینگ مســکن مانند لیزینگ هایی است که در 
بازارهای دیگر شکل می گیرد. مسکن گران ترین 
کالایی است که در کشــور وجود دارد؛ به همین 
دلیل شــکل گیری لیزینگ مســکن در این بازار 
می تواند برای مردم جذاب باشد؛ اگرچه شرط آن 

حمایت از این نوع لیزینگ است.
محمدرضــا جواهــری مدیرعامل گــروه مالی 
بانک مســکن ضمن بیان مطلب فوق با اشاره به 
لیزینگ مسکن گفت: شیوه کار لیزینگ مسکن با 
روش  های پیش  فروش مسکن تفاوت دارد. در واقع 
در پیش فروش مسکن سازنده به سراغ مشتریان 
می رود و بســته به هر فردی شــرایط ساخت و 
همکاری متفاوت اســت، اما لیزینگ مسکن تنها 
بر اساس دستورالعمل های بانک مرکزی فعالیت 

می کند و چارچوب های روشنی دارد.
جواهری با بیان اینکه در سالجاری افزایش سرمایه 
لیزینگ مسکن در برنامه قرار گرفته است و سرمایه 
این لیزینگ به بیــش از دو برابر افزایش می یابد، 
خاطرنشان کرد: در صورت دریافت مجوزهای لازم 

امکان افزایش سرمایه بیشتر نیز وجود دارد.
وی در ادامه به نهضت ملی مســکن اشاره کرد و 
گفت: در نهضت ملی مســکن بر اســاس قانون 
صندوقی شکل می گیرد که بانک ها مکلف شده اند 
20 درصد از محل تسهیلاتی که پرداخت می کنند 
را به این صندوق منتقل کنند. در مجموع در این 
صندوق باید 3۶0 هزار میلیارد تومان منابع تامین 
شــود که یکی از محل های ایــن تامین مالی 20 
درصد تسهیلات بانک هاست و مانده این میزان از 

محل های دیگری تامین می شود.
مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن با بیان اینکه با 
توجه به پیچیدگی های شکل گیری این صندوق 
تشــکیل آن زمان بر اســت و باید مراحل تعیین 
ساختار آن طی شود، تاکید کرد: پرداخت تسهیلات 
در نهضت ملی مســکن بر اساس میزان پیشرفت 
پروژه صورت می گیرد. به این صورت که از 30 تا 50 
درصد به صورت نقد از متقاضی دریافت می شود 
و مابقی مبلغ نیز تقسیط می شود. این تسهیلات 

در طول زمان ســاخت بدون بهره است و تنها بعد 
از زمان بهره برداری ســوددهی آن آغاز می شود. 
وی ادامه داد: بر اساس دستورالعمل بانک مرکزی 
سود تسهیلاتی که ارائه می شود؛ 3 درصد بیشتر 
از تسهیلاتی است که بانک ها مشخص می کنند؛ 
بنابراین شرایط بسیار جذابی برای متقاضیان دارد.

جواهری در ادامه افزود: 3۶0 هزار میلیارد تومانی 
که در قانون پیش بینی شده که بخشی از آن توسط 
بانک ها تامین شود؛ شامل بانک های خصوصی و 
تخصصی نمی شود و تنها بانک مسکن در این میان 
مستثنا شده است تا در کنار سایر بانک های دولتی 
نسبت به تامین مالی از محل 20 درصد تسهیلات 

اقدام کنند.
مدیرعامل گروه مالی بانک مسکن افزود: از میزان 
یک میلیون مســکن پیش بینی شــده در طرح 
نهضت ملی مســکن؛ این بانک 2۱0 هزار واحد را 
برای تامین مالی تقبل کرده که این میزان چیزی 
بیش از  سهم  بانک مسکن است که بر اساس قانون 

به عهده آن نهاده شده است.
جواهری تاکید کرد: به دلیل اینکه بانک مســکن 
پیشران بازار مسکن است؛ با مطرح شدن موضوع 
جهش تولیــد اولین بانکی بود کــه از این قانون 
حمایت کرد. در خصوص سهم 20 درصدی هم که 
مجلس بر عهده بانک ها گذاشته؛ بانک مسکن تنها 
بانک تخصصی است که باید در این زمینه مشارکت 

داشته باشد. دکتر کلانتر مدیر سرمایه گذاری گروه 
مالی بانک مســکن نیز در این نشست با اشاره به 
اینکه مراحل بارگذاری نمــاد »وزمین« در کدال 
انجام شده است،  گفت: با فراهم شدن شرایط بازار 
این نماد در بورس عرضه می شود. در حال حاضر 
در بازار سرمایه طرف عرضه سنگین است و ممکن 
اســت با عرضه نماد »وزمین« این کفه سنگین تر 
شــود؛ به همین دلیل گروه مالی بانک مســکن 
تصمیــم گرفت تا عرضه »وزمین« را به شــرایط 
تقویــت تقاضا موکول کند تا از این طریق در روند 

بازار وقفه  ای ایجاد نشود.
وی افزود: نماد »وزمین« از شرایط بنیادی بسیار 
خوبی برخوردار است؛ چراکه زیرمجموعه های این 
نماد شرکت های مختلفی هستند که زنجیره ای از 
تامین مالی تا ساخت را در این بازار شکل می  دهند 
که مجموع آنها شرایط فاندامنتال خوبی را برای این 

نماد رقم زده اند.
کلانتر گفت: در حال حاضر برای حضور شــرکت 
لیزینگ مسکن در بازار تصمیمی اتخاذ نشده است، 
اما با بهبود تقاضا در بازار ممکن است تصمیم گرفته 

شود که لیزینگ مسکن هم وارد بورس شود.
وی تاکید کرد: گروه مالی بازار مسکن در راستای 
حمایت از بازار سرمایه اقدام به خرید یونیت های 
صندوق توسعه بازار به مبلغ 50 میلیارد تومان کرده 

است.
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در پنل تخصصی روش های نوین تامین مالی از طریق بازار سرمایه بررسی شد؛

سهم عمده بازیگران بزرگ از بازار اوراق بدهی
تامین مالی دولت در بورس ادامه دارد

رئیس ســازمان بورس واوراق بهادار در نامه ای به وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بــا انتقاد از قیمت گذاری دســتوری خودرو 
پیشــنهاد کرد محصولات خودرویی از شــمول قیمت گذاری 

شورای رقابت خارج شود.
مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس حجــم معاملات اوراق 
بدهی را یکی از دغدغه های فعالان بازار سرمایه برشمرد و تصریح کرد: 
حجم معاملات در بازار اوراق بدهی بازار ســرمایه در بورس و فرابورس 
از ابتــدای ۱۴00 تاکنون هزار و ۴۶3 همت بوده که معاملات عمده در 
برگیرنده یک هزار و  ۱3۷ همت بوده اســت؛ یعنی بیش از ۹5 درصد 

بازار اوراق بدهی میان بازیگران بزرگ اتفاق می افتد.
میثــم فدایی مدیر نظارت بــر نهادهای 
مالی ســازمان بــورس در پنل تخصصی 
روش های نوین تامین مالی از طریق بازار 
سرمایه که در حاشیه نمایشگاه بین المللی 
بــورس، بانک، بیمه و خصوصی ســازی 
برگزار شد، ادامه داد: معاملات بلوکی در 
فرابورس ۱۷ همت و در بورس ۱0 همت 
بوده اســت. معاملات خرد در بورس ۴ همــت و در فرابورس 5۶ همت 
بوده اســت که عمده آن مربوط به اســناد خزانه   اسلامی می شود که به 

پیمانکاران فروخته می شود.
وی با اشاره به حجم تامین مالی دولتی در سال ۹۹ از طریق اوراق بدهی 
گفت: حجم تامین مالی دولت طی ســال گذشــته ۱۸3 همت بوده که 
شــامل اوراق  خزانه، اوراق  منفعت، اوراق سلف و اوراق مرابحه می شود. 
در سال گذشــته ۱30 همت اوراق مرابحه داشته ایم. همچنین میزان 
اسناد خزانه اســلامی که اوراقی است که به پیمانکاران تخصیص داده 

می شود؛ ۴3 همت بوده است.
مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس در مورد حجم تامین مالی 

دولت در ســالجاری گفت: این مبلغ از ابتدای ســال ۱52 همت بوده 
که اوراق خزانه اســلامی ۱0۶ همت را به خود اختصاص داده اســت. 
همچنین از مبلغ یاد شــده 3۴ همــت اوراق مرابحه و ۱۱ همت اوراق 
ســلف بوده که در مجموع ۴5 همــت اوراقی بوده که به صورت کش از 

بازار خارج شده است.
فدایی شــرکت های تامین  ســرمایه را یکی از بازیگران اصلی این حوزه 
خواند و گفت: میان وضعیت کنونی این شــرکت ها با وضعیت مطلوب 
آنها فاصله وجود دارد. بازار ســرمایه در وضعیت کنونی بازاری است که 
می تواند در خصوص انتشــار اوراق، حجم آنها و همچنین میزان تامین 

مالی که از این بازار انجام می شود؛ سیاست هایی را تعیین کند.
فدایی تامین مالی شهرداری ها از بازار سرمایه را یکی از نقاط ضعف بازار 
بدهی برشــمرد و اذعان کرد: در ســالجاری ۸۶0 میلیارد تومان تامین 

مالی شهرداری ها از بازار سرمایه بوده است. 
وی میزان اوراق شرکتی منتشر شده را پایین خواند و گفت: لازم است 
حجم تامین مالی شــرکتی و حجم تامین مالی شــهرداری متناسب با 

حجم تامین مالی دولت باشد.
فدایی با اشــاره به مانده اوراق بدهــی یعنی میزان اوراقی که اکنون در 
بازار ســرمایه وجود دارد، گفت: اوراق بدهی دولتی در ســال گذشته 
2۷5 همت بوده اســت که این عدد در سالجاری به 3۹۷ همت رسیده 
و رشــد ۱3۷ همت را نشان می  دهد. بخشــی از این حجم تامین مالی 
دولتی مربوط به اســناد خزانه اســلامی می شــود که ۱۷۸ همت بوده 
است. فدایی انتشــار بدون رکن بازارگردان را یکی از عارضه های اسناد 
خزانه اســلامی در بازار سرمایه برشمرد و گفت: از عوامل اثرگذاری که 
در بازار سهام طی مدت اخیر مشاهده می شود؛ سیگنالی است که اسناد 
خزانه اســلامی به بازار سرمایه می دهند. به بیانی دیگر زمانی که اسناد 
خزانه اسلامی به پیمانکار داده می شود و او با مشاهده تورم دو رقمی به 
هنگام فروش آنها به نرخ اوراق توجه نمی کند؛ در نتیجه مارکت اســناد 
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خزانه اســلامی یک مارکت غیربالغ اســت؛ چراکه این اسناد در دست 
پیمانکارانی است که حاضرند آن را به هر قیمتی بفروشند.

وی ادامه داد: از سوی دیگر صندوق های سرمایه گذاری متقاضیان اصلی 
آنها هســتند و حاضر به خرید این اوراق نمی  شوند. این موضوع از دولت 
تقاضا می شود که سازوکار انتشار اسناد خزانه اسلامی اصلاح و برای این 

اوراق بازارگردان لحاظ شود.
ارز 4200 تومانی هنوز هم طرفدار دارد!

دکتر سعید اسلامی بیدگلی دبیرکل کانون 
نهادهای سرمایه  گذاری ایران در این پنل 
با تاکید بر اینکه پیش  بینی  پذیری اقتصاد 
ایران مطلوب نیست، توضیح داد: اقتصاد 
ایران در تنگنای طولانی  مدت قرار گرفته 
و طی چهــار دهه گذشــته تقریبا همه 
فرصت هایی که بتواند گشایش ایجاد کند 
را از داده است. از طرف دیگر سرمایه اجتماعی کشور هم کاهش جدی 

پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه ایران جزء معدود اقتصادهای دنیا اســت که نتوانسته 
تورم خود را حل کند، گفت: کشــورهای منطقه که بعضا دولتی مستقر 
و بانک  مرکزی نداشــته اند؛ با تورمی به این شدت مواجه نیستند و اکثرا 

تورم های شدید طی دو یا سه سال برطرف شده است.
دبیرکل کانون نهادهای ســرمایه  گذاری ایران بــا تاکید بر اینکه ایران 
تقریبــا چهار دهه درگیر تورم بوده اســت، عنوان کــرد: تورم در ایران 
ســاختاریافته است؛ یعنی با کســب وکارهایی مواجه هستیم که معتاد 
تورم هســتند. بعضــا در برخی از دولت ها که تــورم به دلایل مختلفی 
کاهش پیدا می کند؛ شــاهد این هســتیم که بانک ها با مشکل مواجه 

می شوند.
دکتر اســلامی بیدگلی با بیان اینکه سطح نرخ بهره در کشور بالاست و 

توجــه به بهره وری در درجه چندم قــرار دارد، اظهار کرد: یکی از علل 
تورم این اســت که طی سال های گذشته نتوانستیم نرخ رشد نقدینگی 
را کنترل کنیم. همچنین حل مشــکل کسری بودجه را طی سال های 
گذشــته تمرین نکردیم؛ در حالی که دولت با هزینه هایی روبه رو است 

که توان کنترل آنها را ندارد.
وی ادامه داد: البته این مشــکلات بدون راه  حل نیست، اما برای رفع آنها باید 

بدانیم که آیا می توانیم فرصتی چند ساله را از شهروندان بگیریم؟
دبیــرکل کانون نهادهای ســرمایه  گذاری ایران در ادامــه با بیان اینکه 
پیش بینی می شــود که میزان تورم در سال آینده به کمتر از 30 درصد 
و به حدود 2۷ تا 2۹.5 درصد برســد، اظهار کرد: البته شــرط تحقق این 
پیش  بینی این است که بدانیم دولت برای کسری   بودجه چه خواهد کرد؟ 
چراکه تصمیمات بودجــه ای دولت تاثیرات زیادی روی بازارهای داخلی 

می گذارد.
دکتر اســلامی بیدگلی با بیان اینکه ظرفیت بازارهای مالی در ایران از 
نظر تعداد و نفوذ افزایش زیادی پیدا کرده اســت، گفت: فکر می کردیم 
توسعه بازار سرمایه به برخی مسائل مانند کنترل قیمت گذاری دستوری 
پایان دهد. باید به این نکته توجه کرد که سپردن بسیاری از سازوکارها 

به بازار می تواند در برخی بخش ها راهگشا باشد.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه طی چهار دهه گذشــته نتوانستیم برخی 
متغیرهای اقتصــادی را کنتــرل کنیم، گفت: تصمیمــات اقتصادی 
کوتاه  مدت هســتند و جریان نقدینگی از این بــازار به آن بازار در حال 
حرکت است و در هیچ جای دنیا لوازم  خانگی تبدیل به دارایی نمی شود؛ 

به جز ایران.
دبیرکل کانون نهادهای سرمایه گذاری ایران ادامه داد: طراحی ابزارهایی 
که سرمایه گذار را از نوسانات اقتصادی مصون کند، به اینکه سیاستگذار 
تصمیمات خود را بهبود ببخشد؛ کمک می کند. مسلما انتظار نمی رود 
که راه حل ها بدون درد باشد. برای مثال در حوزه حذف یارانه های انرژی 
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پیشــنهادات زیادی مطرح شده، اما نهایتا تصمیم درستی گرفته نشده 
است. همچنان ارز ۴200 تومانی و قیمت  گذاری دستوری طرفدار دارد 

و تصمیم گیری پیچیده است.
راه  حل انتشار اوراق بدهی

امیر تقی خان تجریشی رئیس هیات مدیره 
شرکت بورس تهران نیز در این پنل با اشاره 
به روش های تامین مالی طی ســال های 
گذشــته اظهار کرد: از جمله این روش ها 
می توان به صکوک استثناء اشاره کرد که 
اولین بار برای شرکت صنعتی  ومعدنی که 
زیرگروه توســعه مالی بود؛ صورت گرفت. 
همچنین یکی دیگر از روش های تامین مالی؛ صندوق پروژه بود که اولین 
صندوق نیز به مپنا اختصاص یافت که نیروگاه گازی پرند را به ســیکل 

ترکیبی تبدیل کند، اما هیچ کدام از این تجربه ها تکرار نشد.
وی با اشــاره به پذیره  نویسی »تجلی« اظهار کرد: این پذیره  نویسی نیز 
یکی دیگر از روش های تامین مالی بود. با این حال از هر کدام از ابزارهای 
تامین مالی تعداد قابل توجهی پروژه ندیدیم و هر ســال ابزارهای جدید 

فقط برای رفع مشکلات به کار گرفته می شود.
رئیس هیات مدیره شــرکت بــورس تهران ادامــه داد: اتفاقی که در حال 
شــکل گیری است؛ اینکه در صندوق پروژه ایده ای که مطرح شده بود، این 
بود که فرد صاحب پروژه می خواست کمبود منابع مالی را جبران کند. مردم 
نیز بخشــی از سرمایه های خود را وارد پروژه می کردند، اما آن پروژه ناتمام 
می ماند. به نظر من برای حل این مشــکل باید از ابتدا اعلام می کردند که 
پروژه به چه میزان منابع مالی نیاز دارد و فردی به عنوان متعهد پذیره  نویسی 
نیز معرفی شــود. البته این هم یک مشکل جدید داشت که  نمی توانست 
برای پروژه های بزرگ این راه را ادامه دهد. به گفته تجریشی راهکار مشکل 

این است که پروژه به عنوان یک شرکت پذیرش شود.
وی با اشاره به انتشار اوراق  بدهی برای تامین کسری بودجه گفت: راه حل 
این است که به جای اینکه اوراق به صورت مستقیم و نقد در بازار فروخته 
شــود؛ به سمت سهامدار بلندمدت حرکت کنیم. مثلا سهامداران اوراق 

را به صورت قســطی و بلندمدت بخرند. این موضوع باعث می شود که 
تامین مالی در طول زمان قــرار بگیرد. فرآیند همانند عرضه های اولیه 
شــود و این امکان به هر کدبورســی داده شود که یک کلاسی را از نظر 
قیمت انتخاب کند. محمد وطن پور نائب رئیس هیات مدیره فرابورس نیز 
در ادامه این پنل با بیان اینکه طی۱0 ســال گذشته ۶۷0 هزار میلیارد 
تومان از طرق مختلف از اوراق بدهی تامین مالی شده است، اظهار کرد: 
از میزان مذکور ۶.2 دهم درصد آن ســهم صکوک، 2۸ درصد آن سهم 
تامین مالی اوراق مرابحه، یک دهم درصد ســهم اوراق رهنی، ۶ درصد 
ســهم اوراق سلف، 2۸ درصد سهم تامین مالی از طریق اوراق مرابحه و 

۴2.۹ درصد سهم اسناد خزانه اسلامی بوده است.
 وی همچنین افزود: همانطور که از آمارها به دســت می آید؛ بیشترین 
حجم مربوط به انتشــار اوراق خزانه بــا ارزش 2۸۷ هزار میلیارد تومان 
اســت که تهیه کننده آن دولت بوده و پس از اوراق خزانه؛ اوراق مرابحه 
بیشترین ســهم را داشته، اما در این بخش هم سهم دولتی ها بیشتر از 
فعالان بازار بوده اســت.  وطن پور ادامه داد: از ۶۷0 هزار میلیارد تومان 
تامین مالی از طریق اوراق بدهی طی۱0 سال گذشته 550 هزار میلیارد 
تومان ســهم دولت بوده است که انتشــار این حجم از سوی دولت به 
فشــارهای قانونی برمی گردد. وی با بیان اینکه هر چه جلوتر می رویم 
ســهم بازار بدهی در تامین مالی افزایش پیدا می کند، گفت: در ســال 
۹۹ این بازار در تامین مالی ســهم 32 درصدی داشــته و امســال هم 
تاکنــون 2۴ درصد تامین مالی ها از طریق بازار بدهی و انتشــار اوراق 
بوده اســت و خوشــبختانه با چراغ ســبز دولت در ارائه مجوزها مواجه 
هســتیم. هرچند که جرأت بخش خصوصی در اســتفاده از این ابزارها 
مانند دولت نیست؛ چراکه ریسک های این بازار و عدم پیش بینی  پذیری 
 اقتصــادی باعــث محتــاط بــودن بخش خصوصــی در ایــن حوزه

 بوده است.
 این مقام مســئول با اشاره به نرخ اوراق یادآور شد: هر بار که نرخ اوراق 
کاهش یافته شــاهد کاهش مقطعی این نرخ بودیــم؛ به طوری که در 
زمســتان ۹۸ و بهار ۹۹ پس از کاهش مقطعی نرخ اوراق بلافاصله نرخ 

اوراق بالا رفت.
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تفاهمنامه ســه  جانبه ای میــان بانک ملت، 
تامین سرمایه خلیج فارس و تامین سرمایه بانک 
ملت با حضور مدیران عامل این شرکت ها امضاء 

شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت تامین سرمایه 
 kishinvex بانک ملت؛ در حاشیه نمایشگاه
2021 شــاهد امضاء تفاهمنامــه همکاری 
میان بانک ملت، تامین ســرمایه بانک ملت 

و تامین ســرمایه خلیج   فارس با حضور دکتر 
دولت  آبــادی مدیرعامل »وبملــت«، دکتر 
حســینی مقدم مدیرعامل »تملت« و دکتر 
عشــقی نژاد مدیرعامل »تفارس« بودیم.   بر 
اساس این گزارش طراحی مدل های تامین مالی 
برای شرکت های بزرگ صنعت پتروشیمی از 
طریق بازار سرمایه به شکل کنسرسیوم یکی از 
مهمترین اهداف این تفاهمنامه بود. همچنین 
استفاده از ظرفیت های طرفین تفاهمنامه برای 
تأسیس صندوق های سرمایه گذاری جدید با 
هدف تجهیز منابع خرد و همچنین استفاده از 
حمایت های بانک ملت برای توسعه تامین مالی 
 پروژه هــا از دیگر موارد مهم تفاهمنامه مزبور 

بود.

در حاشیه کیش اینوکس 2021 صورت گرفت؛

امضاء تفاهمنامه سه جانبه میان »وبملت«، »تملت« و »تفارس«

سیزدهمین نمایشــگاه بین المللی 
و  بیمــه  بانــک،  بــورس، 
خصوصی ســازی با حضور دبیر 
شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی در کیش گشایش یافت.

انــی نمایشــگاه با حضــور دکتر 
سعیدمحمد مشاور رئیس جمهور و دبیر 

شورایعالی مناطق آزاد تجاری_صنعتی آغاز شد.
احسان  مرادی رئیس  هیات مدیره، دکتر کریمی عضو هیات مدیره، 
آزاده حسنی معاون توسعه  بازار و شبکه فروش و رضا پورقاسم مدیر 
روابط عمومی و ارتباطات شرکت بیمه تجارت نو در این نمایشگاه 

حضور داشتند.
در حاشیه برگزاری روز اول نمایشگاه حمیدرضا  شریفیان معاون 
مدیرعامــل و برخی دیگر از مدیــران بانک تجارت، جعفر ربیعی 
مدیرعامل هلدینگ پتروشــیمی خلیج فــارس و هیات همراه با 

مدیران بیمه تجارت نو ملاقات داشتند.
همچنین حمایت از کســب و کارهای نویــن و نوظهور در عرصه 
دیجیتــال از نــگاه مدیران بیمــه تجارت نو از اهمیــت ویژه  ای 
 برخوردار اســت و از غرفه هایــی با این محوریــت بازدید کرده

 و به گفت وگو پرداختند.

مدیران شرکت اپال پارسیان و بیمه 
کوثر در نشست جانبی خود در 
سیزدهمین همایش فرصت های 
سرمایه گذاری در جزیره کیش از 
سهامداری بیمه کوثر در یکی از 

بزرگترین شرکت های سنگ آهنی 
و معدنی کشور خبر دادند.

بر اســاس این گزارش بیمه کوثر قرار است به منظور 
تضمین سوددهی در سرمایه گذاری های خود وارد سهامداری بخش 
معدن شود که این اقدام  با سهامداری دو درصدی صنعتی ومعدنی 

اپُال پارسیان آغاز شده است.
بر اســاس این گزارش بیمه کوثر در سال گذشته یک هزار و 250 
میلیارد تومان ســود داشته است که 250 میلیارد تومان آن میان 
ســهامداران تقسیم شده و هزار میلیارد تومان دیگر آن به افزایش 

سرمایه اختصاص یافته است.
بیمه کوثر از نهادهای مالی زیرمجموعه ســازمان تامین  اجتماعی 
نیروهای مسلح است که وارد سرمایه گذاری در بخش معدن شده 

است.
شرکت صنعتی ومعدنی اپُال پارسیان از بزرگترین تولید کنندگان 
کنسانتره و گندله ســنگ آهن در کشور محسوب می شود که در 
منطقه معدنی ســنگ آهن سنگان در شهرســتان خوافِ استان 

خراسان  رضوی واقع شده است.

با حضور دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در کیش اتفاق افتاد بیمه کوثر 2 درصد از سهام شرکت اپُال پارسیان را از آن خود کرد

حضور بیمه تجارت نو
در نمایشگاه بین  المللی بورس، 

بانک، بیمه و خصوصی سازی

رونمایی از بازیگر جدید 
بخش معدن
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مثل حال وهوای این روزهای تهران شده 
است؛ یک طرف باران است و طرف دیگر 
آلودگی. حــالا در حوزه بورس هم همین 
اتفاق افتاده اســت. همانطــور که مردم 
کوچه و خیابان از بی   رونقی پاییز و باران 
صحبت می کنند و آلودگی هوا امانشــان 
را بریده اســت؛ کارشناسان حوزه بورس 
هم در صحبت   هایشان بابت سیاست های 
اقتصادی دولــت، نگاهش به حوزه بورس 
و اقداماتی که در این حوزه داشته است؛ 
ابراز تاســف می کنند و از طرف دیگر از 
امید و نگاه بــه آینده صحبت می کنند تا 
شاید مذاکرات بین   المللی برجام از خط و 
خبر خارج شــود و اصلا سایه ابهام از سر 
ســرمایه   گذاران و بورس برداشته شود. 
حالا که در  ماه پایانی پاییز و حدودا چهار 
 ماه دیگر به پایان ســال باقیمانده است؛ 
کارشناسان حوزه بورس روی چند مسأله 
اتفاق  نظر دارند و معتقدند که این مسائل 
باعث شده اســت تا حال و روز بورس در 

ابهام باشد.
شاخص بیشتر از این کاهش پیدا نمی   کند

الهه ظفری کارشناس بازار سهام: آذر  ماه از نظر 

روانی برای حوزه بورس  ماه مهمی است؛ چرا که 
اکثرا در شرایط خنثی و نزولی، بازار در آذر  ماه 
کف های خوبی را برای صعود تشکیل داده است 
که این احتمال با وضعیــت کنونی قیمت ها و 
اصلاحاتی که تا به امروز صورت  گرفته اســت؛ 
تقویت می شــود. افزایش نرخ سود بین بانکی 
تا محدوده 2۱  درصد یکی از بدترین اخبار این 
روزها برای بازار سرمایه بوده که سبب هراس و 

واکنش رفتاری بورس   بازان شده است.
در حــال  حاضر یکی از ترس هــای اصلی بازار 
وجــود دولتــی مقــروض و بدون منابــع، اما 
قدرتمند اســت که به  نظر بسیاری به هر جایی 
که امکان کســب درآمد داشــته باشد؛ چشم 
دارد که البته موضوعی کاملا طبیعی برای یک 
دولت در شــرایط بحران با چشم اندازی حداقل 
3 ســاله اســت. زیرا تا زمانی که شما در تامین 
و کنترل شــرایط ابتدایی بسترهای اقتصادی با 
بحران جدی روبه رو هستید؛ بحث بر سر مرگ و 
زندگی است و جایی برای مسائل پیشرفته تری 

مانند بورس باقی نمی ماند.
هرچند که این تفکری کوتاه مدت است و راه حل 
نهایی استفاده از ابزارهایی مثل بازار سرمایه با 
هزینه بســیار کمتر و بازدهی بیشتر است، اما 

متاسفانه جای خالی چنین تفکری همچنان در 
ارکان اصلی اقتصاد کشور کمرنگ است. 

در این بیــن بحث تامین خــوراک صنایع )از 
منظــر دسترســی و منابــع( نیــز خود نمایی 
می کند؛ هرچند که اقتصاد یک سیســتم کاملا 
متصل اســت و با هر نوع کاهش تولید به  ویژه 
در شــرکت های صادرات محور انتظار رشد نرخ 
دلار افزایش پیدا خواهد کــرد. ادامه دار بودن 
سیاست های اتخاذ  شده کنونی )مانند همیشه( 
در بلندمــدت باعث تاثیــرات مخرب تر و تورم 
ناپایدار تــری خواهــد بود، امــا در حال  حاضر 
تاثیــرات منفی کوتاه مدت خــود بر بورس )به  
عنوان رکنی که به معنای واقعی بازار در اقتصاد 
کشور بسیار نزدیک تر است( را خواهد گذاشت. 
با تمام این مفروضات و با توجه به نزدیک  شدن 
به پایان آذر و مشــخص شــدن وضعیت نهایی 
چگونگــی برخورد با صنایع و مفروضات بودجه 
۱۴0۱ بــا بــرآوردی که از وضعیــت نرخ های 
جهانی می شــود؛ انتظار کاهش بیشتر شاخص 

از محدوده کنونی را نداریم.
نوسانات در همین محدوده باقی خواهد ماند

الناز افشار کارشــناس بازار سهام: برخلاف نظر 
تحلیلگران مسائل سیاسی صرفا از نگاه اقتصادی 
هیچ    نشــانه    اقتصادی از برجام وجــود ندارد. با 
مقایســه قیمت ارز با کالا متوجه خواهیم شــد 
که قیمت فعلی دلار پایین تر از قیمت واقعی آن 
اســت. دولت جدید نیز مانند دولت   های قبلی از 
سویی با سیاست کنترل نرخ ارز و از سوی دیگر با 
انتشار اوراق بدهی عملا مشکل تورم و نقدینگی 
موجود را به امید از این ستون به آن ستون فرج 

است؛ ادامه می دهد. 
لکن آنچــه در اقتصاد باقی می   ماند، حقیقت آن 
است؛ بنابراین به  زودی با توجه به سیاست نظام 
مبنی  بر کنترل بازارهای موازی با بازار ســرمایه 
و اخذ مالیات بر عایدی سرمایه به  تدریج شاهد 

رونق بازار سرمایه خواهیم شد. 
همین سیاســت نادرســت اقتصادی تا آنجایی 
پیــش مــی رود کــه نــرخ ارز ۴200 تومانی و 
قیمت گذاری دســتوری تنها باعث ورشکستگی 
شرکت ها و کارخانه ها خواهد شد. به  تدریج تیم 
اقتصادی دولت چاره   ای جز ســازوکار بازار یعنی 
تک نرخی شدن ارز و حذف ارز ۴200 تومانی که 

باعث قیمت گذاری دستوری شده است؛ ندارد.

بیم  و امید بورسی    در آخرین  ماه پاییز
کارشناسان سمت وسوی بازار سرمایه در آذر ماه را بررسی کردند؛

یک طرف ترس است و طرف دیگر امید
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همین موضوع باعث هدایت ســرمایه   گذاران در 
بازار ســرمایه که تنها مسیری است که کمترین 
تورم را به اقتصاد کشور تحمیل می کند؛ می شود. 
بازار سرمایه در شرایط فعلی تهی از فروشندگان 
با تــوان اســت و رفتارهای هیجانــی معاملاتی 
سهامداران ناشــی از اخبار سیاسی است که در 

سردرگمی کامل به  سر می   برند.
بــه  تدریــج ســهامداران و ســرمایه   گذاران 
متوجه واقعیت اقتصادی موجود شــده و برای 
حفــظ ارزش پول خود با نگاهــی بلندمدت   تر 
ســرمایه   گذاری خواهند کرد، اما بــا توجه به 
شــرایط فعلی بازار و تصمیمات خلق   الســاعه 
دولــت و ابهــام در سیاســت قیمت گــذاری 
دستوری که توانایی تحلیل و تصمیم گیری را از 
سرمایه   گذاران سلب کرده و موجب بی   اعتمادی 
و ســردرگمی ســرمایه   گذاران در بازار سرمایه 
شــده و با احتمال از سرگیری مذاکرات برجام 
کــه وضعیت غیرقابل پیش   بینی بــودن بازارها 
برای ســهامداران را به اوج خود رسانده است؛ 
نوســانات بازار در همین محدوده ادامه دارد تا 
شرایط سیاسی و اقتصادی برای سرمایه   گذاران 

شفاف   تر شود.
بورس کم   رمق در آذر ماه

شــایان کرمی کارشناس بازار سهام: در آذر ماه 
چند عامل داریم که روی شرایط بورس اثرگذار 
و مهم است. یکی از این اتفاقات بحث نرخ سود 
بین بانکی است که خیلی آرام آرام افزایش پیدا 
کرده و به 2۱  درصد رســیده که این مســأله 
کمی برای بازار ســرمایه به لحاظ احساســی 
نگران  کننده است؛ بنابراین به نظرم اصلی ترین 
متغیر تاثیرگذار در بازار تا به حال همین مسأله 

یعنی افزایش نرخ سود بین بانکی بوده است. 
عامل دیگری که معتقدم روی شــرایط بورس 
اثرگذار است؛ نرخ ارز است. هرچند که نرخ ارز 
در حال طی کردن شــرایط باثبات است و البته 

کمی افزایشی شده، اما به هر حال نوسانات آن 
کنترل شده تر شده است. 

عامــل دیگر هم از این قرار اســت که مســأله 
مذاکــرات بین   المللی برجام را پیش رو داریم که 
وقتی صحبت از مذاکرات می شود؛ فضای ابهامی 
برای سرمایه گذاران ایجاد شده و می شود. در این 
فضا اکثر آنها سعی می کنند تا نظاره گر باشند که 
همین مسأله باعث شــده است تا نرخ ارز نتواند 
افزایش پیــدا کند و البته همانطــور که گفتم؛ 
شــرایط با ثباتی را طی می کند. مسأله دیگر هم 
موضوع بی پولی در بازار است. با توجه به تمام این 
صحبت ها؛ آذر ماه را ماهی کم نوسان، کم حجم و 

حتی کمی توأم با افت می   بینم.
بورس در  ماه پیش رو
 کم حجم و فرسایشی

بهمن فلاح کارشــناس بازار ســهام: متأسفانه 
اتفاق خاصی در متغیرهای کلان که ســیگنال 
مثبتی برای بازار سرمایه باشد؛ رخ نداده است. 
فقط اطلاعاتــی که داریم؛ این اســت که نرخ 
تســعیر ارز در بودجه ۱۴0۱ به 23 هزار تومان 
افزایش پیدا کرده است که این مسأله می تواند 
عامل مثبتی برای شرکت های صادراتی باشد. 

طبیعتــا وقتی که در بودجه ایــن نرخ در نظر 
گرفته شــده اســت؛ نــرخ ارز در بــازار آزاد و 
ســامانه های نیما و سنا قطعا با 20  درصد بالاتر 
از این مبلغ مبادله می شــوند، اما متاســفانه به 
 رغم اینکه ما شــاهد این بودیم که وزیر اقتصاد 
دولت سیزدهم در مجلس شورای اسلامی حاضر 
شــد و تعهداتی مبنی  بر اینکه بازار سرمایه را 
حمایت می کنــد، مطرح کرد؛ چیزی در حدود 
50 هزار میلیارد تومان دیگر مجوز تامین اوراق 
دولت از شورای هماهنگی اقتصاد گرفته است.

یعنی مــا در ادامه علاوه  بــر آن ۱23 هزار و 500 
میلیارد تومانی که دولت مجوز داشته است تا ۱۴00 
اوراق بفروشد؛ 50 هزار میلیارد تومان هم بار دیگر 

مجددا اوراق برای کسری  بودجه مجوز گرفته است 
و از سقف قبلی هم چیزی در حدود 5 هزار میلیارد 
تومان باقیمانده است که این مهم اثر روانی بر شرایط 

بورس دارد. 
یعنی بــه  طور میانگین در ماه هــای آذر، دی، 
بهمن و اســفند دولت ســیزدهم حداقل باید 
در بــازار ۱2 تا ۱3 هزار میلیــارد تومان اوراق 
بفروشــد. ما هرچه بــه آخر ســال نزدیک   تر 
می   شــویم؛ پرداختی   های هلدینگ ها، بانک ها 
و شــرکت ها بالاتر می رود. به  خاطر اینکه اکثر 
پرداختی   ها برای آخر سال است؛ بنابراین تامین 
مالی برای دولت در این چهار  ماه تا پایان ســال 

بسیار سخت خواهد بود.
در حوزه برجام و مســائل سیاســی هم اخبار 
خاصی بــه بازار مخابره نشــده اســت، اما در 
مجموع بــرای آذر ماه در بدتریــن حالت فکر 
می کنــم که یک بــازار متعــادل تقریبا مثبت 
داشته باشــیم؛ چراکه بازار ریزش زیادی کرده 
است و سهم   ها اصلاح شده   اند، اما خب کماکان 
با توجه به اینکه بــازار از کمبود نقدینگی رنج 

می   برد؛ زیاد پتانسیل رشد ندارد.
از یک  طرف هم چون اصلاح زیادی شــده و بار 
روانی شدیدی روی بازار بوده است؛ فکر می کنم 
کــه بازار آذر  ماه هم یک بــازار تقریبا متعادل، 
کم حجم و فرسایشــی باشــد. اگر محرک های 
مثبتــی به بازار تزریق نشــود و حمایت از بازار 
صــورت نگیرد؛ روند می تواند مجددا ریزشــی 
باشد و اصلاحات بیشتری در بازار به  رغم اینکه 
ما داریــم به گزارش های ۹ ماهــه هم نزدیک 
می   شــویم، اما قاعدتا همچنان ســایه سنگین 
بیــش از 50 هزار میلیــارد تومان فروش اوراق 
که قرار اســت در این چهار  مــاه آینده در بازار 
انجام شــود که به این رقم هم اضافه شده؛ روی 
سر بازار است، اما امیدواریم منتظر محرک های 

مثبت در بازار باشیم.
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رئیس   کل سازمان امور مالیاتی کشور گفت: در برخورد با مفاسد اداری و 
مبارزه با فرار مالیاتی هیچ خط قرمزی نداریم.

دکتر داود منظور رئیس  کل ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه یکی از 
برنامه های مهم نظام مالیاتی مبارزه فساد اداری و همچنین برخورد جدی با فرار 
مالیاتی است، گفت: با هدف ارتقاء سلامت نظام اداری و حرکت به سمت نظام 
مالیاتی عادلانه و منصفانه؛ همه مدیران سازمان باید یک صدا و قاطعانه با فساد 

اداری برخورد کنند.
وی تصریح کرد: واحدهای نظارتی و حراستی سازمان امور مالیاتی کشور باید با 
هرگونه تخلف و فساد برخورد جدی کرده و مقتدرانه و هوشمندانه با این موضوع 
روبه رو شوند. رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور در ادامه بر ضرورت ارتقاء 
تفکر و فرهنگ مؤدی مداری با رویکرد افزایش رضایتمندی مؤدیان، بهبود تمکین 
مالیاتــی و صیانت همزمان از حقوق دولت و مؤدیان مالیاتی تاکید کرد. منظور 
همچنین با اشاره به اینکه فرهنگ سازمانی، اخلاق اداری و سطح دانش و تخصص 
همکاران در ارتقاء کارآیی سازمان و رضایت مؤدیان مالیاتی بسیار تاثیرگذار است، 
گفت: نظام مالیاتی باید به سمت دانش  محوری، تخصص گرایی و اخلاق  مداری 
حرکت کند. وی با بیان اینکه ارتباط با مؤدیان باید در برنامه روزانه مدیران قرار 
گیرد، گفت: مدیران کل و معاونان آنها لازم است روزانه زمانی را به صورت حضوری 
برای ارتباط با مؤدیان اختصاص دهند و همچنین از طریق سیستم پیامکی و یا 
از طریق ایمیل ســازمانی و تقویت مرکز ارتباط مردمی سازمان با شماره ۱52۶ 
در خصــوص ارتباط با مؤدیان مالیاتی اهتمام ویژه ای به عمل آورند. رویکردها و 

برنامه  های نظام مالیاتی در دوره جدید 
رئیس  کل ســازمان امور مالیاتی کشور همچنین گفت: رعایت حقوق مؤدیان و 
عدالت مالیاتی، گسترش پایه های جدید مالیاتی، مبارزه با فرار مالیاتی، ساماندهی 
معافیت ها و تسریع در وصول مالیات ها برنامه های مهم و اولویت دار نظام مالیاتی 
در دوره جدید است. وی با بیان اینکه مبارزه با فرار مالیاتی در اولویت برنامه های 
این سازمان قرار دارد، گفت: هوشمندسازی نظام مالیاتی و حاکمیت داده ها؛ گام 
مهمی در راستای مبارزه با فرار مالیاتی و توسعه ظرفیت های نظام مالیاتی است. 
دکتر منظور همچنین خاطرنشان کرد: گسترش پایه های جدید یکی دیگر از 
برنامه  های مهم سازمان امور مالیاتی است که در این رابطه دو پایه جدید مالیات 

بر عایدی ســرمایه و مالیات بر مجموع درآمد باید در این دولت اجرا شــوند و با 
اجرای این پایه  ها شاهد افزایش شفافیت اقتصادی، افزایش کارآیی و توانمندی 
 نظام مالیاتی، مبارزه با فرار مالیاتی و نهایتا افزایش درآمدهای مالیاتی خواهیم بود.  
رئیس  کل ســازمان امور مالیاتی کشور همچنین یکی از مهمترین چالش های 
نظام مالیاتی کشور را گسترش بی  رویه معافیت  های مالیاتی عنوان کرد و گفت: 
متاسفانه حجم معافیت های مالیاتی در ایران بسیار بالاست که عمده این معافیت  ها 
اثربخشی لازم را نداشته و حتی در برخی موارد از این معافیت ها سوء  استفاده نیز 
می شود. وی تاکید کرد: بنابراین یکی از اصلاحات موردنیاز در نظام مالیاتی حذف 
معافیت های غیرضروری است. به طور کلی معافیت مالیاتی باید به صورت مؤثر و 
هدفمند به فعالان اقتصادی ارائه شود. دکتر منظور با ذکر این مطلب که سرعت 
بخشیدن به رسیدگی ها و تسریع در وصول مالیات ها باعث افزایش درآمدهای 
مالیاتی و بهبود کارآیی نظام مالیاتی خواهد شد، گفت: با تمرکز نظام مالیاتی بر 
وصــول معوقات مالیاتی و جلوگیری از فرار مالیاتی؛ تامین مالی دولت از طریق 
درآمدهــای پایدار همچون مالیات و اتکاء کامل بودجه به درآمدهای مالیاتی به 

عنوان اصلی ترین سیاست دولت در حوزه اقتصاد امکانپذیر می شود.
وی با بیان اینکه باید از تمام ظرفیت ها برای خدمات رسانی هر چه مؤثرتر و ایجاد 
رضایتمندی در مؤدیان بهره برد، گفت: رعایت حقوق مؤدیان و عدالت مالیاتی؛ 
جزء اصول بدیهی نظام مالیاتی اســت. رعایت احترام و تکریم مؤدیان، انصاف و 
عدالت در وصول مالیات، کاهش فرآیند دادرسی مالیاتی و رعایت اخلاق  و رفتار 
حرفه  ای جزء مطالبات و خواسته های اساسی مؤدیان است و باید بدان توجه شود.

هوشمندسازی فرآیندهای مالیاتی؛ مؤثرترین راهکار مبارزه 
با فرار مالیاتی 

رئیس  کل سازمان امور مالیاتی کشور همچنین تاکید کرد: هوشمندسازی نظام 
مالیاتی؛ مهمترین راهکار و برنامه جدی نظام مالیاتی برای مبارزه با فرار مالیاتی 

در کشور است.
دکتر منظور با تاکید بر مبارزه با فرار مالیاتی خاطرنشان کرد: با پیشبرد برنامه 
هوشمندسازی نظام مالیاتی و حاکمیت داده ها و اجرای سیستم حسابرسی بر 
مبنای ریسک مؤدیان؛ عملا گام مهمی در راستای مبارزه با فرار مالیاتی برداشته 
خواهد شد. وی ادامه داد: نظام مالیاتی با تکیه بر موتور ریسک قادر خواهد بود با 
تمرکز بر پرونده های پر ریسک و بدون رسیدگی بخش قابل  توجهی از پرونده های 
مالیاتی با کمترین هزینه مالیات متناسب با میزان درآمد واقعی افراد را وصول کند.

معاون وزیر امور اقتصادی ودارایی خاطرنشــان کــرد: با اجرای قانون پایانه های 
فروشــگاهی و سامانه مؤدیان که اکنون در دستور کار سازمان قرار دارد؛ یکی از 

مراحل اصلی تحقق نظام هوشمند مالیاتی تحقق پیدا خواهد کرد.
رئیس  کل سازمان امور مالیاتی کشور همچنین اظهار داشت: اجرای قانون مالیات 
بر ارزش افزوده جدید و استفاده از ظرفیت های ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های 
مســتقیم؛ از دیگر اقداماتی است که می تواند به هوشمندشدن نظام مالیاتی و 

کاهش فرار مالیاتی کمک کند.
وی تصریــح کرد: مهمترین پیامد اجرای نظام مالیاتی هوشــمند؛ شــفافیت 
اســت که بــا تحقق نظــام نویــن مالیاتی عمــلا تمامی اطلاعــات مؤدیان 
 بــه صورت شــفاف در اختیار ســازمان امور مالیاتی کشــور قــرار می گیرد.

دکتر منظور در پایان گفت: رعایت انصاف و عدالت، رضایت مؤدیان، هوشمندسازی 
نظام مالیاتی، وصول حداکثری و ارتقاء سلامت نظام اداری؛ چارچوب اصلی نظام 
مالیاتی برای توسعه و کارآمدی محسوب می شود که تمامی ارکان نظام مالیاتی 

باید در این چارچوب حرکت کنند.

دکتر منظور رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور:

خط قرمزی در برخورد با فرار مالیاتی نداریم
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رابطه تورم و شاخص   های بازارهای مالی 
سال   هاست که محور تحقیقات بسیاری 
در حوزه مالی و اقتصاد است و سؤالات 
بســیاری پیرامون آن وجود دارد. در 
بســیاری موارد نتایــج تحقیقات در 
کشورهای مختلف و در مراحل گوناگون 
ســیکل   های تجاری کشورها همسو و 
تایید   کننده یکدیگر نیست و از این   رو 
پاســخ قطعی به برخی از سؤالات مهم 

این حوزه امکانپذیر نبوده است. 
با توجه به این توضیحات در این یادداشت کوتاه 
نگاه گذرایی خواهیم داشت به اثرات احتمالی 
تورم بر بازار سرمایه ایران و موضوعاتی که باید 
موردتوجه سیاستگذار اقتصادی و نهاد ناظر و 

قانونگذار بازار سرمایه قرار گیرد.
طی 30 ماه گذشته بازار سرمایه ایران درگیر 
تلاطمات بسیاری بوده است. رشد تعجب   آور 
ســال   های ۱3۹۸ تا نیمه اول ۱3۹۹ پس از 
سقوط بزرگ و رکود طولانی    مدت تجربه   ای 
بود که برای فعالان قدیمی بازار سرمایه هم 
عجیب بود. در این مدت تعداد سرمایه   گذاران 
و ســهامداران فعــال بازار ســرمایه رشــد 
چشمگیری داشت و حجم معاملات این بازار 
چندین برابر شــد. در تمــام طول این مدت 
اثــر متغیرهای کلان اقتصادی بر نوســانات 
بازار ســرمایه موردتوجه سیاســتگذاران و 

پژوهشگران بوده است.
عده   ای سرازیر شدن پول   ها به بازار سرمایه را 
ناشی از جهش تورمی در بخش   های مختلف 
اقتصادی و جامانــدن طبقات مختلف مردم 
از ایــن جهش و ورود به بــازار برای جبران 
جاماندگــی خود می   دانســتند و عده   ای هم 
معتقد بودند که سیاستگذار اقتصادی )دولت 
و حاکمیت( برای جلوگیری از رشد بی   رویه 
و مشکل   ســاز تورم؛ با سیاست   هایی مردم را 

روانه بازار سرمایه کرد که نقدینگی را کنترل 
کند. اگرچه بســیاری از این حرف   ها در حد 
تحلیل   هــای ســاده باقی مانــد، اما مباحث 
پیرامــون این موضوع همچنــان ادامه دارد. 
آنچه روشــن اســت اینکه نمی   تــوان اثرات 
دوسویه متغیرهای کلان اقتصادی و بازارهای 
مالی را نادیده گرفــت. به    طور معمول تورم 
)در معنــای افزایش قیمــت کالا و خدمات( 
موجب رشد ســودآوری اسمی شرکت   های 
پذیرفته    شده در بازار سرمایه خواهد شد؛ به 
   ویژه اینکه شرکت   های بورسی غالبا در میان 
شــرکت   های موفق و بزرگ اقتصاد کشــور 
هستند و هر کدام سهم مناسبی از بازار کالا 
و خدمات خود دارنــد؛ از این رو از موقعیت 
رقابتی بهتری نســبت به سایر شرکت   های 

فعال در آن حوزه برخوردارند.
با افزایش ســودآوری شــرکت   ها و با استفاده 
از روش   هــای معمــول ارزشــگذاری؛ ارزش 
شرکت   ها هم رشــد خواهد کرد و این مسأله 
منجر به افزایش قیمت   ها و رشد شاخص هم 
خواهد شد. همچنین واضح است که افزایش 
قیمت   ها و افزایش قیمت ارز؛ ارزش جایگزینی 

شرکت   های بورسی را نیز افزایش خواهد داد.
از طرفی دیگر رشد تورم تا حدودی ریسک   ها 
را افزایش می   دهد و حتی ممکن اســت که 
به افزایــش ضرایب ارزشــگذاری هم منجر 
شــود که خود دلیلی مضاعف بر تاثیرگذاری 
تورم بر قیمت ســهام خواهد بود؛ بنابراین با 
افزایش تورم بســیاری از پس   اندازکنندگان 
و ســرمایه   گذاران، بازارهای ســهام را بستر 
مناســبی برای بازیابی ارزش ثروت و دارایی 
خود می   یابند. اما تاثیر تــورم تا کجا چنین 

ادامه خواهد داشت؟
ماندگاری نــرخ بالای تــورم )و قیمت ارز( 
در کنــار محدودیت   هــای بین   المللی؛ توان 

مصرف   کننــدگان و تولیدکننــدگان کالا و 
خدمات را کاهش خواهد داد و در میان   مدت 
و بلندمدت ممکن اســت بــه بازارهای کالا 
و خدمــات لطمه بزند. از طرفــی دیگر نرخ 
بســیار بالا و غیرمعمول تورم؛ ریســک   های 
ســرمایه   گذاری در بازارهای مالی را افزایش 
می   دهد و ممکن است ســرمایه   گذاران را به 
ورود به بازار دارایی   های فیزیکی )مثل زمین 

و ساختمان( ترغیب کند.
اثر دیگر تــورم؛ تغییر نگاه ســرمایه   گذاران 
اســت. به    طور کلی نوســانات زیاد اقتصادی، 
پیش   بینی   نا   پذیری اقتصاد و تورم بالا؛ فعالان 
اقتصادی را کوتاه   مدت   نگــر می   کند. در یک 
اقتصاد با تورم ساخت   یافته بالا؛ سرمایه   گذاران 

برای بلندمدت برنامه   ریزی نخواهند کرد.
آنها به    خوبی درک می   کنند که توقف ۶ ماهه 
یا یک  ساله در یک بازار ارزش دارایی و ثروت 
آنها را به    شــدت تغییر خواهد داد. از این رو 
اســت که در چنین جوامعی سرمایه   گذاران 
دائما از این بازار بــه آن بازار می   روند؛ امروز 
دلار می   خرند، فردا در بورس هســتند و روز 
دیگر دربه   در به    دنبال رمزارزها می   دوند و در 
این جابه   جایی متحمل هزینه   های معاملاتی 
بســیاری هــم می   شــوند. کوتاه   مدت   نگــر 
شــدن ســرمایه   گذاران در بازارهای مالی؛ 
سیاستگذاری   های اصلاحی در بازار را دشوار 
می   کنــد و تاثیرات بســیاری بــر روندهای 

کوتاه   مدت بازارها خواهد داشت.
اگر بــه توصیه   های فعالان بازار ســرمایه به 
ســرمایه   گذاران توجه کنید؛ تقریبا همیشه 
»داشــتن نگاه بلندمدت« را توصیه کرده   اند. 
در ادبیــات مالــی هم مقــالات و تحقیقات 
بســیاری است که نشــان می   دهد برندگان 
بازارهای مالی کسانی هســتند که همیشه 
در بازار حضور دارند. کریستوفر اچ. براون در 
کتاب »ســرمایه   گذاری ارزشی« به پژوهشی 
اشاره کرده اســت که در آن نشان داده شده 
اگر بین ســال   های ۱۹۹0 تا 2005 در همه 
پســتی و بلندی   هــای بازار آمریــکا بودید؛ 
سرمایه شما بیش از 5۱ برابر می   شد، اما اگر 
تنها ۱0 روز از بهترین روزهای این دوره ۱5 
ساله را از دست داده باشید؛ سرمایه شما 32 
برابــر و اگر 30 روز )یعنی یــک ماه از ۱۸0 
ماه( از بهترین روزها را از دست داده باشید؛ 
سرمایه   تان کمتر از ۱۶ برابر می   شد. بنابراین 
باید با نگاه بلندمدت همیشه در بازار بمانید و 
تورم بالا و بلندمدت به چنین نگاهی آسیب 

می   زند.

تورم و بازار 
سـرمایه

دکتر سعید اسلامی بیدگلی- کارشناس بازار سرمایه
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بنا به باور مدیران معدنی امروز بخش معدن 
شرایط خوبی دارد؛ به طوری که خوشنام  ترین 
سهام های  بازار سرمایه مربوط به بخش معدن 
و صنایع معدنی است. با توجه به اینکه تا به 
امروز بحث تامین مالی محدود به بازار پول 
بوده، اما حالا انتشار اوراق فصل بزرگی را در 
بازار به وجود آورده است و در واقع می توان 
از بازار سرمایه به نحو شایسته ای تامین مالی 

کرد. 
به این ترتیب گفته می شــود که فرصت بی بدیلی 
برای توسعه پروژه های مختلف معدنی و صنعتی 
کشــور پیش آمده اســت که باید بتوانیــم از آن 
بهره برداری مناســبی داشته باشــیم. در این بین 
شــرکت تجلی دریچه ای به سوی بازاری است که 

تاکنون وجود نداشته است.
به تازگی شــرکت تجلی به عنوان اولین شــرکت 
ســهامی  عام  پروژه   محور مجوز ورود به فرابورس را 
گرفته و اواسط آذر ماه سهام این شرکت در فرابورس 
عرضه شد. گفته می شــود که ارزش هر سهم این 
شرکت با قیمت ۱00 تومان عرضه و نقد شوندگی 
سهام از طریق بازارگردان تعهد شده است. به این 
ترتیب تجلی به عنوان اولین شرکت پروژه محور با 
شکل جدیدی در بورس حضور خواهد یافت. مجوز 
افزایش سرمایه این شرکت از یک میلیارد تومان به 

شش هزار و 200 میلیارد تومانی صادر شده است.
در این خصوص کارشناســان بازار ســرمایه باید 
تعریف درســتی از شرایط داشــته باشند تا بتوان 
به ســود جمعی رسید. در واقع پول ها باید بازدهی 
اقتصادی مناســبی داشته باشند تا شاهد افزایش 

ثروت و اشتغال باشیم.
درآمد خوب شرکت های معدنی

در همین راستا دکتر امیرحسین نادری مدیرعامل 
هلدینگ سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات در 
نشست خبری پذیره نویسی سهام شرکت تجلی در 
فرابورس گفت: در حال حاضر قیمت کامودیتی ها 
به بالاترین وضعیت در مقایســه با سال های قبل 
رسیده است. به طور مثال قیمت جهانی مس،  آهن 
و آلومینیوم در شــرایط خوبی قرار گرفته است. به 
این ترتیب درآمد شرکت های معدنی افزایش یافته 
و هیچگاه تا به این حد ملموس نبوده است و امروز 
خوشنام ترین ســهام های بازار سرمایه مربوط به 

بخش معدن و صنایع معدنی است.
مدیرعامــل هلدینگ ســرمایه گذاری توســعه 
معادن وفلزات با اشــاره به نقش شرکت تجلی در 
ایجاد اشتغال و جهت دهی به نقدینگی سرگردان 

مردم گفت: تجلی دریچه ای به سوی بازاری است 
که تاکنون وجود نداشته اســت. تا به امروز بحث 
تامین مالی محدود به بازار پول بود، اما انتشار اوراق 
فصل بزرگی را در بازار به وجود آورده است و در حال 
حاضر می توان از بازار ســرمایه تامین مالی کرد. به 
این ترتیب فرصت بی بدیلی برای توسعه پروژه های 
مختلف پیش آمده اســت که بایــد بتوانیم از آن 

بهره برداری مناسبی داشته باشیم.
وی تاکید کرد: در این خصوص کارشناســان بازار 
سرمایه باید یک پکیج اقتصادی تعریف کنند. در 
واقــع پول ها به عنوان یک ســرمایه باید بازدهی 
اقتصادی مناسبی داشته باشــند تا تولید ثروت، 
اشتغال و عزت  ملی افزایش یابد. در این بین مجموعه 
گل گهر و چادرملو به مجموعه تجلی معادن و فلزات 
اعتماد کرده و آینده روشــنی را برای سهام تجلی 
در فرابورس به وجود آورده اند. دکتر نادری با بیان 
اینکه امروز هدف اصلی تجمیع نقدینگی موجود 
در بازار و  ورود آن به پروژه های بزرگ است،  گفت: 
رســالت اصلی تجلی هدایت نقدینگی سرگردان 
مردم به سمت تولید است؛ چراکه این مسأله علاوه 
بر حل مشکل تامین مالی پروژه ها و رونق توسعه 
صنعت کشور، موجب مشارکت مستقیم سهامداران 
در اجــرای طرح های بزرگ شــده و ســودآوری 
قابل توجهی را برای سهامداران فراهم خواهد کرد. 
وی بیان کرد: پذیره نویســی سهام شرکت تجلی 
از طریق عرضه عمومی ســهام از طریق ســامانه 
معاملات فرابورس ایران آغاز می شــود. این عرضه 
از چند جهت مثبت تلقی می شود. نخست اینکه 
با عرضه عمومی سهام تجلی شاهد سرعت گرفتن 

اجرای پروژه های بزرگ معدنی وصنعتی به ویژه در 
زنجیره فولاد خواهیم بود. دوم اینکه ثروت جدیدی 
برای ســرمایه گذاران مولد و ســهامداران شکل 
می گیرد. اینها گام مهمی در راستای توسعه پایدار 
کشــور و ایجاد مشاغل جدید است. دکتر نادری با 
اشاره به اینکه شرکت تجلی توسعه معادن وفلزات 
از افتخارات این هلدینگ اســت، ادامه داد: ایجاد و 
عرضه ســهام این شرکت در بورس؛ گام مهمی در 
مسیر توسعه صنعت کشــور است. وی همچنین 
درباره پروژه انتقال آب خلیج فارس گفت: ابرپروژه 
انتقال آب با حضور شرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
و پشتیبانی خاص از طرف وزارتخانه ها انجام شده 
و تا 20 میلیون مترمکعب به فلات مرکزی منتقل 

می شود تا مشکل صنایع حل شود.
تامین 50 درصد سرمایه 

طرح های توسعه از طریق بانک ها
برای اجرای طرح های توســعه  بخش کشــور به 
سرمایه گذاری های مختلفی نیاز است. در همین 
راســتا مهندس ناصر تقی زاده مدیرعامل شرکت 
معدنی وصنعتی چادرملو که یکی دیگر از سخنرانان 
این نشســت بود؛ در پاسخ به اینکه برای پیشرفت 
طرح های توسعه بخش معدن چقدر می توان روی 
تسهیلات و اعتبارات بانکی حساب باز کرد؟  گفت: 
با توجه به مذاکراتی که با بانک ها داشته ایم؛ حداقل 
50 درصد از ســرمایه موردنیاز بــرای برنامه های 

توسعه را می توان از بانک ها دریافت کرد.
وی همچنین درباره اینکه عملکرد دولت سیزدهم 
را در بخش معدن چطور ارزیابی می کنید؟ گفت: 
دولت با حداکثر توان خود در حال تلاش اســت. 

استفاده از ظرفیت فرابورس برای جهت دهی به نقدینگی سرگردان مردم؛

فرصتی برای توسعه پروژه های معدنی
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با اینکه شرایط فعلی سخت است، اما خوشبختانه 
همه در حال تلاش هستند. 

به گفته وی شرکت معدنی وصنعتی چادرملو ۱۷ 
درصد از سهام شرکت تجلی توسعه معادن وفلزات 
را در اختیار دارد. مهندس تقی زاده با اشاره به اینکه 
بیــش از ۷0 هزار میلیارد تومان پروژه در چادرملو 
آغاز شده و مشارکت سیستم های مختلف از جمله 
تجلی را در آن خواهیم داشــت؛ در خصوص بحث 

کم آبی در کشور مطالبی را بیان کرد.
مدیرعامل شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو در 
ادامه افزود: کشور با خشکسالی مواجه است و یکی 
از دغدغه های اصلی مقامات عالی کشــور تامین 
آب اســت. تونل ها و جاده هایی که کشــیده شده 
امکان انتقال آب به فلات مرکــزی را فراهم کرده 
است. همچنین ۱5 متر مکعب آب از خلیج فارس 
به فلات مرکزی و خراســان جنوبی به زودی شروع 

خواهد شد.
برای انتقال آب خلیج فارس 
در کنار دولتمردان هستیم

وی همچنین درباره این ســؤال کــه انتقال آب 
از خلیج فــارس به خراســان جنوبی چه زمانی به 
بهره برداری می رسد، گفت: در این خصوص دولت 
باید تصمیم گیری کند و ما هم اعلام می کنیم که 

برای این مهم در کنار دولتمردان هستیم.
مهندس تقــی زاده از بنیانگذاران طرح عظیم ملی 
شیرین ســازی و انتقال آب به فلات مرکزی ایران 
گفت: خوشبختانه در اجرای پروژه ملی خط انتقال 
آب شــیرین خلیج فارس به مناطق  مرکزی ایران 
که با مشارکت و سرمایه گذاری سه شرکت بزرگ 
معدنی وصنعتی چادرملو، گل گهر و مس انجام شده 
است؛ پیش بینی توسعه آن دیده و سه خط آبرسانی 
طراحی شده که در حال حاضر تنها از یک خط آن 

بهره برداری می شود.
وی با اشاره به اینکه متاسفانه کشور با خشکسالی 
مواجه اســت و امروز آب یکی از دغدغه های اصلی 
مقامات عالیرتبه کشــور اســت، افــزود: ابرپروژه 
خط انتقال آب شــیرین خلیج فارس قادر اســت 
حداقل ۶00 هزار متر مکعب آب در شــبانه روز به 

مناطق مرکزی و کم آب کشور انتقال دهد.
مهندس تقی زاده با بیان اینکه چادرملو هم اکنون 
تنها از آب انتقالی خلیج فارس در صنایع خود استفاده 
می کند و آماده است که در تکمیل و آبرسانی به سایر 
مناطق کشور با ملاحظات اقتصادی مشارکت کند، 
تصریح کرد: هم اکنون در نظر داریم تا با همکاری 
و مشارکت شرکت های دانش بنیان و مراکز علمی 
کشور؛ ساخت ممبران های آب شیرین کن که یکی 
از مهمترین قطعات سیستم های شیرین سازی آب 

هستند را تولید کنیم.
مدیرعامل »کچاد« همچنین در خصوص شرکت 
تجلی گفت: این شرکت پروژه محور برای اولین بار 
در کشور ایجاد شده است و شرکت چادرملو با تمام 

توان خود از برنامه ها و طرح های صنعتی آن حمایت 
می کند.

مهندس تقــی زاده همچنین تصریح کرد: در حال 
حاضر بالغ بر ۸00 هزار میلیارد ریال پروژه در دست 
اقدام اســت که پیمانکار بخشــی از آنها مشخص 
شده و سایر طرح ها نیز تا پایان بهمن ماه به نتیجه 
خواهند رسید. در این بین اولویت اصلی ما مشارکت 

تجلی در این پروژه هاست.
عرضه بیش از 9 میلیارد سهام تجلی

 در فرابورس
مرتضی علی اکبری مدیرعامل شرکت تجلی توسعه 
معادن وفلــزات نیز در این نشســت گفت: تصور 
اینکه تجلی چطور ایجاد شــود؛ به موارد مختلفی 
برمی خورد. در واقع عرضه تجلی در فرابورس ســه 
وجه داشته که شامل عرضه اولیه، افزایش سرمایه و 

سلب حق تقدم است.
علی اکبری در پاسخ به سؤالی درباره اینکه گفته 
شده سهام شــرکت تجلی همچون شرکت های 
تولیــدی دیگر نیســت و بر چه اساســی پیش 
رفتــه اســت،  گفت: ســهام این شــرکت مثل 
شرکت های تولیدی نیســت که منتظر تقسیم 
سود مجمع عمومی باشند؛ بلکه بر اساس درصد 
پیشــرفت فیزیکی پروژه ها، قیمت ســهام نیز 
افزایش پیدا می کند. امروز سرمایه از یک میلیارد 
تومان افزایش یافته و به شش هزار و 200 میلیارد 
تومان رسیده که ۱۷ درصد آن متعلق به شرکت 
چادرملو، ۱۷ درصد متعلق به شرکت گل گهر و 
5۱ درصد نیز متعلق به هلدینگ معادن وفلزات 
است. مدیرعامل شرکت تجلی ادامه داد: تجلی؛ 
اولین شــرکت پروژه محور بازار سرمایه است و 
سهام آن با پشــتوانه نمادهای بزرگ و بنیادی 
بــازار بورس همچــون »ومعــادن«، »کچاد« و 
»کگل« است. شــرکت تجلی با افزایش سرمایه 
۶20 هزار درصدی؛ بزرگترین افزایش ســرمایه 
تاریــخ بــورس را به نام خود ثبت کرده اســت. 
مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن وفلزات در 

ادامه گفت: تجلی اولین شرکت پروژه محور بازار 
سرمایه است که بیش از ۹ میلیارد سهم خود را 
دوم آذر ماه ســالجاری در فرابورس عرضه کرد. 
علی اکبری با اشاره به اینکه تجلی سود دوطرفه 
بین مردم و ســهامداران است، گفت: اگر مردم 
مستقیم در پروژه ها سرمایه گذاری کنند؛ عایدی 
دوطرفه خواهد بود. در نهایت هدف تجلی از این 
پذیره نویسی آن است که مردم به طور مستقیم 
در تولید مشارکت داشته باشند تا در طرح های 

مقرون به صرفه و با ریسک کم وارد شوند. 
وی تصریح کرد: تامین مالی،  نقد شــوندگی بازار و 
دسترسی به وجه عرضه ســهم از طریق بورس و 

فرابورس موارد موردتوجه است.
مدیرعامل شرکت تجلی توسعه معادن وفلزات بیان 
کرد: تجلی در حال حاضر پنج پروژه در قالب ســه 
شرکت فولاد شرق خراسان، فولاد غرب ایرانیان و 
ســرمد ابرکوه را در دست اجرا دارد که در زنجیره 
ارزش فولاد از معدن تا محصول نهایی را شــامل 
می شــود. وی در ارتباط با دیگر طرح های تجلی 
نیز بیان کرد: ۴۸ درصد سهام شرکت فولاد سرمد 
ابرکوه متعلق به تجلی است. فولاد شرق خراسان 
نیز با 2/5 میلیون تن کنســانتره در حال اجراست 
که ســرمایه آن قابل افزایش تــا پنج میلیون تن 
اســت. پروژه فولاد غرب ایرانیان با ظرفیت تولید 
یک میلیون تــن گندله تولید از پروژه های مهمی 
است که تجلی ســهامدار آن است و مواداولیه این 
شرکت را فولاد صبانور تامین می کند. گفتنی است؛ 
۱۷ درصد این افزایش ســرمایه متعلق به شرکت 
چادرملو، ۱۷ درصد متعلق به شــرکت گل گهر و 
5۱ درصد متعلق به هلدینگ سرمایه گذاری توسعه  
معادن وفلزات است. هر سه این سهامداران عمده 
وجوه خود را به شــکل نقد و غیرنقد به حســاب 
شرکت واریز کرده اند و جزو مطالبات آنها محسوب 
شده است. فقط ۱5 درصد از آن مانده است که در 
 بورس از طریق سلب حق تقدم سهامداران عرضه

 خواهد شد.
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معاون توسعه شرکت گهرزمین عنوان کرد:

احداث شهرک صنعتی
 ۵ هزار هکتاری در بردسیر

شرکت گهرزمین مدت  هاســت در مورد نحوه تعیین یک 
استراکچر توســعه و راه  اندازی شــهرک صنعتی 5 هزار 

هکتاری فعالیت دارد.
اسماعیل کروشاوی معاونت توسعه شرکت سنگ آهن  گهرزمین با 
اشاره به طرح های توسعه ای این شرکت گفت: گهرزمین مدت هاست 
در مورد نحوه تعیین یک اســتراکچر توسعه فعالیت کرده است تا 
در کنار این شعار؛ گهرزمین به یک شرکت معدنی وصنعتی تبدیل 
شــود و علاوه بر تهیه موادمعدنی و تبدیل آن به گندله و کنسانتره 

یک قدم فراتر رفته و بتواند از سنگ تا آهن فرآوری داشته باشد.
وی در ادامه افزود: بر اســاس این اهداف ســاختار مناسبی تعریف 
شــد. ما در یک منطقه وسیع  تر از سیرجان که با ترافیک صنعتی و 
جمعیتی، چالش  های اجتماعی  و مسائل سکونت، مسائل گرانی و 
مسکن دست وپنجه نرم می  کند؛ وارد عمل شدیم. بر این اساس سه 

منطقه سیرجان، بندرعباس و بردسیر برای توسعه کاندیدا شدند.
وی اظهار کرد: مشــخص شــد یکی از دلایل انتخاب این مناطق؛ 
مسائل اشــتغال مردم و لزوم توسعه یافتگی آنهاست. بر این اساس 
سندی در وزارت صنعت، معدن و تجارت تنظیم  و تمامی مسئولان 

قضایی، استانی و صنعتی آن را امضاء کردند.
کروشــاوی تصریح کرد: بر اساس این سند یک شهر صنعتی جدید 
به وسعت 5 هزار هکتار در حال تأسیس  است که باعث رونق  شهر 
بردسیر می  شــود و با توجه به فاصله کم  آن با شهر کرمان موجب 

می شود تا کرمانی ها سهم خود را از این اشتغال به دست آورند.
کروشاوی خاطرنشــان کرد: نتیجه این تقســیم  بندی آن شد که 
موضوعات حمل ونقل در شــهر  بندرعباس بــه عنوان یک مزیت 

محسوب می شود.
معاون توسعه شــرکت گهرزمین عنوان کرد: البته موضوع انتخاب 
زمیــن در این منطقه یــک ایراد دارد. در ضمــن زمینی که برای 
توســعه ســاختاری در نظر داشــتیم؛ نزدیک به 5 هــزار هکتار 
وســعت دارد که این هدف در بندرعباس محقق نمی شد. از طرف 
دیگــر تمام این ســند به نام گل گهر و گهرزمین اســت که باید به 
صورت مشــترک  آن را به سرانجام برســانند و در صورت انتخاب 
 شــهر بندرعباس؛ این دو شــرکت باید ســرمایه خــود را به آنجا 

منتقل می کردند.
وی در ادامــه افــزود: بر این اســاس انتخاب اول ما برای توســعه 
پروژه شهر بردســیر قرار گرفت تا بتواند مسائل مربوط به اشتغال، 
مســائل اجتماعی رعایت محیط  زیســت، چالش ازدحام و ترافیک 

صنعت متقاضیان کار را جوابگو باشد.

مهندس جلال مآب رئیس هیات مدیره گهرزمین تاکید کرد:

»توسعه« ؛
 محور فعالیت های گهرزمین

رئیس هیات مدیره شرکت گهرزمین در جلسه شورای معاونان و 
مدیران این شرکت؛ »توسعه« را محور اصلی فعالیت های گهرزمین 

دانست.
مهندس محمد جلال  مآب رئیس هیات مدیره گهرزمین در این جلسه ضمن 
قدردانی از زحمات پرسنل و مدیران شرکت؛ فعالیت های انجام شده را بسیار 
ارزشمند دانست و خاطرنشان کرد: با همین روحیه و پشتکار باید نسبت به 
تحقق طرح های توسعه ای و خطوط جدید تولید برنامه ریزی و تصمیم گیری 

شود.  
وی در ادامه افزود: سرمایه های گهرزمین از سوی ملت دست ما امانت است 
و باید به نحو مطلوب در به ثمرنشاندن آنها تلاش کنیم و برای انجام کارهای 
عقب افتاده و تحقق هرچه ســریعتر طرح های توســعه ای گام های بلندی 
برداریم؛ به نحوی که اجرای طرح های توسعه ای شعار، هدف و زندگی همه 

ما باشد. 
رئیس هیات  مدیره گهرزمین همچنین گفت: »وفاداری« و »تعلق خاطر« 
کارکنان موجب توانمندی هر چه بیشــتر گهرزمین می  شود؛ این در حالی 
است که این شرکت با ظرفیت های بالایی که دارد؛ باید نقش بسزایی در بهبود 

وضعیت منطقه و کشور داشته باشد. 
تاکید بر اشتغالزایی و توسعه مهندسی در استان

مهنــدس جلال مآب همچنین بــا حضور در کارخانه ســاخت قطعات و 
ماشین آلات گروه صنعتی قطعه گستر کرمان؛ از اقدامات انجام شده در زمینه 

بومی سازی گهرزمین در این کارخانه بازدید کرد.
 مهندس علی زهرودی معاون مهندسی شرکت گهرزمین نیز در این بازدید از 
برنامه های کلان شرکت در توسعه صنعتی استان که از سال ۱3۹۷ با انتخاب 
ایــن گروه به عنوان پایلوت تولید محصولات با تکنولوژی بالا به عمل آمده 

است؛ مطالبی را ارائه کرد.
مهندس جلال مآب نیز در ادامــه ضمن تقدیر از همکاری  های مدیرعامل 
گروه قطعه  گستر در به ثمر رساندن پروژه  های پر چالش تحقیقاتی وصنعتی 
بومی ســازی گفت: لازم است فعالیت های طراحی و مهندسی در دستیابی 
به دانش فنی که از خلأهای بومی سازی فناوری در استان کرمان محسوب 
می شود؛  توسعه یابد. وی همچنین بر توسعه نقش صنایع فناوری استان در 
ساخت قطعات، مجموعه ها و ماشین آلات با هدف پشتیبانی از خطوط تولید 
و پروژه های آتی گهرزمین و همچنین اشتغالزایی در استان تاکید کرد. گفتنی 
است گروه قطعه گستر دارای تجهیزات ماشین  کاری سنگین و نیمه سنگین 
CNC منحصربه فرد در استان کرمان اســت و یکی از پروژه های در حال 
اقدام در این گروه عملیات ماشین کاری و تکمیلی رول های ویژه آسیاب های 
HPGR اســت که تحت نظارت و مشاوره فنی کارشناسان و متخصصان 

بومی سازی در حال اجرا است.
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درآمد حاصل از فروش شرکت فولاد هرمزگان 
جنوب از ابتدای سالجاری تا انتهای آبان ماه در 
مقایسه با دوره مشابه سال گذشته با افزایش 

113 درصدی همراه بوده است.
عطاالله معروفخانی مدیرعامل فولاد هرمزگان گفت: 
این شرکت از ابتدای ســال مالی تا انتهای آبان ماه 
موفق به فــروش ۹۶0 هزار و ۶3۹ تن از محصولات 
خود در بازارهای داخل کشور شده که این مقدار در 
مقایسه با سال گذشته ۴ درصد افزایش داشته است.

به گفته وی بیشترین درآمدی که در آبان ماه سال 
۱۴00 به دست آمده؛ از محصول »اسلب« با 2۴ هزار 

و 35 میلیارد ریال بوده است.
مدیرعامل فولاد هرمزگان گفت: این شــرکت طی 
هفت ماهه ســالجاری ۷۴ هزار و 53۶ تن تختال به 
بازار داخل و خارج از کشــور عرضه و سهم عمده ای 
در تامین نیاز کارخانه های پایین دستی خود ایفا کرد.

وی همچنین از رشــد 2 درصدی صــادرات فولاد 
هرمزگان نســبت به مدت مشابه سال قبل به  رغم 

محدودیت های بین المللی خبر داد.
مدیرعامل فــولاد هرمــزگان در ادامــه از تحقق 
رکوردهای تازه بــا وجود محدودیت برق خبر داد و 
تصریح کرد: پس از خاموشــی های مکــرر برق در 
تابستان؛ در مهر ماه شاهد رکورد ماهانه تولید تختال 
به میــزان ۱۴۶ هزار و ۱0۶ تن بودیم که حکایت از 
انگیزه  پرسنل در صورت حمایت ها و رفع موانع دارد .
مدیرعامــل فولاد هرمزگان خاطرنشــان کرد: این 
شــرکت توانست در فصل  بهار نیز 22 درصد تولید 
خود را نسبت به سال قبل افزایش دهد و تولید 3۸۹ 
هزار و ۴۶۸ تن تختال را ثبت کند که بیشترین مقدار 

تولید در فصل بهار از ابتدای تأسیس کارخانه است.
به گفته وی همچنین در واحد احیاء مستقیم فولاد 
هرمزگان موفق شد پس از رکورد تولید در اردیبهشت 
ماه؛ مجموعا  ۴۶۷ هزار و 5۸5 تن آهن اسفنجی در 
فصل بهار تولید کند که شاهد رشد ۱۶درصدی در 

این بخش بودیم .
معروفخانی با اشــاره به اینکه عملکرد هفت ماهه 
شــرکت به میزان ۹5 درصد تحقق یافــت، افزود: 
پیش بینی می شــود با ادامه رونــد کنونی و جبران 
کاهــش تولید ماه های گذشــته کــه در اثر موانع 
پیش بینی نشده به وجود آمد؛ طی 5 ماه آینده  ۱00 
درصد هدف مشخص شده در تولید تختال سالانه را 

محقق کنیم.
به گفته وی حیات شرکت ها به توسعه آنها بستگی 
دارد. از این رو توسعه و ارتقاء کیفی، کمی و نوآورانه 
ظرفیت ها، تکنولوژی ها، فرآیندها و محصولات جزء 
اهداف و مأموریت های مهم شرکت قرار گرفته است 

تا بتوانیم جایگاه فولاد هرمزگان را در صنعت فولاد 
کشور ارتقاء دهیم.

جبران تولید شرکت تا پایان زمستان امسال
مدیرعامل فولاد هرمــزگان در ادامه با بیان اینکه با 
شروع فصل گرما و قطعی های مکرر برق تولید این 
شرکت مانند سایر شرکت های فولادی کاهش یافت، 
گفت: با توجه به شرایط پیش آمده و با برنامه ریزی های 
دقیق و تصمیمــات مدیریتی؛ تعمیرات ســالانه 
واحدهای تولیدی فولادســازی و آهک ســازی را از 
بهمن ماه به مرداد منتقل کردیم و با صرف ۶۸.۷۷۶ 
نفر ساعت، تعداد 3۸.۷۶3 فعالیت مربوط به PMها 
و درخواست کارها با مؤفقیت انجام شد تا بتوانیم در 
فصل زمستان با حداکثر توان به تولید ادامه دهیم و 

بخشی از کاهش تولید را تا پایان سال جبران کنیم.
وی افزود: تعمیرات یاد شــده با برگزاری ۱۱۱0 نفر 
ساعت آموزش ایمنی بدو ورود پیمانکاران و نظارت 
شبانه روزی و پوشش فعالیت های تعمیرات انجام شد.
معروفخانی تصریح کرد: در فولاد هرمزگان با توجه به 
کاهش مصرف آهن اسفنجی در فولادسازی توانستیم 
تا حد امکان این ریســک را به فرصت تبدیل کرده 
و به تولید و ذخیره سازی آهن اسفنجی اقدام کنیم 
تا بعــد از رفع محدودیت برق نیاز کمتری به خرید 
آهن اســفنجی پیدا کرده که خود بــه میزان ۱2۹ 
میلیارد تومان ارزش افزوده برای شرکت داشته است.

وی با تاکید بر اینکه محصول کنونی فولاد هرمزگان 
بهتریــن و باکیفیت ترین تختال کشــور اســت، 
خاطرنشــان کرد: تحویل به موقــع این محصول 
موجب رشد تولید صنایع وابسته و حمایت از صنایع 

پایین دستی شده است .
فولاد هرمزگان سهامدار 51 درصدی شرکت 

ستاره سیمین هرمز
مدیرعامــل فولاد هرمزگان همچنیــن افزود: این 

شرکت به عنوان یکی از شرکای بزرگ طرح تولید 
۱0 میلیون تن فولاد در شرکت ستاره سیمین هرمز 
مشارکت و سرمایه گذاری کرده است و با خرید 30 
درصد دیگر از ســهام این شــرکت با بیش از 5۱ 
درصد سهامدار اصلی این شرکت تازه  تأسیس شده 
است که با راه اندازی آن استان هرمزگان به یکی از 
قطب های اصلی و محوری تولید فولاد در کشــور 
تبدیل خواهد شد و اشتغالزایی چند هزار نفری را 

به همراه دارد. 
وی پروژه افزایش ظرفیت زیر ســقف فولادسازی از 
۱/5 به 2 میلیون تن و پروژه زیرساخت های موردنیاز 
افزایش ظرفیت تا ســقف 2 میلیون تن را از جمله 

پروژه های مهم دیگر فولاد هرمزگان برشمرد.
معروفخانی نصب و راه اندازی ترانسفورماتورهای طرح 
توسعه پست برق، احداث مدول سوم احیاء مستقیم، 
احــداث کارخانه جدید تولیــد گازهای صنعتی و 
افزایش تعداد سیلوهای ذخیره آهن اسفنجی را چهار 
طرح توسعه مهم دیگر فولاد هرمزگان  اعلام کرد و 
افزود: مطالعات مهندسی این  چهار پروژه پایان یافته 

و در مرحله انتخاب پیمانکار قرار دارند. 
فولاد هرمزگان جنوب از ابتدای سال مالی تا انتهای 
آبان ماه موفق به فروش ۹۶0.۶3۹ تن از محصولات 
خود در بازار داخل کشور شد. شرکت فولاد هرمزگان 
جنوب در گزارش فعالیت ماهانه منتهی به آبان سال 
۱۴00 میــزان درآمد عملیاتی از فروش محصولات 
طی دوره یک  ماهه را برابر با مبلغ 2۴.035 میلیارد 
ریال گزارش کرده و مجموع درآمد های شناســایی 
شده از ابتدای سال مالی تا پایان آبان ماه این شرکت 
فولادی به مقدار ۱۴۱.۷۶3 میلیارد ریال بوده است. 
میزان سرمایه ثبت شده این شرکت فولادی 25 هزار 
میلیارد ریال اعلام شده است. همچنین درآمد های 
ثبت شده فولاد تنها در بازار داخلی کسب شده است.

رشد 11۳ درصدی درآمد فروش فولاد هرمزگان
طی ۸ ماه نخست سالجاری رخ داد؛
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دکتر اردشیر ســعدمحمدی مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع مس در مجمع عمومی 
فوق العاده این شــرکت با تشریح دلایل 
بنیادی برای افزایش ســرمایه گفت: این 
صنعت بزرگ با توجه به طرح های توسعه در 
دست اجرا و رشد ذخایر معدنی دستیابی به 
درآمد 5/5 میلیارد دلاری را تا 4 سال آینده 

هدف گذاری کرده است.
اطمینان خاطر از وجود مــاده اولیه، وجود بازار 
مصرف، داشــتن دانش توســعه، کیفیت بالای 
محصولات، وجود منابع مالی، داشــتن حداقل 
ریسک های بنیادی و ســرمایه گذاری منطبق 
بر الگوی  عرضه وتقاضــای جهانی، تغییر چهره 
انرژی دنیا از سوخت های فسیلی به انرژی  های 
تجدیدپذیــر و انرژی الکتریکــی همه و همه 
شاخص های اقتصادی  هســتند که بنگاه های 
معدنی مس در دنیا برای سرمایه گذاری و تولید 

بیشتر در این صنعت ویژه در نظر می گیرند. 
در همین زمینــه اوایل آذر ماه مجمع عمومی 
فوق العاده شــرکت ملی صنایــع مس ایران با 
هدف دســتور کار افزایش سرمایه از 20 هزار 
به ۴0 هزار میلیارد تومان و تامین مالی بخش 
بزرگــی از طرح های توســعه معدنی مس در 

کشور برگزار شد. در این مراسم دکتر اردشیر 
ســعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران به تشــریح عوامل و دلایل بنیادی 
برای افزایش سرمایه و ســرمایه گذاری روی 
طرح های توسعه برای سهامداران پرداخت. در 
نهایت و با رأی سهامداران شرکت ملی صنایع 
مس ایــران افزایش ۱00 درصدی ســرمایه 
»فملی« به عنوان بزرگترین افزایش ســرمایه 
تاریخ بورس از محل ســود انباشته به تصویب 
رسید تا نماد »فملی« صاحب سرمایه  ۴0 هزار 

میلیارد تومانی  شود.
کاهش عیار معادن و افزایش میزان تقاضا

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مــس ایران در 
ابتدای مجمع عمومی با اشاره به شرایط جهانی 
تولید در حوزه صنعت مس گفت: بر پایه تحلیل 
مؤسسه ICSG از وضعیت تولید و مصرف مس 
دنیا طی هفت  ماهه سال 202۱؛ مس محتوای 
معدنی 3.۶ درصد در هفت  ماه اضافه  تولید داشته 
است؛ این رقم در کنسانتره مس 5.5 درصد، اما در 

کاتد روش لیچینگ ۴.3- درصد است.
دکتر سعدمحمدی به دلایل این امر اشاره کرد 
و افزود: میزان خاک های اکســیدی دنیا تقریباً 
در حال کاهش اســت و این روند کاهشــی در 

کشورهای متفاوت که بررسی کردیم؛ قابل رصد 
و ارزیابی اســت. در مجمــوع در دنیا با توجه به 
قیمت ها و کاهــش میزان عیار معادن و افزایش 
میزان تقاضا؛ روند تولید مثبت است؛ به همین 
دلیل هم قیمت های مس فزونــی پیدا کرده و 

افزایش مناسبی را شاهد هستیم.
وی اظهار داشــت: در سال 2030 یعنی کمتر از 
۹ سال آینده چین به  عنوان رتبه اول در اقتصاد 
دنیا جایگزین آمریکا خواهد شد. ژاپن رتبه سوم 
شد که در سال 2030 به رتبه چهارم تنزل پیدا 
می کند و هندوستان رتبه سوم را به دست خواهد 
آورد. این بیانگر رفتار اقتصادی است که تا سال 
2050 برای دنیا شکل خواهد گرفت و شاید یکی 
از جذاب ترین نقاطی که بتوان به آن توجه کرد؛ 
کشور اندونزی است که در سال 2050 رتبه هفتم 
دنیا را به خود اختصاص می دهد. این نگرش از آن 
لحاظ قابل ارزیابی است که بتوانیم روند توسعه 
را در کشورهای در حال توسعه و گرفتن جایگاه 

بین المللی مورد بررسی و ارزیابی قرار دهیم.
وی بر اســاس نمودار به تأثیرپذیــری اقتصاد 
جهانی از کووید ۱۹ اشــاره کرد و با بیان اینکه 
موقعیت کشورها طی سال 202۱ تا سال 2025 
با رنگ های متفاوت نشان داده شده است، گفت: 

رشد 4 برابری ذخایر معدنی مس طی 9 سال
مطمئن ترین صنعت برای سرمایه گذاری هستیم

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل »فملی« از دلایل افزایش سرمایه گفت:
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هندوستان بیشترین ضرر را در این سال ها خواهد 
داشــت و بیش از ۱5 درصد از اقتصادش منفی 
خواهد بود. دومین کشــور اندونزی است که به 
رنگ بنفش نشــان داده شده اســت. سرانجام 
برزیل، اروپای غربی، روســیه، آمریکای شمالی و 

نهایتاً چین قرار دارند.
روند افزایشی قیمت مس

 خبری خوب برای سهامداران
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با بیان اینکه 
یکی از نکاتی که توسط سهامداران سؤال می شود 
که »اگر قرار اســت افزایش سرمایه دهید آینده 
قیمتی مس چه روندی را دنبال می کند؟« افزود: 
مؤسسات بزرگ دنیا که در پیش بینی قیمت ها 
نظریه دارند؛ به اســتناد معادلات ریاضی مثل 
و   CRU، IMF، WORLD BANK
متوســط  و...   GOLDMAN SACHS
قیمتی که برای سال 202۱ پیش بینی کرده اند؛ 

۹3۱۸ دلار است.
وی ادامه داد: برای ســال 2022 به دلیل اینکه 
۱3۸ هزار تن تقاضا بیشــتر از تولید خواهد بود؛ 
قیمت افزایش پیدا خواهد کرد و به ۹۹۱3 دلار 
خواهد رسید و برای سال 2023 به ۱0۴05 دلار 
می رسد و در سال 202۴ به دلیل اینکه یکسری 
از پروژه ها در دنیا وارد مدار تولید خواهد شد؛ به 
۹۶۸۶  دلار رســیده و مجدداً در سال 2025 به 

۱00۶2 دلار خواهد رسید.
دکتر سعدمحمدی گفت: میزان جمعیت جهان 
تقریباً در سال 2035 بالغ بر ۸ میلیارد و 500 نفر 
خواهد شد و مصرف سرانه از 3.2 کیلوگرم فعلی 
به ۴.2 کیلوگرم می رســد. در خصوص تقاضای 
مس برای خودروهای برقی تا سال 2050 بیش 
از 50 درصد خودروهای دنیا ظرف 30 سال آینده 
برقی خواهند شد که این موارد همه بیانگر افزایش 

تقاضاست.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس افزود: با توجه 
به روندی که در ســرمایه گذاری های دنیا اتفاق 
می افتد؛ قیمت مس بین ۹500 تا ۱0 هزار دلار 
قرار می گیرد و این انگیزه ای برای ســهامداران 
خواهد بود که سرمایه گذاری در بخش مس قطعاً 
یک سرمایه گذاری سودده، اقتصادی و کاملاً قابل 

توجیه است.
جزء 10 شرکت برتر دنیا در تولید مس

 قرار می گیریم
دکتر ســعدمحمدی در ادامه به وضعیت تولید 
مس تصفیه  شــده در آسیا اشــاره کرد و گفت: 
در ســال 2020 سه کشور برتر همچنان چین، 
شــیلی و ژاپن با 23 هزار و 3۱5 تن تولید بودند 
و پیش بینی  می شــود که در ســال 2025 این 
ســه کشور با 25 هزار و 3۴2 تن کشورهای برتر 

تولیدکننده مس تصفیه  شده باشند.
وی اظهار داشت: در سال 202۱ میزان تولید بالغ 
بر 2۴ میلیون و 500 هزار تن شده که حدود 20 
میلیون و 500 هزار تن از تولید ناشی از تولیدات 
معدنی است و نزدیک به ۴ میلیون تن از قراضه ها 
در دنیا تولید می شود که مجموع آن مورد مصرف 

بین المللی قرار می گیرد.
وی اظهار داشــت: در مصرف مس پالایش  شده 
ایران رتبه ۱3 در آسیا و رتبه 2۴ را در دنیا دارد. 
با سرمایه گذاری هایی که انجام  شده؛ جایگاه ما 
در حال تغییر اســت. هدف ما این است که در 
این سرمایه گذاری ها جزء ۱0 شرکت برتر دنیا در 

تولید مس قرار بگیریم.
دکتر سعدمحمدی در خصوص تولیدات معدنی 
مس گفت: در مس محتوی رتبه ۱5 دنیا و رتبه 
۴ در آســیا را داریــم. در تولید آند رتبه ۱2 دنیا 
و رتبه 5 آســیا و در تولیدات پالایش  شده مس 
رتبه ۱۹ دنیا و رتبه ۷ آسیا داریم و امیدواریم در 
سرمایه گذاری هایی که صورت می گیرد؛ انشاا... 

این رتبه ها به زیر ۱0 کاهش پیدا کند.
»دنیا در حوزه توسعه صنعت مس

 چه کار می کند؟«
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با طرح این 
نکته که قطعاً سهامداران خواهند پرسید »دنیا 
در حوزه توسعه صنعت مس چه کار می کند؟« و 

»آیا دنیا هم همین مسیر را طی می کند یا خیر؟« 
افــزود: در آمریکا ۱۱3 هزار تن مس محتوی در 
سال 2025 شکل می گیرد. در آمریکای جنوبی 
و مرکزی از جمله شــیلی، پرو و برزیل مجموعاً 
۶۴۴ هزار تن در پروژه هایی که ســرمایه گذاری 
می کنند؛ مس محتوی معدنی به تولیدات جهانی 
اضافه خواهد شــد. در آسیا 5۹۱ هزار تن مس 
محتوی معدنی اســت که در چین، هند و ایران 

قرار دارند.
وی با اشــاره به گزارش های بین المللی و حضور 
ایران در این گزارش ها افزود: در آسیا 5۹۱ هزار 
تن به مس محتوی تا سال 202۶ اضافه خواهد 
شد که سهم ایران در فاز نخست آن 2۹5 هزار تن 
مس محتوی است. در قاره اقیانوسیه ۶5 هزار تن 
به ظرفیت مس محتوای اضافه خواهد شد. اروپا 
5۶۱ هزار تن و آفریقا ۸۷ هزار تن اضافه خواهد 
شد. وی اضافه کرد: خوشحال هستیم که نزدیک 
به 2۹5 هزار تــن از این 2 میلیون و ۱00 تن را 
ایران بر عهده می گیرد و جایگزین قسمتی از این 

بازارهای بین المللی می شویم.
آیا پتانسیل معدنی 

برای سرمایه گذاری داریم؟
دکتر سعدمحمدی با بیان اینکه ممکن است این 
سؤال برای یک سهامدار مطرح شود که »آیا الان 
که می خواهید افزایش سرمایه دهید؛ از ذخیره 
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کافی هم برخوردارید؟« »آیا ماده اولیه برای این 
حجم از ســرمایه گذاری در دسترس دارید؟«، 
ادامه داد: با توجه به تخصص، توان و شایستگی 
که همکاران ما در شرکت ملی صنایع مس ایران 
در این مدت به کار بردند؛ ما ذخایر خود را به طور 

چشمگیری افزایش دادیم.
وی افزود: تقریباً چند سال گذشته ذخایر ایران 
حــدود 30 میلیون تن مس خالص بود؛ الان در 
جدول مس خالص ما به ۴2 میلیون تن رسیده 
است. در واقع ۴.۸ درصد از ذخایر جهان مربوط 
به ایران است و رتبه هفتم را داریم. میزان ذخایر 
مس دنیا طی چند سال گذشته ۸50 میلیون تن 
مس خالص بود که الان این میزان ذخیره دنیا با 
اکتشــافات انجام  شده به ۸۷0 میلیون تن مس 

محتوای خالص ارتقاء پیدا کرده است.
»سریدون« معدنی در کلاس جهانی

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس به اقدامات 
ســال ۹۸ تا ۶ ماهه ســال ۱۴00 در خصوص 
اکتشــافات پرداخت و گفت: خوشحالم بگویم 
کشف معدن جدید »سریدون« توسط همکاران 
شرکت مس ذخیره ای که تا الان به آن رسیده ایم؛ 
بیــش از 2 میلیارد تن با عیــار ۴۷ صدم درصد 
متوسط اســت که این ذخیره ارتقاء پیدا کرده 

است و به  شدت بالاتر می رود.
وی اظهار داشت: این افتخار بزرگی است و ما یک 
معدن بسیار بزرگ در اندازه های مس سرچشمه 
پیــدا کرده ایــم و روی آن کار می کنیم و قطعاً 

سرمایه گذاری اتفاق می افتد.
دکتر سعدمحمدی ادامه داد: در مس سونگون 
2۶3 میلیــون تن با عیــار ۶2 صدم درصد و در 
اکتشاف جدید غرب معدن سونگون نزدیک به 
یک میلیارد تن اکتشــاف جدید با عیار ۶ دهم 
درصد داشتیم. غرب میدوک در حال حاضر بیش 
از ۴00 میلیون با عیار ۶۸ صدم درصد اکتشاف 
شده اســت. مجموعه این موارد که به قطعیت 
رســیدیم؛ بیش از ۴ میلیارد و 200 میلیون تن 
ذخیره جدید با عیار 53 صدم یعنی 20 میلیون 
تن مس محتوی خالص اســت و این اکتشافات 

ادامه دارد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس تصریح کرد: 
میــزان ارزش برجای ذخایری که در حال انجام 
است؛ بسیار زیاد است که اگر به عدد و رقم تبدیل 
کنیم؛ ارزش دارایی های مس به  شدت افزایش 
می یابــد و بیانگر این نکته اســت که مس یک 
شرکت ارزشمند به لحاظ تکیه گاه سرمایه گذاری 

است.
دکتر ســعدمحمدی در توضیــح دلایل وجود 
شــاخص های بســیار خوب اقتصــادی برای 
ســرمایه گذاری در صنعت مس ایــران گفت: 
داشــتن پتانســیل معدنی و اطمینان خاطر از 
داشتن مواداولیه؛ مهمترین آیتم است و با عنایت 
به ذخایر جدید مواداولیه برای بیش از ۱00 سال 
موجود است. بنابراین سرمایه گذاری جهت تبدیل 
کردن این پتانسیل بالقوه به درآمد بالفعل وظیفه 

قطعی عملیاتی این شرکت است؛ در نتیجه دلیل 
افزایش سرمایه کاملاً واضح است.

رشد ۴ برابری دخایر معدنی شرکت ملی مس
وی در خصوص منابع و ذخایر زمین شناســی 
معادن فعال و تازه کشف شده نیز گفت: در سال 
۹۱ حــدود 2 میلیارد و ۴3۶ میلیون تن منابع و 
ذخایر داشتیم و در پایان ۶ ماهه ۱۴00 به حدود 

۹ میلیارد و ۱2 میلیون تن رسیده است.
وی یادآور شــد: این منابع در سال گذشته ۷.5 
میلیــارد تن بود و امســال ۹ میلیارد تن مطرح 
می شــود که تمام اینها با عیار حد 2 دهم درصد 
ارزیابی شــده اســت. در حال حاضــر عیار حد 
اقتصادی دنیا ۱۱ صدم درصد اســت. یعنی اگر 
عیار حد را روی ۱۱ صدم قرار دهیم؛ ذخایر ما به 

طور چشمگیری فزونی پیدا می کند.
90 هزار متر حفاری اکتشافی طی 8 ماه

دکتر ســعدمحمدی در ادامه افزود: در خصوص 
کارهای اکتشافی در سیســتم به تفکیک و در 
اســتان های مختلف کارهایی انجام  شده است. 
مثلاً در ماهور، اصفهان، یزد، سیستان وبلوچستان، 
آذربایجــان، کرمان و نقاط مختلف این اتفاق در 
حال شــکل گیری اســت. یکی از شاخصه های 
اکتشاف؛ حفاری است. حفاری طی دو سه سال 
گذشته رشد چشمگیری داشته است. سال ۹۸ 
حدود ۷0 هــزار متر بوده و ســال ۹۹ به ۱00 
هزار متر رســیده است و امســال به ۱50 هزار 
متر می رســد که هم اکنون از ۹0 هزار متر عبور 
کرده ایم و این نشــاندهنده این اســت که ما به 

اکتشاف بها می دهیم.
تولید 191 هزار تن کاتد طی 8 ماه

وی همچنین به عملکرد سال ۱۴00 پرداخت و 
گفت: در کل استخراج نسبت به برنامه ۸ درصد 
رشــد داریم. در سنگ ســولفوری و برداشت 
ماده معدنی 3 درصد رشد و در کنسانتره مس 
با ۸۱۹ هزار تن تولید 5 درصد رشــد داریم. در 
مس محتوی کنسانتره نیز با ۱۹۱ هزار و 5۶3 

تن ۴ درصد رشد را به ثبت رساندیم.
دکتر ســعدمحمدی افــزود: در آند تولیدی با 
23۷ هزار تن ۷ درصد رشد و در مس محتوی 
۴ درصد رشد داشــته ایم و تا پایان آبان ماه با 
۱۹۱ هــزار و ۷۸5 تن؛ 5 درصد رشــد داریم. 
ســال گذشــته همین موقع ما ۱۸3 هزار تن 
تولید داشــتیم که امســال به ۱۹۱ هزار تن 
افزایش یافته اســت؛ ضمن اینکــه این نکته را 
نباید فراموش کرد که تیر ماه و مرداد ماه فشار 
زیادی روی شبکه برق کشور به دلیل افزایش 

دمای بی سابقه وجود داشت.
مدیرعامل شرکت مس گفت: می توانید مناطق 
دیگر را هــم ارزیابی کنید. به  رغم این موضوع 
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و مشــکلات برق، اما تولیدمان حدود 5 درصد 
جلوتر است و مســیر خوبی را واقعاً داریم طی 
می کنیــم و وظیفه خود می دانم که از تک تک 
کارکنان و مدیران کمال تشکر را داشته باشم 

که در این شرایط کار را جلو می برند.
وی گفــت: در تمام این موارد مس توانســته 
رکوردهای خود را بشــکند. آخرین رکوردمان 
در تغلیظ سرچشــمه در ســال ۹۹ بوده است 
که در سال ۱۴00 رکورد آن را شکسته ایم. در 
تغلیظ میدوک آخرین رکورد مربوط به ســال 
۹۷ بود که در سال ۱۴00 با ۱0۴ هزار و ۸5۱ 
تن رکورد شکســته شده است. در آند تولیدی 
رکورد در سال ۹۹ با ۷۹ هزار تن بوده که الان 
به ۸3 هزار تن اضافه شــده و رکورد شکســته 
شده اســت. مجموعه آند تولیدی با 235 هزار 
تن در سال ۹۹ امسال به 23۷ رسیدیم و طی 
هشــت  ماهه رکورد زدیم. کاتــد تولیدی در 
ســال ۹۹ حدود ۶۴ هزار و ۱۴ تن در پالایش 
خاتون آبــاد بود که به ۶5 هزار تن رســیدیم و 

رکورد زده شده است.
دکتر سعدمحمدی با بیان اینکه در کل شرکت 
نیز مجموعاً باز هم رکورد زده شده است، ادامه 
داد: تولید در پالایشگاه سرچشمه 35۹ تن در 
ســال ۹3 بوده که با 3۶3 تن رکورد زده شده 
است. در پالایشگاه خاتون آباد در خصوص لجن 
الکترولیز و لجن آندی که داریم با 203 تن در 
ســال ۹۹ با 2۱۱ تن رکورد زده شده و در کل 
شــرکت هم با 5۷۴ هزار تن رکورد زده شــده 
است. این موارد همگی به  رغم قطعی برق است.

رشد 112 درصدی در فروش
 با ثبت 50 هزار میلیارد تومان درآمد

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس با بیان اینکه 
در فروش خوشــحالم بگویم که واقعاً امســال 
شرایط بسیار خوبی را دنبال می کنیم، گفت: ما 
سال گذشته با توجه به اینکه رکورد بسیار خوبی 
داشتیم؛ ۴2 هزار میلیارد تومان فروش داشتیم 
و آخرین عدد منتشــر شده در کدال طی هفت 
ماهه ۴0 هــزار و ۴00 میلیارد تومان بود. طی 
۸ ماهــه آنچه که اتفاق افتاده؛ بیش از ۴۷ هزار 
میلیارد تومان است. این عدد رشد چشمگیری 
داشته و ما طی ۸ ماهه از کل سال گذشته جلو 

زدیم.
وی اضافه کرد: ۴ ماهه دیگر تا پایان سال داریم 
و امســال رکورد بسیار خوبی را به ثبت خواهیم 
رساند. در همه سطوح چه شرایط خارجی و چه 
شرایط داخلی از لحاظ تناژی، ریالی و ارزی عبور 
کردیم و سیستم وظیفه خود را در این بخش هم 

به خوبی انجام داده است.
ورود 340 هزار تن کنسانتره جدید

 به چرخه تولید طی سه ماهه اول 1401
دکتر سعدمحمدی به توسعه های شرکت ملی 
صنایع مس اشاره کرد و گفت: در حال حاضر در 
فاز اول بیش از 3 میلیارد و 500 میلیون یورو به 
اضافه ۴5 هزار میلیارد تومان که تقریباً نزدیک 
به ۱50 هزار میلیارد تومان می شود؛ برنامه ریزی 
کردیم که بتوانیم توسعه هایمان را شکل دهیم. 
آنچــه که در معاونت توســعه ارزیابی کردیم تا 
بتوانیم در همه زمینه ها رشد را بالا ببریم؛ مبلغی 

نزدیک به ۱3 میلیارد دلار اســت. شرکت ملی 
صنایع مس با توجه به پتانســیل هایی که دارد؛ 
امیدوار است که بتواند طرح های توسعه جدید و 
بزرگی را برنامه ریزی کند و برای توسعه ها بتواند 

شرایط مساعدی را داشته باشد.
دستیابی به درآمد 5/5 میلیارد دلاری

 تا 4 سال آینده
مدیرعامل شــرکت ملی صنایــع مس گفت: 
می خواهیم در فاز اول ظرف سه تا ۴ سال آینده 
درآمدمان به بیش از 5/5 میلیارد دلار برسد و این 
اتفاق باعث می شود که ما جزء ده شرکت برتر دنیا 
در تولید مس قرار بگیریم. این اتفاق استراتژیک 
برای کشــور، اقتصاد ملی و شرکت ملی صنایع 
مس ایران است که این مسیر را به طور محکم، 

مقتدرانه و علمی پیش ببرد.
دکتر سعدمحمدی ادامه داد: سال آینده با اضافه 
شــدن درآلو حداقل ۱20 هزار تن کنســانتره، 
معدن دره زار ۱50 هزار تن و فلوتاسیون سرباره 
۷0 هزار تن به تولیدات شــرکت اضافه می شود 
که با قیمت کنســانتره بــا 2200 دلار حداقل 
بالغ بر ۶50 میلیون دلار ســالانه از سال آینده 
به درآمدهای شــرکت ملی صنایع مس اضافه 
می شود. به  راحتی می توان ارزیابی کرد که مس 
مسیر مثبت را طی می کند و قطعاً آینده خوبی را 

در کشور رقم خواهد زد.
وی گفت: در ســال آینده درآلــو، دره زار و فاز 3 
تغلیظ سرچشمه را راه اندازی خواهیم کرد. فاز 3 
سونگون شروع شده و فاز 2 میدوک تا دو ماه دیگر 

عملیات اجرایی آن شروع می شود.
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نقشه بازگشت پس اندازها از مسیر انحرافی به جاده اصلی را معرفی می کند

سوخت رونق: پول یا سرمایه؟
ماشین تولید برای حرکت به سوخت نیاز دارد. 
اینکه باک ماشین تولید برای حرکت پرشتاب 
با چه باید پر شود، محل سؤال است: تزریق 

پول یا تجهیز سرمایه؟ 
در ادبیات اقتصادی »سرمایه« یکی از عوامل تولید 
محسوب می شود؛ نه پول یا نقدینگی، اما آنچه که 
عمدتا سیاســتمداران مورد تاکید قرار می دهند؛ 
»هدایت پول و نقدینگی« است. سرمایه از دو مسیر 
تجهیز پس  انداز  های داخلی و جذب ســرمایه های 
خارجی تامین می شود. برای جذب پس  اندازهای 
داخلی در تولید نیاز است که اقتصاد جذاب و قابل 
پیش بینی شود. در این شرایط سپرده های خانوار و 
بنگاه ها به جای حرکت به سمت بازارهای غیرمولد 
نظیر ارز، طلا و ملک وارد بازار مولد می شوند. برای 
جذب سرمایه گذاری خارجی نیز نیاز است که علاوه 
بر اقتصاد جذاب؛ دیوار تحریم ها نیز برداشته شود. اما 
هدایت پول و نقدینگی نه تنها مفهوم مشخصی در 
اقتصاد ندارد؛ بلکه تزریق نقدینگی به اقتصادی که 
ظرفیت محدود دارد؛ ایجاد تورم خواهد کرد. خود 
این تورم باک ماشین تولید را سوراخ کرده و باعث 
نشت سرمایه می شود. رشد اقتصادی برای حرکت 
خود نیاز به ســوخت دارد، اما پرســش اصلی این 
است که چه سوختی را برای حرکت اقتصادی باید 
مصرف کرد؟ طبیعتا استفاده از سوخت اشتباهی 
باعث خواهد شــد که حرکت ماشــین اقتصاد با 
اختلال روبه رو شود. در این خصوص دو پاسخ معرفی 
می شود: تشکیل سرمایه یا تزریق پول و نقدینگی. 
اگرچــه برخی این دو مفهــوم را مترادف یکدیگر 
معنی می کنند، اما در ادبیات اقتصادی مسیری که 
باعث ایجاد رشد اقتصادی می شود؛ سرمایه گذاری 
است؛ نه تزریق نقدینگی. سرمایه گذاری به دو شکل 
داخلی و خارجی صورت می گیرد.   اگر پس اندازهای 
داخلی از سمت بنگاه و خانوار به سمت فعالیت های 
مولد سوق پیدا کند؛ سرمایه گذاری داخلی افزایش 
می یابد. از سوی دیگر جذب منابع خارجی در بخش 
مولد باعث رشد ســرمایه گذاری داخلی می شود. 
در ادبیات اقتصادی افزایش ســرمایه گذاری یکی 
از مواردی اســت که باعث بهبود رشــد اقتصادی 
می شــود، اما تزریق پول یــا موضوعی که اخیرا به 
عنوان هدایت نقدینگی یاد می شــود؛ نمی تواند به 
عنوان ســوخت رونق مورد بهره گیری قرار گیرد. 
آمارها نشــان می دهد که طی یک دهه اخیر رشد 
نقدینگی در سطح بسیار بالایی بوده و در این دهه 
رشد تشکیل سرمایه روند کاهشی را به خود گرفته 
است. نتیجه این موضوع افزایش نرخ تورم و کاهش 

رشد اقتصادی بوده است. بنابراین سیاستگذار برای 
حصول رونق موضوعی که باید موردتوجه قرار دهد؛ 
بهبود تشکیل سرمایه در اقتصاد است؛ نه هدایت 

نقدینگی.
عامل اثرگذار در تابع تولید

در ادبیات اقتصادی یکی از مؤلفه   هایی که ســبب 
رشــد اقتصادی می شــود؛ روند رشــد سرمایه و 
ســرمایه گذاری جدید در اقتصاد است. این مؤلفه 
مهم طی ســال های گذشــته دچار تنزل شده و 
همین امر رشــد اقتصادی در سال های آینده را با 
مشکل مواجه خواهد کرد. در ادبیات اقتصادی در 
تابع تولید هیچگاه به پول و نقدینگی اشاره نشده 
است؛ به همین دلیل نمی توان با خلق نقدینگی و 
هدایت آن به ســمت تولید، رشد اقتصادی ایجاد 
کــرد. اگر دولت نیز با تصور هدایت نقدینگی اقدام 
به افزایش پایه پولی کند؛ سرمایه گذاری در بخش 
مولد اقتصاد اتفاق نخوهد افتاد؛ زیرا در نهایت این 
افزایش نقدینگی با توجه به ظرفیت رشد اقتصادی 
تبدیل به تورم می شــود.  در اقتصادهای مسموم 
معمولا افراد به جای سرمایه گذاری در بخش های 
واقعی اقتصاد؛ به پس انداز شخصی روی می آورند که 
این امر در بلندمدت موجب کاهش سطح سرمایه 
و افت رشد اقتصادی در کشور می شود، اما در یک 
اقتصاد ســالم و متعارف اصولا فعالان اقتصادی و 
خانوار سرمایه   های خود را وارد بخش مولد اقتصاد 
می کننــد. در اقتصاد ایران به دلیــل وجود تورم و 
انتظارات تورمی و همچنین فضای کلی نااطمینانی؛ 
سرمایه گذاری نهادی همواره روندی کاهشی داشته 
و افراد اقدام به پس   انداز شخصی می کنند. یکی از 
بازارهای محبوب طی سال های گذشته بازار دارایی 
بوده است. این بازار به دلیل ریسک کمی که برای 

سرمایه گذاران ایجاد می کند؛ جذابیت زیادی برای 
آنهــا دارد. به باور اقتصاددانان برای آنکه در اقتصاد 
خانوارها و بنگاه تمایل به ســرمایه گذاری نهادی 
داشته باشــند؛ باید عرصه   اقتصاد از نااطمینانی   ها 
زدوده شــود. همچنین تورم و تحریم    نیز به عنوان 
دو قاتل اصلی ســرمایه گذاری باید از اقتصاد ایران 

حذف شوند.
هدایت نقدینگی با جذب سرمایه گذاری؟

در حالی که یکی از مؤلفه   های رشد اقتصادی در هر 
کشوری سرمایه گذاری است، اما طی سال های اخیر 
این مؤلفه مهم در اقتصاد ایران در حال کاهش است. 
در سال ۹۸ حجم سرمایه در اقتصاد ایران کاهش 
داشت که این امر به آن معناست که سرمایه گذاری 
جدید در اقتصاد حتی از نرخ استهلاک سرمایه   های 

موجود نیز کمتر بوده است. 
طی سال های دهه ۹0 روند سرمایه گذاری همواره 
کاهشی بوده؛ به طوری که نرخ رشد سرمایه گذاری 
در اکثر این ســال ها منفی بوده اســت. در ســال 
گذشــته  نیز رشد سرمایه گذاری در اقتصاد حدود 
2/5  درصد بود که برای اقتصاد در حال توسعه ایران 
که هدف گذاری رشد ۸ درصد در سال را در برنامه 
توسعه خود دارد؛ بســیار پایین است.  با این همه 
برخی به جای تاکید بر موضوع ســرمایه گذاری و 
حجم سرمایه در اقتصاد ایران؛ به هدایت نقدینگی به 
سمت تولید تاکید می کنند؛ این در حالی است که 
این عبارت به هیچوجه درادبیات علم اقتصاد مطرح 
نبوده است. در تابع تولید در اقتصاد نیز سه مؤلفه 
مهم شامل ســرمایه، نیروی  کار و بهره   وری نقش 
کلیدی دارند و مؤلفه   های پولی شامل نقدینگی و 
پایه پولی نقش به خصوصی ندارند. به عبارت دیگر 
تمرکز سیاستگذار باید بر روی جذب سرمایه گذاری 
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باشد؛ نه هدایت نقدینگی. برای جذب سرمایه گذاری 
نیز باید نااطمینانی   هایی نظیر تورم و تحریم از بین 
رفته و تسهیل فضای کسب وکار به طورجدی دنبال 

شود.
دو راهی سرمایه گذاری

وقتی اقتصاد در مســیر اصولــی حرکت می کند؛ 
انتظار این است که عمده پس اندازها در بخش مولد 
سرمایه گذاری شود. در همین حال در اقتصادهای 
سالم بیشتر افراد اقدام به پس انداز در بخش واقعی 
اقتصاد می کنند؛ به همین دلیل در این کشــورها 
سطح سرمایه همواره در حال افزایش است؛ زیرا افراد 
تمایل دارند برای سود شخصی خود پس انداز نهادی 
انجام دهند. همچنین بنگاه ها نیز از این سپرده های 
آحاد اقتصادی استفاده کرده و به همین دلیل عملا 
سرمایه گذاری خانوارها؛ سرمایه   های بنگاه   ها را تامین 
می کنند. در کشورهای در حال توسعه و توسعه یافته 
سطح سرمایه در حال افزایش بوده و این امر ناشی 
از آن است که افراد انگیزه سرمایه گذاری فعال دارند 
و این امر سبب افزایش کل سرمایه در کشور و رشد 
اقتصادی می شــود.  همچنین سیاستگذار با ابزار 
نرخ ســود و هدف گذاری تورم شرایط را به  گونه ای 
مدیریت می کند که سرمایه گذاری در بخش های 
مولد منفعت بیشــتری را نسبت به سرمایه گذاری 
در بخش غیرمولــد و دارایی ایجاد کند. به همین 
دلیل اســت که اقتصاددانان کنترل تورم را بر تمام 
برنامه های اقتصادی ارجح می دانند؛ زیرا در شرایط 
تورم بالا نمی توان انتظار داشت که سرمایه گذاری به 
جای بازارهای دارایی و سفته بازی به سمت بخش 

مولد حرکت کند.
رفتار خانوار در شرایط نااطمینانی

وقتی فضای اقتصاد مسموم می شود؛ عمدتا همه 
جریان های ســرمایه گذاری وارد بخش غیرمولد 
می شود که به نحوی از جریان اصلی اقتصاد خارج 
می شود. در این شرایط پس   انداز در نهادهای مالی 
رسمی کاهش پیدا می کند؛ چراکه بازگشت آن از 
تورم مورد انتظار به    طور معمول کمتر اســت. در 
نتیجه خانوار تصمیم می گیرد تا به جای پس   انداز 
مولد؛ پس انداز در بخــش غیرمولد را مدنظر قرار 

دهد.
نتیجه این امر به هیچوجه به نفع رشــد اقتصادی 
کشــور نخواهد بود. فردی که بــه خاطر انتظارات 
تورمی بــه خرید ملک روی مــی   آورد؛ عملا برای 
حفــظ ارزش پول خود اقدام به این کار می کند. به 
عبارت دیگر مهمترین هدف خانوارها در این شرایط 
این اســت که ارزش پول خــود را حفظ کنند. این 
نوع از سرمایه گذاری   ها که عملا برای حفظ ارزش 
دارایی   هــا و به دلیل انتظــارات تورمی بالا صورت 
می گیرند؛ موجب تامین مالی بنگاه   ها نخواهند شد 
و سرمایه   های موردنیاز بنگاه   ها را تامین نمی کنند. 
این ســرمایه   ها به امید بازده بیشــتر در بازارهای 
مختلف به    کار می   افتند و ریسک زیادی هم به خانوار 

تحمیل می کنند. بخشی از سرمایه گذاری   ها نظیر 
بورس دارای ریســک زیادی هستند، اما بخشی از 
پس اندازها نظیر خرید ملک ریسک چندانی را به 

افراد تحمیل نمی کنند.
رفتار بنگاه   ها در شرایط نااطمینانی

در اقتصادهای ناسالم بنگاه   ها نیز رفتار نامتعارفی 
از خود نشــان می دهند. بنگاه   هــا وقتی وضعیت 
موجود را مطالعه می کنند؛ به این نتیجه می رسند 
که چشــم   اندازی برای فــروش محصولات تولید 
شده خود ندارد. البته در شرایط تورمی دولت ها به 
قیمت گذاری روی می آورند که این امر بنگاه   ها را با 
کاهش سود و ضرر مواجه و ادامه فعالیت تولیدی را 
برای آنها مشکل تر می کند.  در نتیجه در این شرایط 
تولید صرفه اقتصادی نخواهد داشت. وقتی بنگاه ها 
با تصمیم   های ناگهانی از سوی سیاستگذار مواجه 
می   شوند؛ چه    بسا فکر می کنند که فردا شرایط بدتر 
هم خواهد شــد. در نتیجه عملا محاسبات بنگاه 
هم به همان نتیجه   ای می رســد که خانوار رسیده 
بود. یعنی بنگاه نیز سراغ سوداگری می رود. پس 
خانوار و بنگاه همه به این سمت می   روند که منابع 
خود را به سمت دارایی   هایی هدایت کنند که صرفا 
دارایی مالی است و دارایی فیزیکی نیست. به این 
ترتیب منابع و انگیزه   ای که از سمت خانوار و بنگاه 
در کشورهای دیگر جریان سرمایه گذاری را شکل 
می دهــد؛ در ایران به    صورت ســوداگری تعریف 

می شود.
علائم بیماری در اقتصاد

به طور کلی شرایط اقتصاد کلان موجب شده است 
که سرمایه گذاری در اقتصاد ایران کاهش یابد. فضای 
نااطمینانی که بر اقتصاد ایران سایه انداخته؛ بازدهی 
پایین سرمایه و تورم بالا امکان رشد سرمایه گذاری 
را در اقتصاد ایران از بین برده است. اینها همه علائم 
بیماری در اقتصاد ایران هســتند. عــلاوه بر اینها 
تحریم ها نیز فضای نااطمینانی را در اقتصاد ایران 
تشــدید کرده است. به طور کلی می توان سه مانع 
اصلی را برای عدم    ســرمایه گذاری         های خارجی و 
کاهش سطح سرمایه در کشور برشمرد. »تورم         های 
بالا و موج   های تورمی«، »تحریم های گســترده« و 
همچنین »نبود چشم   انداز در اقتصاد و نااطمینانی« 
سه مانع اصلی بر ســر راه رشد سرمایه در اقتصاد 
کشور هستند. تورم انگیزه سفته         بازی را افزایش داده 
و از همین راه سبب کاهش سرمایه گذاری بلندمدت 
آحاد اقتصادی می شود. ثبات اقتصاد کلان موجب 
می شود افرادی که در یک فعالیت مشخص تخصص 
پیدا کرده         اند؛ به ســرمایه گذاری ترغیب          شــوند. 
همچنین پیش بینی         ناپذیر بودن شرایط اقتصادی 
مانع سرمایه گذاری اقتصادی می شود. همه اینها از 
علائم مسمومیت اقتصاد ایران است و طی سال های 
گذشته موجب شده که سرمایه گذاری در بخش   های 
اصلی اقتصاد متوقف شود و افراد در بخش غیرمولد 

سرمایه گذاری کنند.

خروج سرمایه از دو راه
در حــال حاضر منابع پس انــداز خانواده و بنگاه ها 
به ســمت ســرمایه گذاری در بخش مولد ســوق 
پیدا نمی کند. در این شــرایط شاهد دو نوع خروج 
سرمایه هستیم: یا خروج سرمایه خارجی که عمدتا 
با سرمایه گذاری در بازار ملک یا تقاضای مهاجرتی 
نمایان می شود و یا خروج سرمایه داخلی که عمدتا 
با ســرمایه گذاری در دارایی هــای غیرمولد نظیر 
زمین وملک، طلا و ارزهای متکایی صورت می گیرد.

در شرایط حاضر اکثر افراد تمایل به سرمایه گذاری 
در ملک دارند؛ حتی بانک ها که پس اندازها را جمع 
می کنند و حتی افرادی که تســهیلات می گیرند؛ 
دوست دارند که این منابع را وارد بازار املاک کنند. 
دلیل این امر ناشــی از آن است که در اقتصاد ایران 
امکان سوددهی در بخش مولد اقتصاد وجود ندارد و 
این امر موجب می شود افراد برای حفظ ارزش پول 
خود وارد بازارهای دارایی شــوند.  در بین بازارهای 
دارایی؛ بازار املاک کمترین ریســک را برای افراد 
ایجاد می کنند. به همین دلیل بسیاری از خانوارها 
تمایل دارند که پس اندازهای خود را وارد این بازارها 
کنند. این امر نیز در عمل تولید را در اقتصاد کشور 
افزایش نمی دهد. علاوه بر اینها در همین زمینه نیز 
بســیاری از بدهکاران به دلیل پایین بودن جریمه 
دیرکرد سعی می کنند که به جای ادای بدهی؛ اموال 
خود را در بازار ملک سرمایه گذاری کنند و با گذشت 
تورم سطح بدهی ها کمتر می شود، اما ارزش ملک 
افزایش پیدا می کند. بنابراین افراد، بنگاه ها و حتی 
بانک ها فهمیده اند که خرید ملک یا دارایی برای آنها 

نجات دهنده است.
اما راه حل چیست؟

در اقتصاد ایــران به دلیل شــرایط نااطمینانی و 
انتظارات تورمی بالا؛ افراد پس اندازهای خود را وارد 
بخش مولد اقتصادی نمی کنند. به عبارت دیگر آحاد 
اقتصادی پس   انداز نهادی نمی کنند و سرمایه   ها صرفا 
بخشی از پس انداز شخصی را تشکیل می دهند و به 
سرمایه   های کل کشور افزوده نمی شود. در چنین 
شرایطی سیستم اقتصادی کشور باید درمان شود. 
در وهله اول باید فضای نااطمینانی در اقتصاد ایران 
رفع شــود و امکان پیش بینی آینــده برای فعالان 
اقتصادی وجود داشته باشد. در ادامه دولت راهی جز 

درمان تورم ساختاری در اقتصاد ایران ندارد.
اصلاحات ساختاری مربوط به بودجه و لنگرسازی 
انتظارات تورمی؛ از اصلاحات ضروری برای اقتصاد 
ایران است. در کنار اینها دولت راهی جز لغو تحریم ها 
و تســهیل تجارت با دیگر کشورها ندارد. اگر تمام 
این مؤلفه   ها در کنار تسهیل در فضای کسب و کار در 
اقتصاد کشور اجرایی شود؛ می توان امیدوار بود که در 
بلندمدت روند سرمایه گذاری در بخش مولد اقتصاد 
بهبود یابد. در این شرایط حرف زدن از هدایت پول 
و نقدینگی؛ دادن آدرس اشتباهی برای ایجاد رونق 

اقتصادی است.
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دکتر سلیمانی مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا تاکید کرد:سا

افزایش ۲۲ درصدی تولید خودرو 
در سایپا در آبان 1400

رشد ۶ درصدی تولید در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا از افزایش 
تولید در این گروه خودروسازی در آبان ماه 
گذشته و 8 ماه سپری شده از سال 1400 در 

مقایسه با مدت مشابه سال قبل خبر داد.
مهندس سیدجواد سلیمانی گفت: با وجود موانع 
جدی در حوزه تولید، مشکلات ناشی از تحریم های 
بین المللی و نیز محدودیت هــای کرونایی؛ گروه 
خودروســازی سایپا موفق شــد در آبان ماه سال 
۱۴00 با تولید 3۷ هزار و 3۷5 دستگاه انواع خودرو، 
رشد 22 درصدی را نسبت به آبان ماه سال گذشته 

ثبت کند.
وی بیان کرد: در آبان سال ۹۹ تولید انواع خودرو در 
گروه خودروسازی سایپا 30 هزار و ۶2۷ دستگاه بود 
که در آبان ماه امسال موفق شدیم این رقم را نزدیک 

به ۷ هزار دستگاه افزایش دهیم.
مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا با بیان اینکه 

برخی مشــکلات داخلی به ویژه در بخش تامین 
قطعــات نیز تولید را دشــوار کرده اســت، افزود: 
مقایسه آماری تیراژ تولید انواع خودرو در این گروه 
خودروسازی طی ۸ ماه سپری شده از سالجاری با 
مدت مشابه سال قبل نیز نشان می  دهد که سایپا 
در این مدت نیز رشد ۶ درصدی تولید را ثبت کرده 

است.
مهندس سلیمانی تشریح کرد: ســایپا از ابتدای 
سال گذشته تا پایان آبان ماه ۹۹؛ 2۶۶ هزار و ۹۷۶ 
دستگاه انواع خودرو تولید کرده بود که این تعداد 
طی ۸ ماه سپری شده از سال ۱۴00 بیش از 2۸3 

هزار و 330 خودرو بوده است.
وی همچنین اظهار کرد: بــا توجه به برنامه های 
وزیر صنعت، معدن و تجارت؛ اقداماتی برای تحقق 
هدف گذاری های صورت گرفته انجام شده است که 
امیدواریم با مانع زدایی ها و پشتیبانی های لازم روند 

افزایش تولید سایپا طی ماه های باقیمانده از سال نیز 
ادامه داشته باشد.

عرضه مستمر خودرو
 به بازار در »سه شنبه  های سایپایی«

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا همچنین اعلام 
کرد: در راســتای تحقق برنامه های وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت برای کنترل قیمت هــا در بازار 
خودرو؛ این خودروساز تا پایان سال ۱۴00 هر هفته 
سه شنبه یک طرح عرضه محصولات خواهد داشت.
مهندس سلیمانی در تشریح »طرح سه شنبه های 
سایپایی« اظهار کرد: با راهبری وزیر صنعت، معدن 
و تجارت برنامه های مختلفی برای کنترل و تنظیم 
بازار خودرو تدوین شده که یکی از آنها عرضه مداوم 
و مستمر خودرو توسط خودروسازان کشور است. 
از این رو گروه سایپا تا پایان سال هر سه شنبه یک 

طرح عرضه خودرو اجرا خواهد کرد.
وی ادامه داد: این طرح  های عرضه خودرو شــامل 
فروش فوق العاده، پیش فروش و مشارکت در تولید 
خواهد بود .مدیرعامل گروه خودروســازی سایپا 
در خصــوص خودروهایی کــه در این طرح  های 
فروش عرضه خواهند شد نیز تشریح کرد: تقریبا 
تمامی محصولات گروه خودروسازی سایپا در این 
طرح های فروش عرضه خواهند شــد و هموطنان 
می تواننــد بنابر نیاز خود برای خرید این خودروها 

ثبت نام کنند.
مهندس ســلیمانی به طرح فروش فوق العاده این 
گروه خودروســازی که در حال اجراست نیز اشاره 
کــرد و افزود: طــرح فروش فوق العــاده عرضه 5 
محصول ســایپا به مناسبت ولادت حضرت زینب 
)س( و روز پرســتار اجرا شــده است. در این طرح 
خودروهای کوییک با گیربکس معمولی، کوییک.
آر، تیبا صندوقدار، تیبا 2 و کوییک پلاس اتوماتیک 

عرضه می شود.
عزم سایپا برای تحویل خودروهای مشتریان 

در موعد مقرر
حسین کاظمی معاون بازاریابی و فروش گروه سایپا 
نیز در این خصوص گفت: در حال حاضر در تولید و 
تحویل محصولات خود به مشتریان با تاخیر زیادی 
مواجه نیستیم و خودروها بر اساس برنامه ریزی و 
به  موقع تولید شــده و در زمان مقرر تحویل داده 

می شود.

معصومه صالحی
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وی در ادامه افزود: مطابق با تدابیر مدیرعامل گروه و 
نیز برنامه ریزی های صورت گرفته؛ چالش تاخیر در 
تحویل محصولات سایپا برطرف شده و خودروها در 

موعد مقرر تحویل مشتریان می شود. 
علت تاخیر اندک برای سه محصول؛

 دو قطعه راهبردی، مهم و گلوگاهی تولید است
کاظمــی ادامه داد: در این راســتا دو قطعه مهم و 
راهبردی شــامل مالتی مدیای خودرو شــاهین و 
همچنین قطعه ACU مربوط به محصولات ساینا.

اس و کوییک.اس با تاخیر تولید توسط شرکت های 
قطعه ساز مواجه و موجب شده است که تحویل این 

محصولات به مشتریان با کمی تاخیر مواجه شود.
به گفته وی گروه ســایپا هماهنگی هــای لازم با 
زنجیره تامین و قطعه ســازان را برای رفع مشکل 
تولید و تامین قطعات مذکور انجام داده است و به 
زودی تولید هر دو قطعه طبق روال برنامه ریزی  شده 

صورت خواهد گرفت.  
در تولید و تحویل محصولات سایپا

 تاخیر و تعویق نداریم
معاون بازاریابی و فروش سایپا تصریح کرد: رویکرد 
سایپای نوین؛ جلب رضایت مشتریان از طریق ارتقاء 
کیفی مستمر و نیز تسریع در تولید محصولات و 

عرضه است.
کاظمی گفت: با وجود همه مشــکلات توانستیم 
مشــکل مهم تعهدات معــوق را به  طــور کامل 
حل وفصل کنیم و امروز در زمینه تحویل هیچ یک 
از محصولات با تاخیر طولانی مدت مواجه نیستیم.  
وی تاکیــد کــرد: تــلاش می کنیم بــا افزایش 
تولیدوعرضه خودرو به بازار نیازهای مشــتریان و 

تقاضای موجود در بازار را پاسخ دهیم.
مشتریان سایپا 30 میلیون تومان

 تسهیلات می  گیرند
معــاون بازاریابی و فــروش گروه خودروســازی 
ســایپا همچنین گفت: در راستای جلب رضایت 
مشتریان؛ گروه خودروسازی سایپا تصمیم گرفت 
تا برای افرادی که پیشتر در طرح های پیش فروش 
محصولات این خودروســاز مشــارکت کرده  اند و 
موعد تحویل خودرو آنان آذر ماه جاری اســت؛ ۶ 
اقدام حمایتی جدید و خاص انجام دهد. وی درباره 
اقدامات حمایتی که سایپا در نظر گرفته و به صورت 
پیامک به مشتریان وفادار این مجموعه اطلاع رسانی 
شده است، تصریح کرد: با هدف افزایش توان خرید 
مشتریانی که در طرح های پیش فروش محصولات 
سایپا شرکت کرده اند؛ تسهیلات مالی در نظر گرفته 
شده است. کاظمی افزود: در اولین اقدام برای همه 
خریداران خودرو شــاهین با موعد تحویل آذر ماه 
مبلغ ۱3۷ میلیون ریال تخفیف تخصیص یافته که 

این مبلغ در فاکتور خریداران لحاظ شده است.  
معاون بازاریابی و فروش گروه خودروسازی سایپا 
تصریح کرد: دومین اقدام این اســت که برای همه 
خریداران شاهین که موعد تحویل خودرو آنها در 

آذر ماه است و  امکان تکمیل وجه ندارند؛ تسهیلات 
300 میلیون ریالی با بازپرداخت یکســاله در نظر 

گرفته شده است.
وی درباره سومین اقدام حمایتی سایپا گفت: این 
امکان برای همه خریداران شاهین با موعد تحویل 
آذر ماه فراهم شده است که در صورت تمایل خودرو 
خود را به ســایر محصولات خانواده کوییک گروه 

خودروسازی سایپا تغییر دهند.  
اختصاص تخفیف به  قراردادهای فاقد سود 

مشارکت
کاظمی همچنین اذعــان کرد: در چهارمین اقدام 
سایپا برای آن گروه از خریداران خودروی شاهین 
که طبق قرارداد فاقد سود مشارکت بودند؛ به صورت 
داوطلبانه تخفیفی معادل ۶ درصد سود مشارکت 

از زمان ثبت نام در فاکتور آنها در نظر گرفته است.
وی درباره پنجمین رویکرد حمایتی سایپا گفت: 
برای مشــتریانی که محصولات خانواده کوییک و 
ساینا )به جز ساینا معمولی( را ثبت نام کردند نیز  
تسهیلات 300 میلیون ریالی با بازپرداخت یکساله 
در نظر گرفته شــده است. البته این امر به صورت 
اختیاری اســت و متقاضیان در صورت صلاحدید 

می توانند از این خدمت بهره ببرند.
معاون بازاریابی و فروش گروه خودروسازی سایپا 
تصریح کرد: ششمین اقدام در مورد خریدارانی است 
که محصولات خانواده کوییک و ساینا )به جز ساینا 
معمولی( را با موعد تحویل آذر ماه ثبت نام کرده اند. 
برای این مشتریان نیز در صورتی که در قرارداد اولیه 
فاقد سود مشارکت باشند؛ تخفیفی معادل ۶ درصد 
ســود به پیش پرداخت از زمان ثبت نام لحاظ و در 

فاکتور آنها لحاظ شده است.
حذف پراید؛ انقلاب بزرگی بود 

که سایپا انجام داد
در همین راستا مازیار بیگلو دبیر انجمن سازندگان 
قطعات ومجموعه هــای خــودرو گفــت: گــروه 
خودروسازی سایپا دیگر به اسم تولیدکننده پراید 
در جامعه شناخته نمی شود؛ چراکه این خودروساز 
با حذف پراید توانست خودروهای جدید و به روز را 
طراحــی و وارد بازار کند. بیگلو درباره فعالیت های 
توسعه ای که در گروه سایپا دنبال می شود، اظهار 
کرد: سایپا برنامه توسعه ای جامعی دارد که بخشی 
از آن طراحی و  تولید خودروهای جدید اســت. از 
این رو به زودی شــاهد حضور خودروهای جدید 
این مجموعه در بازار خواهیم بود. وی با بیان اینکه 
حذف پراید انقلاب بزرگی بود که سایپا انجام داد، 
خاطرنشــان کرد: گروه خودروسازی سایپا زمانی 
تصمیم به حذف پراید از خطوط تولید خود گرفت 
که صنعت خودرو در شــدیدترین تحریم ها به سر 
می برد، اما این امر مانع فعالیت توسعه  ای سایپا نشد.

طراحی شاهین سایپا نشان داد
 که صنعت خودرو به بلوغ رسیده است

دبیر انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های 

خودرو با اشــاره به اینکــه خودروهای به روزتر و 
جدیدتر جایگزین خودروی پراید شده  اند، تصریح 
کرد: گروه خودروسازی سایپا در راستای خواست 
مردم و فضای جامعه نسبت به حذف پراید اقدام 

کرد که این اقدام هوشمندانه و کاملا درست بود.
وی گفت: گروه خودروســازی سایپا دیگر به اسم 
تولیدکننده پراید در جامعه شــناخته نمی شود 
و این اتفاق بزرگی اســت؛ لذا با ورود خودروهای 
بــه روز مــردم متوجه خواهند شــد که صنعت 

خودروسازی رشد کرده است.
بیگلو با بیــان اینکه طراحــی و تولید خودروی 
شاهین سایپا نشان داد که صنعت خودرو به بلوغ 
رسیده اســت و می توان با همکاری قطعه سازان 
این مســیر را ادامه داد، افزود: همه ما به این باور 
رسیده ایم که خودروسازی و قطعه سازی در کنار 
هم می توانند خودروهایی تولید کنند که مردم از 

آن راضی باشند.
خروج پراید از سبد محصولات سایپا 

قابل تقدیر است
امیرحســین جلالی عضــو هیات مدیره انجمن 
صنایع نیرومحرکه و قطعه ســازی کشور نیز در 
این زمینه گفت: گروه خودروسازی سایپا با خروج 
پرایــد از خط تولید و ورود خودروهای جدید و به 
روز توانست به پیشرفت های خوبی دست پیدا کند 

که این امر قابل تقدیر است.
وی درباره روندی که گروه خودروســازی سایپا با 
وجود تحریم ها طی می کند، اظهار داشت: کارنامه 
کاری گروه خودروســازی ســایپا نشان می دهد 
که در حد توان و با وجود ســخت ترین تحریم  ها 
و محدودیت هــای ناشــی از کرونا توانســت در 
زمینه های مختلف از جمله توسعه محصول، ارتقاء 
کیفیت و ... عملکرد خوبی داشته باشد. جلالی با 
بیان اینکه یکی از اقدامات مهم سایپا خروج پراید 
از خط تولید بود، تصریــح کرد: مرکز تحقیقات 
سایپا برای تنوع بخشی به محصولات این مجموعه 
برنامه هــای جامعی دارد که امیدوارم با ســرعت 
عملیاتی شود و مردم از نزدیک بلوغ صنعت خودرو 

و قطعه سازی را ببینند.
نگاه مدیریتی در سایپا اقتصادی است

ایــن کارشــناس صنعت قطعه ســازی کشــور 
خاطرنشان کرد: سایپا در حال طراحی محصولات 
جدیــد و به روز اســت و قطعا محصولاتی عرضه 
خواهد شــد که عموم مردم از آن رضایت داشته 
باشــند. وی با تاکید بر اینکه توســعه محصول 
نشانه ای از عملکرد خوب یک مجموعه خودروساز 
است که خوشبختانه سایپا در این مسیر حرکت 
می کند، گفت: یکــی از ویژگی های بــارز گروه 
خودروسازی سایپا این است که نگاه مدیریتی آن 
اقتصادی است؛ لذا این امر سبب شده که مجموعه 
سایپا برخورد یکسان و یکنواختی در تصمیم گیری 

و اجرای سیاست های خود داشته باشد.
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مدیرعامل گروه صنعتی ایران  خودرو گفت: 
با اجرای پروژه های مدیریت هزینه؛ در سال 
گذشته صرفه جویی سه هزار و 147 میلیارد 
تومانی محقق شده اســت که با به نتیجه 
رســیدن پروژه های تعریف شده؛ این رقم 
به پنج هــزار و 676 میلیارد تومان در پایان 

امسال افزایش خواهد یافت.
مهندس فرشاد مقیمی با بیان اینکه گروه صنعتی 
ایران  خودرو از دو ســال گذشته در شرایط سخت 
تحریم و کرونــا با رهنمودهای مقام معظم رهبری 
در خصوص نگاه به ظرفیت های داخل، درصدد به 
کارگیری و استفاده از ظرفیت ها و توانمندی های 
داخلی برآمد، تاکید کرد: در همین راســتا ستاد 
ســاخت داخل با همراهی و تعامــل همه جانبه 
سازندگان داخلی شکل گرفت تا بتوانیم با تعمیق 

ساخت داخل از بحران و سد تحریم ها عبور کنیم.
وی در ادامه افزود: برنامه ریزی و پیگیری ویژه تحقق 
خودکفایــی قطعات میزهای ســاخت داخل و به 
 کارگیری ظرفیت های موجود در کشور برای تعمیق 

ساخت داخل و کاهش ارزبری در خودروهای تجاری 
به ویژه در حــوزه موتور و گیربکس صورت گرفته 
است. در همین راستا طبق برنامه ریزی های انجام 
شده و با تحقق اهداف این بخش کاهش ارزبری ۷۴ 
 میلیون یورویی تا پایان امسال محقق خواهد شد.

مهندس مقیمی از مشارکت و همکاری شرکت  ها و 
صنایع توانمند در سطح کشور و تعریف بالغ بر ۱33 
پروژه با شرکت  های دانش  بنیان، 22 پروژه با صنایع 
دفاع و 2۶ پروژه با صنایع هوافضای ســپاه طی دو 
سال اخیر خبر داد و گفت: بر این اساس و با اقدامات 
صورت گرفته از سال ۹۸ تاکنون 2۹۷ میلیون یورو 
کاهش ارزبری در قالب پروژه های ســاخت داخل 

محقق شده است.
وی در ادامه افزود: همچنین طبق برنامه ریزی  های 
صورت گرفته مطابق با اهداف و رویکردهای وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت تا پایان امســال کاهش 
ارزبری ســالانه ۱33 میلیون یورویی هدف گذاری 
شده که تا انتهای آبان ماه، ۶۹ میلیون یورو از این 

میزان محقق شده است.

مهندس مقیمی در خصوص اجــرای پروژه های 
کاهش هزینه نیز گفت: ایران خودرو برای کاهش 
بهای تمام شــده و کاهش هزینــه تولید که امری 
اساســی برای کمک به ادامه حیات در شــرایط 
تحریم ها بوده است؛ ستاد مدیریت قیمت تمام  شده 

محصولات را در سال گذشته ایجاد کرده است.
وی افزود: کاهش هزینه بیش از سه  هزار و ۱00 
میلیارد تومان در ســال گذشته در سطح گروه 
صنعتی ایران  خودرو محقق شــده اســت. برای 
تحقق این اهداف با مشــارکت تمامی کارکنان 
گروه صنعتی پروژه های عملیاتی کاهش هزینه 
تعریف شــده و تحقق صرفه جویــی و مدیریت 
هزینه دوهزار و 52۹ میلیارد تومان در سالجاری 

دنبال می شود. 
آمادگی تولید سالانه 100 هزار دستگاه 

خودروی دوگانه  سوز
مدیرعامل گروه صنعتی ایران  خودرو همچنین با 
اعلام آغاز فرآیند تولید ۴5 هزار دستگاه خودروی 
دوگانه  سوز گفت: توانایی و ظرفیت تامین و تولید 

کاهش هزینه بیش از ۳ هزار میلیارد تومانی 
در اجـرای پروژه ها

مهندس مقیمی مدیرعامل گروه صنعتی ایران  خودرو خبر داد:

۲۹۷ میلیون یورو صرفه  جویی حاصل از داخلی سازی تولید

معصومه صالحی
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ســالانه ۱00 هزار دستگاه خودروی دوگانه  سوز را 
داریم. وی در مراســم انعقاد قرارداد تولید ۴5 هزار 
دستگاه تاکسی و وانت آریسان دوگانه  سوز با اشاره 
به اینکه بهاء تمام شــده اقلام و قطعات خودروی 
گازسوز سبب افزایش قیمت خودرو می شود، اظهار 
کرد: با حمایت  های مجموعه  هایی مانند وزارت نفت 
امکان عرضه این خودروها در قالب تاکسی و وانت 

آریسان فراهم می شود.  
وی با بیان اینکه نســخه جدید خودروی آریسان 
به زودی به بازار عرضه خواهد شد، گفت: علاوه بر 
اینکه در این محصول مخازن به کف خودرو منتقل 
شده اســت؛ تغییرات مهندســی جدی در حوزه 
شاسی و موتور این محصول صورت گرفته و موتور 

آن به XU پلاس ارتقاء یافته است.  
مهندس مقیمی با اشــاره بــه اینکه امکان تغییر 
محل مخزن و ارتقاء موتور در ســایر خودروها نیز 
صورت گرفته است، خاطرنشان کرد: در خودروی 
دنا این قابلیت فراهم شده است که مخزن به کف 
خودرو منتقل شــود. همچنین برای این محصول 
قابلیت پیمایش بیــش از ۴00 کیلومتر با یک  بار 

سوخت گیری گاز فراهم شده است.
وی اظهار امیــدواری کرد: علاوه بــر خودروهای 
تاکسی و تجاری ســبک؛ امکان تولید دوگانه سوز 
سایر خودروهای تولیدی ایران  خودرو فراهم شود تا 
این محصولات به تعداد بالاتری در دسترس عموم 

مردم قرار گیرد.  
افزایش 29 درصدی تولید ایران خودرو

بر اساس این گزارش آمار و اطلاعات تولید در گروه 
صنعتی ایران خودرو حکایت از افزایش 2۹ درصدی 

تولید در آبان ماه نسبت به مهرماه امسال دارد.
ایران خــودرو موفق شــد در آبان ماه امســال ۴3 
هزار و 3۶۹ دســتگاه خودرو به تولید برســاند که 
در همسنجی با تولید مهر ماه حکایت از رشد 2۹ 
درصدی دارد. تیراژ تولید مهرماه این خودروساز 33 

هزار و ۶0۸ دستگاه خودرو بوده است.
بزرگ ترین خودروســاز کشور در آبان  ماه امسال با 
تولید پنج هزار و ۸3۴ دستگاه خودرو بیشتر نسبت 
به مدت مشابه پارسال نیز رشد بیش از ۱5 درصدی 
را رقم زده است. در آبان سال گذشته ایران خودرو 
3۷ هزار و 535 دســتگاه خودرو تولید و روانه بازار 

کرده بود.
سهم 53 درصدی در تولید سواری کشور

این خودروساز کشور با سهم 53 درصدی در بازار 
خودروی سواری کشور در آبان  ماه امسال درصدد 
است تا با حمایت از سوی نهادهای حاکمیتی روند 
افزایشی تولید را تا پایان سال ادامه داده و با افزایش 
عرضه،  شرایط ایجاد شده در بازار خودروی کشور 
و روند نزولی قیمت که در مسیر رضایت مشتریان 

واقعی است را حفظ کند.
طی روزهای اخیر با تصمیم وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، آزادســازی اسناد خودروهای در رهن و 

عرضه خودروهای مانده در پارکینگ مشتریان به 
بازار شرایط را به نفع مشتریان واقعی تغییر داده و 
یقینا افزایش تیراژ تولید نیز در صورت حمایت  های 
لازم از خودروسازان ســبب بهبود بیشتر در بازار 

خودرو خواهد شد.
ادامه روند افزایش تولید با پشتیبانی و 

مانع زدایی
تســریع در برنامه های توســعه ای گروه صنعتی 
ایران خودرو نیز از نتایج پشتیبانی و حمایت از تولید 
ملی در کشــور خواهد بود. این خودروساز پس از 
عرضه محصول جدید تــارا؛ رونمایی از کراس اوور 
تمام ایرانی را در دســتور کار خود قرار داده است 
و مسیر توسعه با حمایت های لازم بیش از گذشته 

هموار خواهد شد.
خط تولید آئینه  برقی و تزئینات داخلی »تارا« 

به خودکفایی رسید
مهندس مقیمی همچنین در حاشیه مراسم افتتاح 
خط تولیــد آئینه برقی و تزئینات داخلی محصول 
»تــارا« که با حضــور مدیران عامل گروه صنعتی 
ایران  خودرو و ساپکو به بهره  برداری رسید، با تاکید 
بر خودکفایــی و تولید قطعات خــاص در داخل 
کشــور گفت: همزمان با تولید محصولات جدید 
در ایران خودرو؛ شــرکت های قطعه  ساز با رعایت 
استانداردهای لازم همگام با ایران  خودرو در مسیر 

خودکفایی حرکت می کنند.
وی ادامه داد: در راستای نقشه  راه توسعه ایران خودرو 
پیش بینی های لازم برای تامین قطعات موردنیاز با 
همکاری شــرکت های قطعه ســاز صورت گرفته 
و افتتاح خط تولید آئینه برقــی و تزئینات »تارا« 

نمونه های این همکاری و تعامل است.
مهندس مقیمی با تاکید بر اینکه پاســخگویی به 
نیاز مشــتریان و تامین خواسته های آنان وظیفه 
ماست، گفت: همزمان با تولید محصولات جدید 
در ایران خودرو در کنــار ارتقاء کیفیت، طراحی و 
تامین قطعات خاص ایمنی و رفاهی در دستور کار 
قطعه سازان قرار می گیرد و شرکت ساپکو با تعامل 
با چنین شــرکت هایی از ظرفیت آنان برای تامین 

خطوط تولید استفاده می کند.  
وی بــا بیــان اینکه ارتقاء کیفیــت محصولات از 
اقداماتی است که هرگز متوقف نخواهد شد؛ اولویت 
ایران خودرو را بهره مندی از توان سازندگان داخلی 
دانست و گفت: در صورتی که ظرفیت داخلی برای 
تامین وجود نداشته باشد؛ نسبت به تامین از سایر 

منابع اقدام می شود. 
مهندس مقیمی ســرعت و دقت در تولید قطعات 
را عامل مهمی در همکاری با قطعه سازان خواند و 
افزود: ایران خودرو همکاری خود را با شرکت های 
پیشرو و خلاقی که قابلیت طراحی و تولید قطعات 

خاص و های تک دارند را تعمیق خواهد بخشید. 
خودروســازان را در اجرای برنامه های توســعه ای 

حمایت می کنیم

در همیــن راســتا نماینــده مــردم ســرخس، 
فریمــان و بخش هــای احمدآبــاد و رضویه در 
مجلس شورای اسلامی نیز در بازدید از ایران  خودرو 
خراسان و پروژه تولید محصول جدید وانت آریسان 
بهبود یافته؛ توسعه این خودروساز را عامل مهمی 
برای توسعه منطقه و استان خراسان رضوی دانست.
سیداحسان قاضی  زاده هاشمی با اشاره به پیگیری ها 
و اقدامات انجام شــده طی یک ســال گذشته در 
خصوص انتقال خط تولید وانت آریسان بهبودیافته 
بــه ایران خودرو خراســان گفت: ایــن تلاش ها و 
پیگیری هــا در آینده ای نزدیک بــه ثمر خواهد 
نشست و شاهد تولید وانت آریسان بهبودیافته در 
ایران خودرو خراسان خواهیم بود. بر اساس گزارش 
تیم مهندسی ایران خودرو این محصول نسبت به 
نمونه قبلی خود تغییرات عمده  ای داشته و از منظر 
تاب  آوری و قوای محرکه نیز ارتقاء چشمگیری یافته 

است.
این عضو کمیســیون فرهنگی مجلس  شــورای 
 اســلامی با اشــاره بــه برنامه های توســعه ای 
ایران خودرو خراســان عنــوان کرد: بــا اجرای 
طرح های توسعه ای؛ فرصت های شغلی جدیدی 
در این شــرکت ایجاد خواهد شد. علاوه بر این با 
فعال سازی بخش قطعه سازی در جوار این شرکت 
اشتغال غیرمســتقیم قابل توجهی نیز در استان 
ایجاد خواهد شد که نرخ بیکاری منطقه و استان را  

کاهش چشمگیری خواهد داد.
رئیس فراکســیون محرومیت  زدایی و گروه های 
جهــادی مجلس شورای  اســلامی روند حمایت 
مجلس از صنعت خودروســازی را متفاوت از قبل 
دانست و تاکید کرد: قصد داریم خودروسازان را در 
اجرای برنامه  های راهبردی و توسعه ای و در راستای 

توانمندسازی و توسعه محصولات حمایت کنیم.
مدیرعامل ایران خودرو خراســان نیز با اشــاره به 
برنامه های توســعه ای مدیرعامــل گروه صنعتی 
ایران خــودرو و حمایت های ویــژه وی در اجرای 
پروژه تولید وانت آریســان بهبودیافته در ســایت 
خراسان گفت: به منظور تکمیل سبد محصولات 
با پیگیری ها و تلاشی که انجام شد؛ تولید محصول 
جدید وانت آریسان بهبود یافته در ابتدای امسال 
به ایران  خودرو خراســان واگذار شد و توانستیم در 
کمترین زمان ممکن و با ســرمایه گذاری لازم این 

پروژه را اجرایی کنیم.
بیژن زاهدی فرد با بیان اینکه در حال حاضر وانت 
آریســان بهبود یافته در مرحله تولید آزمایشــی 
قرار داشــته و نمونه هایی از آن تولید و برای انجام 
تست های کیفی به آزمایشگاه های خارج از کشور 
ارسال خواهد شد، اظهار امیدواری کرد که با دریافت 
مجوزهای لازم در بهمن ماه امسال تولید انبوه این 
محصول آغاز شود و بتوانیم در سال آینده تولید آن 
را به حداکثر ظرفیت یعنی 30 هزار دستگاه در سال 

برسانیم.
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